
  خبر یک 

  خبر دو 
ســرمربی ایتالیایی سابق استقلال نســبت به اخبار منتشر 
شده درباره عدم توافقش با مدیران این باشگاه واکنش تندی 
نشان داد. به گزارش ورزش ســه، با اینکه اخبار پرتعدادی 
درباره عدم توافق آندره آ اســتراماچونی با مدیران استقلال 
به گوش می رســد این مربی ایتالیایی با انتشار یک استوری 
اینستاگرامی نسبت به موضوعات مطرح شده واکنش تندی 
نشان داد. استراماچونی در اســتوری اینستاگرامش نوشت: 
»امروز من خیلی عصبانی هســتم چون به نظر می رســد 
فدراســیون صدور مجوز را رد کرده اســت. من هیچ وقت 
پیشنهادی را رد نکردم چون اصلا پیشنهادی وجود نداشته 

است. من عشق شما را احساس می کنم و می خواهم که شما 
بدانید همه چیز ساختگی بوده اســت. امروز خیلی ناراحت 
هستم.«  این مربی ایتالیایی در شرایطی مذاکره با مسئولان 
استقلال را به طور کلی تکذیب کرده که مدیران این باشگاه 
بعد از فینال حذفی از مثبت پیش رفتن مذاکرات حرف زدند 
و طی روزهای گذشــته نیز بارها در مصاحبه های خود روی 
بازگشت استراماچونی تاکید داشتند. در این بین هواداران 
استقلال نیز بسیار امیدوار شده بودند تا استراماچونی به ایران 
برگردد و باردیگر روی نیمکت تیم شــان بنشیند. حتی آنها 
یک طوفان توئیتری به راه انداختند و هشتگ »استراماچونی 

را برگردانید« را در فضای مجازی ترند کردند تا بسیار نسبت 
به بازگشت این مربی علاقه نشــان بدهند. از این رو مدیران 
اســتقلال همچنان بر مواضع خود تاکید می کردند اما طی 
یکی دو روز گذشته ناگهان اخباری درباره عدم توافق با مربی 
ایتالیایی منتشر و حتی گفته شد که مدیران استقلال وارد 
مذاکره با الکساندر نوری مربی ایرانی- آلمانی شده اند. مسئله 
مهم اما این است که استراماچونی صراحتا اعلام کرده که همه 
مسائل مطرح شــده درباره مذاکره استقلالی ها با خودش از 
ابتدا ساختگی بوده و هیچ مذاکره ای انجام نشده و پیشنهادی 

نیز در کار نبوده که او بخواهد آن را رد کند.

ایسنا| کرمان معاون کل وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
گفت: هم اکنون بیشــترین نگرانی ما از باب شیوع ویروس کرونا در 
تهران است که به دلیل پایتخت بودن و افزایش بالای ترددها از سایر 
استان های کشــور، به عنوان چهارراه تبادل بیماری کرونا در کشور 
تبدیل شده است ضمن آنکه در روزهای اخیر شاهد افزایش مبتلایان 

به کووید ۱۹ در استان های آذربایجان شرقی و قم نیز بوده ایم.
 ایرج حریرچی در گفت و گو با ایســنا درباره موج سوم اپیدمی کرونا 
گفت: پیش بینی می کردیم با توجه به افزایش سفرهایی که در هفته 
اول شهریورماه در سطح کشور رخ داد و افزایش ترددهای اجتماعی 
را شاهد بودیم، از هفته سوم و چهارم شهریورماه تا دو هفته افزایش 
موارد بستری و تا ۶ هفته افزایش موارد مرگ و میر را در کشور داشته 

باشیم.
وی با بیان اینکه در هفته اول شهریورماه حدود ۱۲ هزار و ۶۹۳ مورد 
مثبت بستری شده قطعی ابتلا به کرونا در کل کشور داشتیم که این 
روند نزولی و در هفته دوم شــهریور ادامه داشــت و موارد قطعی به 
۶۲۰۰ مورد رسید اظهار کرد: متاســفانه در هفته سوم شهریورماه 
تعداد موارد بستری به حدود ۷۷۰۰ نفر رســید که نسبت به هفته 
دوم شــهریورماه افزایش روند مبتلایان را نشان می دهد ضمن آنکه 
در هفته ســوم هم دوباره نرخ مرگ و میر ناشی از ابتلا به کووید ۱۹ 

روندی افزایشی پیدا کرده است.
معاون کل وزیر بهداشــت، شروع فصل ســرما و افزایش ترددهای 
اجتماعی به واسطه بازگشایی مدارس را از نگرانی هایی روزهای آینده 
دانست و اظهار کرد: از مردم خواهش می کنیم همچنان از ترددهای 
غیرضروری خودداری کرده و شست و شوی مرتب دست ها، رعایت 
فاصله گذاری فیزیکی و اجتناب از تردد و تجمع را همچنان در دستور 

کار داشته باشند تا در فصل پاییز مشکل جدی نداشته باشیم.

عصبانیت استراماچونی از مدیران استقلال
استراماچونی: هیچ پیشنهادی دریافت نکردم و عصبانی ام!

تهران، چهارراه تبادل کرونا 
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یک  فنجان 
قهوه که این 

کارها را ندارد!
بعد از حمله تند کاربران 

به شکل و شمایل خانه 
یک اینفلوئنسر، حالا فضای 

 داخلی یک کافه مشهور
 هم آماج حمله ها شده

فاطمه رجبی| درســت معلوم نیســت که کار 
شبکه های اجتماعی است که هر چند وقت یک بار 
موضوعی را داغ می کنند یا واقعا ایرانی ها نسبت 
به طراحی داخلی و معماری ساختمان ها حساس 
شــده اند. همین چند هفته پیش صفحه یکی از 
اینفلوئنسرها در اینستاگرام با انفجار کاربرانی 
مواجه بود که درمورد فضای داخلی خانه او نظر 
می دادند. موضوع به شبکه های اجتماعی دیگر هم 
کشیده شد و تصاویر خانه او همراه با اظهار علاقه 
و بیشتر اظهار تنفر و تاسف در کانال های تلگرامی 
و توئیتر دست به دســت می شد. از دو روز پیش 
هم بحث طراحی داخلی یکی از کافه های معلوم و 
اصطلاحا لاکچری تهران داغ شده و این کافه هم 

به سرنوشت همان خانه دچار شده است.

   نون بربری و تخم مرغ در ساختمان نیمه کاره
فضای داخلی کافه مشهور خیابان فرشته که در 
یکی از گران تریــن خیابان های تهران قرار دارد 
برای خیلی از اهالی فضای مجازی عجیب به نظر 
می رســد البته گویا غائله را یکی از اهالی همین 
کافه شــروع کرده اســت. او در توئیتی نوشت 
که یکی از مشتری های سن و ســال دار وقتی 
سفارشــش را تحویل می گرفته به آنها گفته که 
نباید  قبل  از تمام شدن کار بنایی کافه، کارشان را 
شروع می کردند. چند کامنت اول به توئیت حاوی 
مقدار زیادی خنده بود چون طراحی فضای داخلی 
این کافه عمدا شبیه ساختمان های نیمه کاره است 
یعنی ستون های آهنی بیرون زده، دیوارهای بتنی 
لخت، فضای سیمانی رنگ نشــده و... دارد اما با 
بیشتر دیده شدن این توئیت کم کم کار بیخ پیدا 
کرد و سر و کله منتقدان که می گفتند »این چه 
وضع طراحی داخلی است؟« پیدا شد حتی عده ای 
شروع کردند به گفتن اینکه چرا مشتری های این 
کافه به جای دادن این همه پول در چنین کافه ای 
نمی روند با کارگران ساختمان های نیمه تمام نون 
بربری و تخم مرغ بخورند؟ از آن طرف هم عده ای 
شروع کردند به دفاع کردن از سبک آن  و به این 
ترتیب جنگ مجازی بین طراحان داخلی بی نام و 

نشان شروع شد. 
منتقدان غیر از اینکه فکر می کنند این نوع طراحی 
داخلی یک جورهایی خودنمایی در خودش دارد 
به این نکته هم اشاره می کنند که فضای کافه نباید 
این شکلی باشد چون مشتری در آن آرامش ندارد 
و راحت هم نیست چون چطور می شود به دیوار 
لخت بتنی تکیه داد؟ عــده دیگری هم دغدغه 
بهداشتی نبودن فضا را دارند و می گویند درزهای 
زیاد موجود در دیوارها می تواند محل خوبی برای 

حشرات و گرد و خاک باشد.
از آن طرف هم طرفداران این  کافه مشهور خیابان 
فرشته  فعالیت مجازی شان را زیاد کرده و به بقیه 
یادآوری می کنند که سبک طراحی داخلی این 
کافه یک جور سبک طراحی داخلی معروف است 
که مخصوصا در اروپا رایج است. گویا آنچه در کافه 
می بینیم ترکیب دو سبک طراحی داخلی اکسپوز 
و اینداستریال است که اولی روی بیرون بودن تمام 
آنچه در فضا به کار رفته تاکید دارد مثل لوله ها، 
سیم ها، ســتون ها و... و دومی هم یک جورهایی 
الهام گرفته از فضای صنعتی اســت که گویا این 
روزها در تمام جهان کاربری های غیرصنعتی هم 
پیدا کرده است. بعضی از طرفداران این دو سبک 
نمونه های خارجی زیــادی رو کرده اند. آنها در 
مورد سبک اکسپوز، خانه های قدیمی جنگ زده 
در کشورهای اروپایی را مثال زده اند که با همان 
شکل و شمایل تبدیل به کافه و رستوران شده اند و 
برای سبک دوم هم از کارخانه ای قدیمی در تورنتو 
مثال آورده اند که حالا تبدیل به پاتوق رستوران 
بروهای این شهر شده آن هم با حفظ همان شکل 

و شمایل صنعتی.  ادامه در صفحه 03

روزهای 
حساس 

قضات 
عالی رتبه

 حکم نهایی
 پرونده نجفی 

 صادر شد:
 قتل عمد

تصاویری کمتر دیده شده از جلسه هیات عمومی دیوان عالی 
کشور برای بررسی سیاســی ترین پرونده جنایی سال های 
اخیر. قتل میترا استاد به دســت محمد علی نجفی، شهردار 
سابق تهران. مشروح جلســه را می توانید در صفحه حوادث 
بخوانید و از جمله نظر دادستان کل کشور را بخوانید که گفته 
متهم گفته پنج بار ماشه را شلیک کردم و بعد مدعی است که 
قصد کشتن نداشته اســت! دیوان عالی کشور اما این روزها، 
فارغ از پرونده نجفی، به شدت خبرساز و مورد توجه است. در 
آخرین مورد، دیروز اعلام شده که دیوان عالی کشور نظرش 
را در مورد پرونده روح الله زم نیز اعلام کرده است هرچند که 
به صورت رسمی این نظر مشخص نیست اما آن طور که در 
توئیتر و منابع غیررسمی نوشتند، ظاهرا نظر دیوان بر تایید 
حکم اعدام بوده اســت. کمی قبل تر و در مورد پرونده نوید 
افکاری هم پای دیوان عالی کشور به میان آمده بود چرا که 
رای بر قصاص او را شــعبه ۳5 دیوان عالی کشور تایید کرده 

بود.  دیوان عالی کشــور در واقع عالی ترین نهاد قضایی در 
کشور است. متشکل از برجسته ترین قضات کشور. یک اصل 
از قانون اساســی، به این نهاد قضایی اختصاص داده شده و 
تصمیمات وحدت رویه آن در هیات عمومی، ارزشی برابر با 
قانون دارد. )تصمیم وحدت رویه در مواردی صادر می شود 
که دادگاه ها در یک مورد خاص دو رویه مختلف را پی گرفته 
باشند(. شاید جالب باشد که بدانید تنها مرجع رسیدگی به 
تخلفات رئیس جمهور نیز دیوان عالی کشور است که البته، 
تاکنون این مورد در نظام سیاسی ایران سابقه ندارد.  دیوان 
عالی کشــور به طور کلی مرجع نهایی است برای رسیدگی 
به یک پرونده. به طور ساده و خلاصه اگر، متهمی یا وکیلی 
به رای دادگاه بدوی و تجدیدنظر معترض باشــد، پرونده در 
دیوان عالی کشور بررسی می شود. البته پرونده های خرد به 
دیوان عالی کشور کشیده نمی شوند و رای دادگاه تجدیدنظر 
در موردشان قطعی است.  در مورد نجفی ماجرا اینگونه شد 
که رای به دیوان عالی آمد و دیوان، برعکس دادگاه کیفری، 
رای داد که قتل عمدی نبوده است و به خاطر همین اختلاف 
بین شعب دیوان و اصرار دادگاه های کیفری، هیات عمومی 

دیوان عالی کشور متشکل از همه شــعب تشکیل شد و در 
نهایت از میان ۶۶ رای، ۳۹ نفــر نظر دادگاه کیفری مبنی بر 
عمدی بودن قتل را تایید کردنــد و ۲۷ نفر نظر دیوان عالی 
مبنی بر عمدی نبودن و به این ترتیب پرونده به پایان رسید 
هر چند که خانواده استاد پیش از این رضایت خود را اعلام 
کرده بودند و حکم قصاص در مورد نجفی اجرایی نمی شود. 

با این حال، هنوز هم دیوان عالی کشور، پرونده های مهمی 
را در دست بررسی دارد ازجمله پرونده سه نفر از افرادی که 
در آبان ۱۳۹8 دستگیر شدند به نام های مرادی و تمجیدی و 
رجبی که درخواست اعاده دادرسی آن ها پذیرفته شد و حالا 
ظاهرا سید احمد مرتضی مقدم، رئیس دیوان شخصا در حال 
بررسی این پرونده اســت. مرتضوی مقدم که از اردیبهشت 
۱۳۹8 به این سمت منصوب شده نهمین رئیس دیوان عالی 
کشور بعد از انقلاب اســت. دیوانی که بزرگانی مثل آیت الله 
بهشــتی، رئیس آن بودند و البته نیمی از این 4۱ سال را با 
دو رئیس گذرانده است: سیدعبدالکریم موسوی اردبیلی و 
محمد محمدی گیلانی که دیروز جلسه هیات عمومی هم در 

تالاری به نام همو، برگزار شد.   
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  از کوه بالا رفتیم. دنبال چشمه ای که گفتند از خاک می جوشد 
و خون ســرخ دارد.  این طرف آذربایجان ایران بود، آن طرف 
ارمنستان. یعنی یک رود فقط فاصله دو کشور را تعیین می کرد. 
هرچقدر هــم که از کوه بالاتــر می رفتی، مرز را گســترده تر 
می دیدی و جدایی آدم ها را. کوهنوردی سختی نبود اما آفتاب 
بر فرق ســر می تابید. هرچند توی کوه ســنگ های زیبایی 
می دیدی که نمی دانم گرانبها بودند یا نه. می دانید؟ این روزها 
قیمتی تر از اینها دنبال چیزی می گردم. یک نوع آزادی که تو 
دیگر هیچ حزن و هراسی نداشته باشی؛ گذشته نداشته باشی و 
حتي آینده نداشته باشی. هویت اصلا نداشته باشی و هیچ نوع 
ابزار الصاق به هیچ چیزی نداشــته باشی. شبیه  وصله پینه ای 
نباشــی که بخواهی پارچه های کهنه ات را با آن به هم بدوزی 
یا پوشالی از بار که بخواهی کوهی نستوه نشان بدهی. رهایی 
آیا دور شدن از تمام چیزهایی نیست که ما را به بودن خوش 
می کند؟ مثل همین کوه که لابد لذت می برد وقتی در آن دنبال 
چشمه ایم. چشــمه ای که وقتی پیدا کردمش، رو به خشکی 
بود. از یکی از محلی ها پرســیدم: »چرا آب چشــمه سرخه؟ 
دلیل علمی ش چیه؟« طرف گفت: »دلیــل علمی نداره آقا! 
خون خورده!« از پای چشــمه که بلند می شدی، سرخی آب 
همینطور تا پایین می رفت و قطعی نداشت. هرمی هم داشت 
که تو نمی فهمیدی از گرماست یا فشــار آب. آنقدرها هم که 
می گفتند البته چشمه وسیعی نبود. آنقدرها هم که می گفتند 
پرجوش نبود. ولی همین قدر بس که به قول مرد خون خورده 

بود. دلش خون بود.

خون خورده بود 

 خوش وبش 
 بانكدار 

و بازرگان 

 گفت وگوی
 همتی و خوانساری 

رئیس بانک مرکزی 
و اتاق بازرگانی 

تهران بعد از یک 
دوره تنش دلاری 

صفحه 03 را بخوانید

  عکس یک

 این مرد ظاهرا یکی از کارمندان نخست وزیری بریتانیاست که با لباس شماره 11 
خود روبه روی خانه شماره 10 خیابان داونینگ استریت ایستاده است. عکس از گتی 

ایمیجز. 

 شارلین، شناگر سابق اهل آفریقای جنوبی و ملکه موناکو و همسر آلبرت، شاهزاده 
کنونی موناکو است. او موفق شده در مسابقات دوچرخه سواری روی آب موناکو، رتبه برتر 

را کسب کند. عکس از گتی ایمیجز.

ستونچهارشنبه
یاسر نوروزی

توسان؛ هر روز زیباتر از دیروز
نگاهی به نسل چهارم هیوندای توسان که با زبان طراحی 

»جواهر نشان« نسبت به همه نسل های قبلی جذاب تر است. 
این خودرو در نسخه 2022 چه تغییراتی پیدا کرده؟ صفحه 05

مصطفی مسجدی  
هفتصبح

جزئیات فرجام پرونده 
شهردار سابق تهران را در 

صفحه 13 بخوانید

سنا
: ای

س
عک
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خوددفاعکرد
ما میدان های مشــترکمان را اولویت بندی کــرده و به همه آنها 
پرداختیم، اما مهم ترین میدان نفتی برای ما، دو بخش میدان های 
غرب کارون، خوزســتان و میــدان پارس جنوبی اســت. تولید 
میدان های غرب کارون در این مدت 7 ســال از 70 هزار بشکه در 
سال 92 به 400 هزار بشکه در روز رسیده است و از همسایگانمان 

در این زمینه عقب نیستیم. 
تولید پارس جنوبــی در ســال 84 روزانه حــدود 140 میلیون 
مترمکعب بود که این رقم در سال 92 به 280 میلیون مترمکعب 
و درحال حاضــر به 700 میلیون مترمکعب رســیده اســت. اگر 
می خواستیم این میزان از سوخت را تامین کنیم، باید 10 پالایشگاه 
با ظرفیت 260 هزار بشکه ای احداث می کردیم که موجب آلودگی 
در کشور می شد. تولید ما در پارس جنوبی علی رغم حجم مخزن 

کمتر از کشور همسایه، بیشتر است.
در بحث پتروشیمی توانستیم تولید را از 12 میلیون تن در سال 75 
به 56 میلیون تن در سال 92 و 66 میلیون تن در سال 98 ارتقا دهیم 
و براساس برنامه ریزی ها مقرر است این عدد در سال 1400 به حدود 
100 میلیون تن برسد. تولیدات پتروشیمی در سال 75 حدود 2 
میلیارد دلار بود که در سال 92 به 11 میلیارد دلار و در سال 98 به 

حدود 15 میلیارد دلار رسیده است.
تولید بنزین در ســال 91 در حدود 52 میلیــون لیتر بود که این 

ظرفیت در سال 98 به 107 میلیون لیتر رسیده است.
83 درصــد جمعیت روســتایی ، 99 درصد جمعیت شــهری و 
درمجموع 94درصد جمعیت کشور از گاز طبیعی استفاده می کنند. 
وزارت نفت مصمم است پوشش گازرسانی  را به 95 درصد با اولویت 

مناطق سرد و جنگلی برساند.
تلاش های زیادی برای دور زدن تحریم های نفتی صورت گرفته، 
ما از هر کســی که ممكن بوده کمک گرفتیم، از نیروهای امنیتی 
و خارجی کمک گرفتیــم... ما باید بتوانیم راهــی را باز و صادرات 

مویرگی را آغاز کنیم.
ما درگیر جنگ نابرابر تجاوزگرانه علیه جمهوری اســلامی ایران 
هستیم و در این جنگ ما در خط مقدم هستیم و شدیدا درگیر آن 
هســتیم، بنابراین خواهش ما این است که متناسب با این شرایط 
رفتار شود. در حوزه صادرات نفت نیز از هر پیشنهادی و از تهاتر نفت 

با کالا استقبال می کنیم.
در مورد مباحث مطرح شده پیرامون فاز 11 پارس جنوبی اسناد را 
ارائه دهید، چراکه وزارت نفت تنها امضاکننده نبوده و تمام ارکان 
نظام در این خصوص رضایت داشتند و امضا کردند و من همه این 

امضاها را دارم.
همین الان پتروپارس فاز 11 را جلو می برد، اما به 0.2 میلیارد دلار 
پول نیاز دارد و اجرای فاز اول فرزاد نیز بــه 2.2 میلیارد دلار پول 
نیاز دارد. از سوی دیگر در قانون برنامه ششم توسعه آمده که 200 
میلیارد دلار باید در صنعت نفت خرج شود که 110 میلیارد از منابع 

مختلف و 80 میلیارد دلار از منابع خارجی تامین می شود.
در مورد قرارداد با توتال ما به تکنولوژی آنها نیاز داشتیم، ضمن اینکه 
موضوع فشارافزایی که یکی از نمایندگان به آن اشاره کرد، با افت 
تولید در پارس جنوبی مواجه می شود و در سال های آینده مشکل 
ایجاد می کند، ضمن اینکه ما در سند تراز مصرف و تولید گاز آوردیم 
هر فاز پارس جنوبی به 1 میلیارد دلار برای جلوگیری از افت تولید 
نیاز دارد. از سوی دیگر نکته ای که باید درخصوص انعقاد قرارداد با 
توتال فرانسه به آن اشاره کنم این است که چینی ها هم از تکنولوژی 
مورد نیاز در این بخش برخوردار نبودند، علاوه برآن نه تنها توتال، 
بلکه چینی ها هم به دلیل تحریم حاضر نشدند برای فعالیت در این 

بخش همکاری کنند.
از آنجایی که ترکمنســتان گاز ایران را قطع کــرده در مقابل آنها 
ایستاده ایم، این کشور 4 بار در گذشته این اقدام را انجام داده و هربار 
امتیازاتی از ما گرفته بود، اما این بار گفتیم امتیازی نمی دهیم و آنها 
به داوری رفتند که البته دستاوردی برای آنها نداشت، به دلیل این 

مقاومت، ما نباید تنبیه شویم، بلکه باید تحسین شویم.
چیزی که بهینه سازی مصرف سوخت و ماده 12 قانون را نابود کرد، 
تبصره 14 بود که تمام منابع را خرج یارانه کرد و مقدار کمی برای 

بهینه سازی باقی گذاشت که آن هم تخصیص داده نمی شود.
در مســئله صادرات گاز به عمان تمام اختیارات برای احداث خط 
لوله در آب های عمیق را به قرارگاه دادیم، اما عمق آب در آن منطقه 
بالای هزار متر است و فعلا این توانایی را نداریم، حتی روس ها نیز 
چنین توانایی اي را ندارند و تنها دو شــرکت می توانند این کار را 

انجام دهند.
جاسک باید هاب انرژی شود و ســتاد اجرائی یک پالایشگاه را در 

جاسک احداث می کند.
)در پاسخ به سوال یکی از نمایندگان در این خصوص که صادرات 
محصولات پتروشیمی، مشکل تحریمی ندارد(: همه بخش ها تحریم 
هســتند، اما برای صادرات هیچ جا از اسم ایران استفاده نمی شود. 
چندین بار سندها با مشخصات عوض می شــود. در گزارش امروز 
برنامه های خود را بــرای دور زدن تحریم ها توضیح ندادم، چراکه 

نقشه عملیات ما لو می رفت.
ما برای اقتصاد پتروشیمی چه کاری باید انجام می دادیم که ندادیم؟ 
سال دیگر ظرفیت تولید پتروشیمی کشــور به 5 میلیارد دلار و تا 
سال 1404 به 37 میلیارد دلار خواهد رسید. این موضوعی است که 

رهبر معظم انقلاب هم نسبت به آن ابراز خشنودی کردند. 
می دانیم که باید بالاتر از این ارقام کار کنیم، اما نباید همه تلاش های 
ما نادیده گرفته شود. از ما تشکر کنید و بعد بگویید که باید بیشتر 
کار کنید، نه اینکه مدام بر ســر ما بزنیــد! بیایید مجموع صادرات 
نفتــی و فرآورده ها را با تحریم های قبلی مقایســه کنید و ببینید 
در چه وضعیتی قرار داریم. من نمی توانــم برخی از موضوعات را 
علنی اعلام کنم، اما شــما می توانید خصوصی بیایید و اقدامات ما 

را مشاهده کنید.
من می دانم شما افراد منصفی هستید و صحبت های شما از روی 
فشــار اســت، اما واقعا حتی یک نفر هم نباید از ما تشکر کند؟ و 
خستگی به تن بچه هایمان بماند. اینها مجاهدین و سربازان گمنام 

این راه هستند.
)درخصوص اینکه وزارت نفت اطلاعات میادین نفتی را به قطری ها 
داده است(: ما براساس مصوبه شورای عالی امنیت ملی در سال 96، 

درخصوص نحوه ارائه اطلاعات عمل کردیم. 
لغو ســهمیه بندی بنزین در 6 خرداد 1394 تصویب و بنزین با 
تصمیم دولت تک نرخی شد و هیچکس هم به آن اعتراضی نکرد، 
حال بعد از گذشت 5 ســال می گویند چرا این موضوع تصویب 
شده است. افزایش قیمت بنزین هم ناشــی از لغو سهمیه بندی 

نبوده است. 

پمپئو: مانع دستیابی ایراناقتصادسیاسی
 به تسلیحات چینی و روسی

 خواهیم شد!
وزیر امور خارجه آمریکا در پی شکست دولت 

کشورش در تلاش برای تمدید تحریم تسلیحاتی 
ایران ادعاهایی را علیه کشورمان مطرح کرد.

مایک پمپئو در گفت وگویی با این شبکه رادیویی 
با مطرح کردن ادعاهایی ضدایرانی و با بیان این که 
کشورهای بسیار کمی از جمله از اروپا با ما مخالف 
هستند، مدعی شد: تغییری که ما پیرامون مسئله 

ایران ایجاد کردیم یک موفقیت بزرگ بوده و 
دنیا را بر سر این واقعیت که ایران حامی اصلی 

تروریسم است، متحد کرده. 
پمپئو در ادامه گفت: ما مانع دستیابی ایران به 

تانک های چینی و سامانه های دفاعی هوایی 
روسیه و سپس فروش تسلیحات به حزب الله 
خواهیم شد که موجب از بین بردن تلاش های 

رئیس جمهور ماکرون در لبنان خواهد شد.
به گزارش ایسنا،  ادعاهای پمپئو در حالی مطرح 

می شود که دولت آمریکا ماه گذشته نتوانست 
حمایت حداکثری اعضای شورای امنیت سازمان 
ملل را در راستای تصویب پیش نویس قطعنامه ای 
که برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران ارائه کرده 
بود،  جلب کند.  تاریخ تحریم تسلیحاتی ایران در 
18 ماه اکتبر سال میلادی جاری به پایان می رسد.

ادعای وزیر خارجه رژیم 
صهیونیستی علیه ایران در گفت وگو 

با روزنامه اماراتی
وزیر خارجه رژیم صهیونیستی مدعی شد که 

ایران و حزب الله لبنان و جنبش حماس به دنبال 
جنگ در منطقه هستند.

گابی اشکنازی، وزیر خارجه رژیم صهیونیستی 
در مصاحبه با روزنانه الاتحاد امارات به آخرین 

تحولات منطقه پرداخت.
وی در بخشی از مصاحبه خود با این روزنامه 

اماراتی در پاسخ به این سوال که آیا کشورهای 
دیگر نیز در عادی سازی روابط خود با اسرائیل 

مسیر امارات و بحرین را در پیش خواهند 
گرفت،گفت: کشورهای دیگر نیز تحولات 

را بررسی خواهند کرد و بسیار امیدوارم که 
کشورهای دیگر خط  مشی امارات را در پیش 

بگیرند، من بر این باورم که بسیاری از کشورهای 
منطقه می دانند که اسرائیل دشمن آن ها نیست 

بلکه می تواند شریک خوبی برای آن ها باشد.
اشکنازی با اشاره به گفت وگوی خود با عبداللطیف 
الزیانی، وزیر امور خارجه بحرین گفت: بسیار امید 

دارم که بیشتر کشورها به ائتلاف صلح منطقه ای 
بپیوندند و این کشورها خواهان صلح هستند و در 

برابر آن طرف هایی قرار دارند که به دنبال جنگ 
و ایجاد بی ثباتی و ناامنی در کشورهای خاورمیانه 

و خلیج)فارس( هستند مانند ایران، حزب الله و 
حماس.

سی
لما

دیپ
رئیس جمهور با اشــاره به تهیه دستورالعمل 
اجرایی نحــوه بازپرداخت تســهیلات ارزی 
دریافتی توسط تولیدکنندگان و سرمایه گذاران 
گفت: با توجه به استجازه دولت از مقام معظم 
رهبــری، تولیدکنندگان و ســرمایه گذارانی 
که از صندوق توســعه ملی، تسهیلات ارزی 
دریافت کرده اند می توانند تا انتهای سال 1399 
تســهیلات ارزی خود را به صــورت ریالی با 
صندوق توسعه، تسویه و بدهی خود را پرداخت 

کنند.
 دولت با سیاست ها و برنامه ریزی های خود در 
جهت تقویت سرمایه گذاران و تولیدکنندگان 
به ویژه بخش خصوصی تلاش داشــته که در 
شرایط خاص و سخت اقتصادی تمهیداتی را در 
نظر بگیرد که چرخه تولید کشور متوقف نشود 
و تحریم های غیرقانونی آمریکا نتواند لطمه و 

ضربه ای بر اقتصاد کشور وارد کند.
 تسویه ریالی تسهیلات ارزی تولیدکنندگان 
از صندوق توسعه ملی فراهم کردن یک فرصت 
مغتنم برای تولیدکنندگانی است که از صندوق 
توسعه ملی تسهیلات دریافت کرده اند و باید  از 
رهبر معظم انقلاب بابــت حمایت از این طرح 

قدردانی کرد.
 )با اشاره به فراهم شدن شرایط جدید تسویه 
ریالی بدهی وام ارزی شــرکت ها و بنگاه های 
تولیدی(: این شــرایط می تواند زمینه عرضه 
سهام بسیاری از این بنگاه های تولیدی در بورس 
را فراهم کند که هم موجب تقویت بازار سرمایه 
خواهد بود و هم زمینه را برای تسویه آسان تر 
بدهی های این شــرکت ها فراهم  و هم اجرای 
طرح توسعه در این واحدها و بسترسازی لازم 

را تامین می کند.
 روحانی در این جلسه همچنین از دستگاه های 
ذی ربط خواســت تا مراحل تصویب و اجرای 
دســتورالعمل اجرایی این مصوبه را به سرعت 
انجام داده و نسبت به اطلاع رسانی لازم اقدام 
کنند تــا در ماه های باقیمانده از ســال جاری 
بنگاه های اقتصادی بتوانند اقدامات لازم را در 

این زمینه انجام دهند.
در این جلسه سرپرست وزارت صمت گزارشی 
از وضعیت تولید کالاهای اساســی درکشــور 
و خودرو در کشور و نوســانات قیمت در بازار 
خودرو ارائه کرد و رئیس جمهور پس از ارائه این 
گزارش، تاکید کرد: وزارت صمت می بایســت 

مراقبت های ویژه درخصوص قیمت کالاهای 
اساسی داشته باشد و دســتگاه های ذی ربط 
چه در تنظیم قیمت ها و چــه در نظارت بر آن 
و تنظیــم چرخه تولید و توزیع می بایســت با 

هماهنگی دقیق به وظایف خود عمل کنند.
روحانی با بیان اینکه با توجه به واقعیت افزایش 
تولید و عرضه خودرو در دو ماه اول ســال 99 
نسبت به سال گذشته، نباید شاهد عدم تعادل 
در بازار خودرو باشیم، گفت: اخلال در چرخه 
توزیع، عرضه و فروش کالا و ایجاد آشفتگی در 
بازار هم زندگی و معیشت مردم و هم آرامش 

روانی جامعه را دچار مشکل می کند.
رئیس جمهور تصریــح کــرد: وزارت صمت 
می بایســت طبق ماموریــت و وظایف خود با 

هماهنگی اصنــاف و تولیدکنندگان اقدامات 
فوری و لازم را برای تنظیــم قیمت کالاهای 
اساسی و اقلام موردنیاز مردم که تاثیرات پایه ای 

بر زندگی مردم دارند، انجام دهد.
روحانی بــا تاکید بر اینکه در این مســیر باید 
سیســتم واســطه گری رانت جویانه حذف و 
نحوه خرید و فروش بــرای مصرف کنندگان 
واقعی اصلاح شــود، افزود: ایــن اقدامات باید 
به فوریت انجام گرفته و ســریعا بــه مردم در 
این خصوص اطلاع رسانی شــود و اگر در این 
مســیر مواردی وجود دارد که می تواند مورد 
استفاده و سودجویی قرار بگیرد باید سریعا رفع 
و با هماهنگی و مساعدت نهادهای مرتبط این 

مسیر متوقف شود.

تلاش دولت این است
 چرخه اقتصاد کشور متوقف نشود

  میدانمشق

اخیرا دو گزارش مورد توجه زیادی قرار گرفته است. در یکی از آن ها 
که نیویورکر آن را منتشر کرده ماجرای سفر یک دانشمند ایرانی به 
اوهایو و فشارهای اف بی آی بر اوست. گزارش دوم که پولیتیکو منتشر 
کرده ادعای واهی را منتشر می کند که می گوید ایران قصد سوءقصد 
به سفیر آمریکا در آفریقای جنوبی را دارد. ترامپ نسبت به این موضوع 

واکنش نشان داده است.
یک نشریه آمریکایی در گزارشــی به سفر دانشمند ایرانی به آمریکا 
پرداخته که طی آن واشــنگتن از او درخواســت کرد تا نقش یک 

جاسوس را ایفا کند.
 نشریه نیویورکر در گزارشی به تشریح داستان سفر دانشمند ایرانی 
به اوهایو پرداخته که بعد از آنکه اف بی آی وی را تحت فشار گذاشت 
تا بپذیرد که در نقش یک جاسوس قرار گیرد، او نمی پذیرد و بدین 
ترتیب دستگیر می شود و این آغازی بر سفر سوررئال اش از یک زندان 

به زندان دیگر آمریکا بوده است.
در بهار 2017 دانشمند ایرانی به نام سیروس عسگری تماس تلفنی 
از کنســولگری ایالات متحده در دوبی دریافت کرده مبنی بر اینکه 
درخواست صدور ویزا برای وی در نهایت تایید شده است. این موضوع 
در زمان عجیبی اتفاق افتاد چراکه دونالد ترامپ به تازگی دســتور 
اجرایی منع ورود ایرانیان بــه آمریکا را با همان نــوع ویزایی که به 

عسگری و همسرش اعطا شده بود، صادر کرده بود.
 در 21 ژوئن زمانی که عسگری و همسرش قصد داشتند برای دیدار با 
فرزندانشان به نیویورک بروند، مسئولان فرودگاه به سرعت وی را به 
اتاقی بردند که ماموران اف بی آی در انتظارش بودند. در آنجا ماموران 
به وی اطــلاع دادند که متهم به جرائم جدی اســت که آن ها در آن 
محل نمی توانستند آن را بازگو کنند. از وی خواستند یا به هتل محل 

اقامتش بروند یا به بازداشتگاهی محلی.
 در هتل کیفرخواست 12 صفحه ای را به عسگری تحویل دادند. این 
پرونده وی را به ســرقت اســرار تجاری، کلاهبرداری ویزا و11فقره 
کلاهبرداری تجاری متهم کرده بود. در مرکز اتهامات وارده به وی، 

سفر چهار سال قبل او به کیس وسترن بود.
اف بی آی با جاسوســی از ایمیل های دکتر عســگری تلاش کرده تا 
با پرونده ســازی، وی را به نقض تحریم های آمریکا علیه ایران متهم 
کرده و از این طریق او را برای جاسوســی تحت فشار قرار دهد ولی 
این تحت فشار گذاشــتن ها موفقیت آمیز نبود و عسگری نپذیرفت 

که جاسوس باشد.
 ادعای ترامپ: ایران در حال برنامه ریزی یک حمله برای 

گرفتن انتقام سردار سلیمانی است 
رئیس جمهــور آمریکا در صفحه توئیتر خود نوشــت: »بر اســاس 

گزارش های رسانه ای، ایران احتمالا در حال برنامه ریزی یک ترور یا 
حمله دیگری علیه ایالات متحده برای گرفتن انتقام ]سردار[ سلیمانی 
است که به دلیل برنامه ریزی او برای حمله ای در آینده، قتل نیروهای 

آمریکایی و رنجی که سال ها ایجاد کرد، انجام شد«. 
دونالد ترامپ در توئیتر ادعا کرد که که هر اقدام ایران علیه منافع این 
کشور را با واکنشی »هزار برابر شدیدتر« پاسخ خواهد داد. او گفته بنابر 
گزارش رسانه ها، تهران ممکن است به دنبال ترور یا برنامه ریزی برای 

ضربه وارد کردن به شهروندان یا منافع آمریکا باشد.
سفارت کشــورمان در آفریقای جنوبی به ادعای ضد ایرانی مطرح 
شده از سوی یک مقام آمریکایی در نشریه پلیتیکو واکنش نشان داد.

سفارت کشورمان در آفریقای جنوبی در پی ادعای یک مقام آمریکایی 
در نشریه پلیتیکو مبنی بر وجود طرحی از سوی ایران برای ترور سفیر 
واشنگتن در آفریقای جنوبی به انتقام اقدام تروریستی آمریکا در به 
شهادت رساندن سردار شهید قاســم سلیمانی در صفحه توئیترش 
نوشت: جهان دروغ های آژانس های اطلاعاتی آمریکا برای آغاز جنگ 
عراق را فراموش نکرده است. سفارت کشورمان در آفریقای جنوبی 
نوشت: این سیاست نخ نما دیگر خریداری ندارد. به ویژه در موقعیتی 
که سرپرست گروه سیاست خارجی ترامپ)رئیس جمهور آمریکا( نیز 

یکی از همان دروغگو ها و حتی دروغگوی اعظم است.

داستاندانشمندایرانیبهروایتنیویورکر
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واکنش خانواده طالقانی به ماجرای نامگذاری خیابان؛ 
به دنبال مخالفت فرمانداری تهران با نامگذاری خیابانی به 
نام مهندس بازرگان و اعظم طالقانــی؛ خانوده طالقانی در 
متنی که در اختیار ســایت مدآرا قرار داده اســت نوشت: 
»شنیده شد که فرمانداری تهران طی نامه ای به شورای شهر 
با نامگذاری معابر به نام بــازرگان و اعظم طالقانی، به علت 
اینکه کسی آنها را نمی شناسد، مخالفت کرده است. اگرچه 
این عدمِ شناخت را در مهجوریت شان، در بیانِ تاریخِ معاصر 
در رسانه های رســمی، می توان عذر آورد، ضمنِ یادآوری 
اینکه خانواده طالقانی قبل از اعلامِ عدم شناختِ فرمانداری، 
طی نامه مــورخ  28 مرداد 99 مخالفت خــود را به دلایلِ 
خاص، با نام گذاری معبری به نامِ اعظم طالقانی، به شورای 
شهر اظهار کرده اســت، اعلام می دارد، آنها نیاز به شناخته 

شدن توسط این افراد ندارند.«

نظر ربیعی درباره اعدام افکاری؛ در جریان نشســت 
هفتگی علی ربیعی ســخنگوی دولت در پاســخ به سوال 
خبرنگار روزنامه اعتماد مبنی بر اینکه »صبح شــنبه نوید 
افکاری که احتمالا همه ما می شناســیم، اعدام شد. بنا بر 
توضیحات وکلایی که این پرونده را بررسی کرده و کسانی 
که از جزئیات آن با خبر بودند نقص های واضحی در فرآیند 
دادرسی و حتی اعدام او وجود داشته است. با توجه به این که 
هم وزارت اطلاعات اینجا به نوعی ضابط محسوب می شده و 
هم مســئولیت رئیس جمهوری در قانون اساســی و البته 
واکنش های بین المللی، چرا دولت و شخص آقای روحانی 
پیش از اعدام نوید افکاری و حتی پس از آن سکوت کرده و 
هیچ واکنشی نداشــتند؟ تاکید کرد: این موضوع در حیطه 

وظایف قوه قضائیه است. از باب حقوق شهروندی مطالبی 
باشد، دنبال می شود. آن طوری که قوه قضائیه مطرح کردند 
جرم این فرد به سال 97 مربوط اســت و شاکی خصوصی 
داشته اســت. فرایند پیگیری پرونده بر عهده دولت نبوده 
است. امکان دسترسی اطلاعات برای ما وجود ندارد. یک قوه 
دیگر فعال است و حتما به خوبی اطلاع رسانی می کند. وی 
ادامه داد: هیچ وقــت آمریکا به نفع دموکراســی ما عمل 
نمی کند. مطمئن هستم پرونده شــاکی خصوصی داشته 
اســت. اگر اطلاعات دیگری داشــتم در اختیار شما قرار 

می دهم. )اعتمادآنلاین(

اگر بخواهیم وزیر عزل کنیم باید هر روز یکی را برکنار 
کنیم؛ سیدامیرحســین قاضی زاده هاشــمی، نایب رئیس 
مجلس، با بیان اینکه مجلس با دولت مماشــات نمی کند، 
گفت: اسم رفتار مجلس با دولت در شرایط فعلی، درک زمان 
و مکان بوده زیرا مماشات یعنی چشم پوشی از مشکلات که 
مجلس چنین کاری نمی کند. نایب رئیس مجلس ادامه داد: 
اگر بخواهیم در خط مطالبه گری حقیقی حرکت کنیم، باید 
تقریباً روزانه یــک وزیر را عزل کنیم اما بــا توجه به اینکه 
نهایت تا مرداد ماه سال آینده دولت فعلی روی کار است این 

کار را نمی کنیم. )آنا(

آخرین وضعیت پرونده هواپیمای اوکراینی؛ غلام عباس 
ترکی دادستان نظامی  اســتان تهران درباره آخرین وضعیت 
پرونده حادثه هواپیمــای اوکراین، اظهار کــرد: در پرونده 
هواپیمــای اوکراینی تعامــل خوبی با بخش هــای مختلف 
کشوری و لشکری شــکل گرفت و تحقیقات به نحو جامع و 

مطلوب پیش رفته و تقریباً بخش عمده تحقیقات قضایی به 
پایان رسیده است. دادستان نظامی  استان تهران درباره تعقیب 
متهمان این پرونده، گفت: از تمام افراد مرتبط با این پرونده 
تحقیق به عمل آمده و اشخاصی به عنوان مطلع و تعدادی به 
عنوان متهم احضار شــدند و در حال حاضر 3 نفر از متهمان 
همچنان در بازداشــت به ســر می برند و مابقی با قرار تامین 
متناسب آزاد هستند. دادستان نظامی تهران با اشاره به اعلام 
آمادگی کشــورمان برای رســیدگی به هرگونه شــکایت و 
دادخواهی خانواده های جانباختگان سایر کشورها، گفت: حق 
بهره مندی از جبران خسارت، استفاده از وکیل و حقوق دفاعی 
برای همه اصحاب دعوی و برخورداری یکسان از حمایت های 
عاطفی و معنوی و کرامت انسانی بزه دیدگان اعم از اتباع ایران 
و سایر کشورها، از اصول مســلم و مورد تأکید در رسیدگی 
دادسرای نظامی اســت که در نشســت اوکراین هم به این 

موضوع اشاره شد. )باشگاه خبرنگاران جوان(

 توضیحات پلیس درباره ماجرای پیامک های کشف 
حجاب؛ روزنامه خراسان نوشت: آن طور که مسئولان نیروی 
انتظامی اعلام کرده اند، اجرای طرح »ناظر یک« در کشور 
منجر به کاهش 60 درصدی جرم کشــف حجاب در داخل 
خودروها شده است.خروجی مهم و قابل توجهی که اشکالات 
جزئی و اشــتباهات غیرعمــدی این طــرح را توجیه پذیر 
می کند؛ هرچند که تلاش ناجا این است که همین اشتباهات 
را هم به کمترین میزان ممکن برساند. طی روزهای گذشته 
باردیگر انتقادهایی به طرح »ناظر یک« مطرح شده است و 
برخی مالکان خودرو )به ویژه در تهــران(، مدعی دریافت 
پیامک های اشتباهی با محتوای ارتکاب جرم کشف حجاب 

در خودرو شــده اند. به همین دلیل با ســردار »حســین 
رحیمی« فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت وگو می کنیم تا 
پاسخ او به این گلایه ها را بشنویم. سردار رحیمی اگرچه به 
گفته خود در جلسه ای کاری حضور دارد، اما به دلیل اهمیت 
موضوع و ضرورت پاسخگویی به افکار عمومی، توضیحاتی را 
به خراســان ارائه می کند و می گوید: »طــرح ناظر یک، با 
مشــکل خاصی مواجه نیســت و طبق روال عادی در حال 
اجراست«. از ســردار رحیمی درباره پیامک های اشتباه و 
گلایه های برخی مالکان خودرو می پرسم و او این گونه پاسخ 
می دهد: »در یک طرح گســترده که در کل کشــور انجام 
می شود، ممکن است خطا یا اشتباه هم وجود داشته باشد. 
گاهی ممکن است یک اشتباه رایانه ای در ثبت شماره پلاک 
رخ بدهد یا ممکن است وقتی همکاران ما شماره پلاک یک 
ماشین را با چشم می بینند، در نوشتن آن یک شماره بالا و 
پایین بشود که این اشتباهات طبیعی است و عجیب نیست، 
کار توسط انسان انجام می شود و امکان اشتباه وجود دارد«. 
پاسخ سردار رحیمی به این سوال که »میزان اشتباهات در 
طرح ناظر یک چقدر است؟« این است : »میزان خطاها در 
اجرای این طرح مثلا ممکن اســت یک یا دو درصد باشد«. 
فرمانده انتظامی تهران بزرگ که با شــجاعت احتمال بروز 
خطا در اجرای این طرح را می پذیرد، رویه پلیس در بررسی 
اشتباهات احتمالی را هم شرح می دهد: »ما در مراجعه مردم 
عزیز به پلیــس درباره پیامک هــای دریافتــی، ملاک را 
صحبت ها و اظهارات مردم می دانیم و این طور نیســت که 
بخواهیم اصرار کنیم حتما آن ها مرتکب کشــف حجاب در 
خودرو شــده اند، در اکثر موارد هم ملاک ما همین نظرات 

مردم است و بر مبنای آن تصمیم گیری می کنیم«.

توضیحاتیدربارهنامگذاریخیابانيبهناماعظمطالقانی،اعدامنویدافکاری،پیامککشفحجابوپروندههواپیمایاوکراینی

رئیس جمهور دیروز در جلسه دیگری، ریاست شورای عالی فضای مجازی را نیز بر عهده داشت???
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خوش وبش بانکدار و بازرگان 
گفت وگوی عبدالناصر همتی و مسعود خوانساری رئیس بانک مرکزی و 
اتاق بازرگانی تهران بعد از یک دوره تنش بر سر بازگشت ارز حاصل از 

صادرات در نهاد ریاست جمهوری 

این عکس روز گذشــته در حاشــیه جلســه کارگروه 
موانع جهــش تولیــد گرفته شــده که در محــل نهاد 
ریاست جمهوری و با حضور اســحاق جهانگیری معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد. این خوش وبش عبدالناصر 
همتی و مسعود خوانساری با توجه به مجادله های اخیر 
این دو نفر بر سر بازگشت ارزهای صادراتی جالب توجه 
بود. همتی در کســوت رئیس بانک مرکزی بارها تاکید 
کرده که طی دو سال اخیر 27میلیارد دلار ارز حاصل از 
صادرات به کشور بازنگشته. او چند مرتبه نسبت به این 
موضوع به تاجران اولتیماتوم داد و در نهایت هم اعلام کرد 
اسامی 250 نفر از افرادی را که در این مسیر اقدامی انجام 
ندادند به قوه قضائیه ارائه کرده است. از سوی دیگر مسعود 
خوانســاری هم به عنوان رئیس اتاق بازرگانی تهران از 
این فشارها گلایه مند بود. او یک بار که در مورد این رقم 
27میلیارد دلار تشکیک کرد و از بانک مرکزی خواست 
اسامی این افراد و شــرکت ها را در اختیار اتاق بازرگانی 
قرار بدهد تا آن ها هم صحت و ســقم آن را بررسی کنند. 
خوانساری در مورد دلایل این مشکل هم توضیح داد که 
ناآشنایی تجار به بخشنامه ها و قوانین جدید و ناهماهنگی 
بین دســتگاه ها از جمله گمرک، سازمان توسعه تجارت 
و بانک مرکزی این اتفاق را رقم زده. خوانســاری در این 
زمینه نامــه ای هم به رئیس جمهــور و رئیس کل بانک 
مرکزی نوشت و در جایی هم پیشــنهاد داده بود که ارز 
حاصل از صادرات را دولت در مقصــد از صادرکنندگان 
تحویل بگیرد تا آن ها ملزم به بازگشت آن منابع به داخل 

کشور نباشــند. در واقع به زعم مسعود خوانساری وقتی 
دولت خودش در بازگشت ارز به کشور مشکل دارد چطور 
می توان توقع داشت یک صادرکننده بدون هیچ مشکلی 
و در شرایط تحریم و گرفتاری های بانکی ارز را به کشور 
برگرداند؟ او یک بار هــم گلایه کرده بود که: »موضوع ارز 
حاصل صــادرات خیلی مطبوعاتی شــد و بانک مرکزی 
اعلام کرد که 27میلیارد دلار ارز به کشور بازنگشته است، 
جو خوبی ایجاد نشد. کل صادرکننده ها به یک طرف رفته 
و حتی به آنها خائن گفته شد.« با این حال همتی مصرانه 
روی بازگشــت ارزها تاکید دارد و چندی پیش از وضع 
قوانینی مثل ابطال کارت بازرگانــی متخلفین هم خبر 
داد. در نتیجه این فشارها بود که البته در اوایل ماه جاری 
رئیس بانک مرکزی اعلام کــرد 2.5میلیارد دلار دیگر از 
این ارزها به کشور بازگردانده شده. بنابراین از این عکس 
هم شاید بتوانیم اینطور برداشت کنیم که مصالحه ای برای 
حل این مشکل بین اتاق بازرگانی و بانک مرکزی در پیش 
است تا این گره را به اتفاق هم باز کنند. مسعود خوانساری 
متولد 1332 در اصفهان اســت و در رشــته مهندسی 
کشاورزی تحصیل کرده. او قبل از ریاست پارلمان بخش 
خصوصــی در دهه های 60 و 70 مســئولیت هایی مثل 
معاونت وزیر راه و وزیر کشــاورزی را هم برعهده داشته. 
عبدالناصر همتی هم متولد 1337 در کبودرآهنگ است 
و اقتصاد خوانده. او پیش از رفتن به ساختمان شیشه ای 
بانک مرکزی در میرداماد تهران، مدیریت بیمه مرکزی، 

بانک ملی و بانک سینا و ... را برعهده داشت.  

آب و هوای خوش 
سعادت آباد

بورس تهران بعد از حدود دو ماه یکبار 
دیگر جان گرفت و اعتماد سهامداران 

حقیقی به بازار سرمایه برگشت
سه شــنبه روز خوبی برای بورس تهران بود. شــاخص کل حدود 
57هزار واحد رشــد کرد. تعداد نمادهای مثبت به منفی 209 به 
136 بود. شاخص هم وزن هم مثبت شــد. در فرابورس هم تعداد 
نمادهای مثبت به منفی تقریبا به تعادل رسید و خلاصه اینکه تابلو 
سبزپوش شــد. این اتفاقی بود که فعالان بازار سرمایه قریب به دو 
ماه انتظار آن را می کشیدند. هرچند که از اواسط مردادماه و بعد از 
اتفاقاتی که با اخبار ضد و نقیض در مورد عرضه ای تی اف پالایشی 
پیش آمد بازار در سراشیبی سقوط قرار گرفت اما دقیق تر که نگاه 
کنیم بورس از ابتــدای مردادماه خیلی تعریفی نداشــت. در این 
یکی دو هفته اخیر هم دولت خیلی سعی کرد با انواع سیگنال های 
مثبت و بســیج کردن ســهامداران حقوقی بازار را بــه ریل قبلی 
برگرداند اما نمی شــد. یعنی پیش آمده بود که شاخص کل مثبت 
باشد اما صف های فروش بعضی روزها به حدی سنگین بود و تعداد 
نمادهای پرشــمار منفی به نمادهای مثبت غلبه داشت که دوباره 
روز بعد در بر همان پاشنه قبلی می چرخید. اتفاقی که دیروز افتاد 
اما یک نکته متمایز داشــت که بورس بازهــای حرفه ای را خیلی 
امیدوار کرده. ارزش صف های فروش اگرچه در ســاعات ابتدایی 
روز بیشــتر از صف های خرید بود اما دقایقی بعد این دو پارامتر به 
تعادل رسید و در ساعات پایانی ارزش صف های خرید به دو برابر 
صف فروش هم رســید. اینطور هم نبود که بگوییم این خریداران 
حقوقی هستند که بازار را بالا کشــیدند چون دیروز در 70درصد 
نمادهای خریداران حقیقی در اکثریت بودند و در 30درصد نمادها 
خریداران حقوقی. میانگین خرید هر فرد حقیقی هم در بازار دیروز 
حدود 20.8میلیون تومــان بود و میانگین فــروش 9.6 میلیون 
تومان. بنابراین اینجا هم تقریبا نسبت 2.2 برقرار بود که می تواند 
نشانه ای از بازگشت اعتماد ســهامداران حقیقی به بازار سرمایه 
باشد. یک نکته کلیدی دیگر بازار دیروز ورود 1812میلیارد تومان 
پول توسط سهامداران حقیقی بود. در حالی که به طور مثال پریروز 
رقمی تقریبا همین حدود توسط حقیقی ها از بازار خارج شده بود. 
باز نکته امیدوارکننده  دیگر اینکه نیمی از این پول در نیم ساعت 
آخر ساعات معاملات به بازار تزریق شد. تجربه هم نشان داده که 
روند بازار در دقایق پایانی به طور مستقیم روی بازار روز بعد هم اثر 
می گذارد. یک علت این مسئله البته بازگشایی نماد خودرو و خساپا 
متعلق به ایران خودرو و سایپا در دقایق پایانی بود که جریان ورود 
نقدینگی را سرعت بخشــید. در عین حال عصر دیروز خبر عرضه 
اوراق تبعی نماد خودرو هم منتشر شد که می تواند در تقویت این 
نماد به عنوان یکی از نمادها شاخص ساز و لیدر گروهی خودرویی 

موثر باشد.  
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تعداد گزارش های مرکز پژوهش های مجلس دهم در 120 روز اول
???

تعداد گزارش های مرکز پژوهش های مجلس یازدهم  در 120 روز اول???

     گزارش خبری

     عکس نوشت 

جسدها چطور استفاده می شوند؟
140 بیمار می توانند با استفاده از جسدها درمان شوند

 درمان ١٤٠ بیمار با استفاده از بافت یک جسد

در 120 روز اول مجلس یازدهم، 58 گزارش در 
مرکز پژوهش ها منتشر شده اما در مجلس قبل 
و در همین بازه زمانی 158  گزارش ارائه شــد ه  
بود. یعنی اگر قرار باشــد که همه گزارش های 
مرکز پژوهش های مجلــس یازدهم و دهم در 
120 روز اول فعالیتشــان را پرینــت بگیریم و 
هرکدام را روی دو کفه ترازو قرار دهیم، به طور 
واضحی می بینیم که یک سوی آن سنگین تر از 

دیگری است. 
نه فقط تعداد، بلکه از روی عنوان ها و موضوعات 
این پژوهش ها و گزارش ها هم می توان تشخیص 
داد که کــدام یکی مربوط به ایــن دوره و کدام 
مربوط به چهارســال پیش بوده اند. در همین 
مــدت در مجلس دهــم گزارش هایــی مانند 
عملکرد ســه ماهه اول و برآورد رشد اقتصادی 
ســال 1395، بررســی وضعیت روســتاها و 
لایحه کاهش ســاعات کار بانوان شاغل دارای 
شــرایط خاص منتشر شده اســت اما عناوین 
گزارش های مجلس یازدهم کاملا با سیاست ها 
و جهت دهی های فکری این دوره در هماهنگی 
بوده. مثلا امسال مقالاتی با عنوان های اعتراضات 
آمریکا: نمایش ســرخوردگی عمومی، تصویب 

طرح جمعیــت و تعالی خانــواده و راهکارهای 
آموزش زبان عربی منتشــر شده که در راستای 
جهت گیری های غالب فکری این دوره مجلس 

است.
در 12 سال گذشته این اولین بار است که مرکز 
پژوهشی پارلمان کشور تا این اندازه کم کار شده. 
حتی مجلس هشتم و نهم هم تابستان پرکارتری 
را در سال اول فعالیت خود پشت سر گذرانده اند. 
در چهار ماه ابتدای مجلس هشتم 150 پژوهش 

و در مجلس نهم 168 مقاله منتشر شده است. 

  شک و شبهه در معدل آقای رئیس 
مسئول فعلی مرکز پژوهش های مجلس علیرضا 
زاکانی است. چهره اصولگرای جمعیت رهپویان 
انقلاب اســلامی اســت . زاکانی در حــال حاضر 
دکترای پزشــکی هســته ای دارد اما در دوران 
احمدی نژاد وارد یک دعوای طولانی و کشدار بر سر 
مدرک تحصیلی اش شده بود و کارنامه دبیرستان و 
دانشگاهش  مورد بحث و اتهام قرار داشت که دیگر 

تکرارشان چندان جالب نیست. 
زاکانی را بیشتر به وجهه سیاسی اش می شناسند. 
زاکانی که حالا 55 ساله اســت  زمان اتفاق های 
کوی دانشگاه مسئول  بســیج دانشجویی بود و 
از آن زمان به بعد تا نشســتن بــر روی صندلی 
ریاست جمهوری هم خیز برداشت اما در دورهای 

مقدماتی از رقابت کناره گرفت. 
 ســال 1387 او به همراه چهره های دیگری مثل 
مهدی طائب، زهره الهیان، فریدالدین حدادعادل 
و دیگــران جمعیــت رهپویان انقــلاب را به راه 
انداختند که از گروه های فعال اصولگرا محسوب 
می شوند هرچند پایگاه مردمی خیلی قدرتمندی 
ندارند. آن ها در دوره احمدی نژاد و سپس در دوره 

روحانی منتقد سرسخت دولت ها بوده اند. 
نام زاکانی با افشــاگری های گاه به گاهش از دهه 
هشــتاد در افکار عمومی گره خورده اســت.  اما 
مهم ترین حرکت او جلب توجه عمومی به پرونده  
اکبر طبری  و فســاد در بخشی از قوه قضائیه بود 
که اولین بار توســط زاکانی در مناظره با تاجزاده 

افشا شد. ریاســت مرکز پژوهش های مجلس در 
دوره های قبل به ترتیب در دست علی لاریجانی ،  
محمدرضا خاتمی ،  احمد توکلی و کاظم جلالی 
بوده  که به نظر می رســد کارنامه همــه آنها از 
کارنامه زاکانی در این پســت پربار تر بوده است. 
رقیب زاکانی برای در اختیار گرفتن پست مرکز 
پژوهش های مجلس مهندس میرســلیم بود که 
با توجه به روابط ســرد میرســلیم با قالیباف به 
عنوان رئیــس مجلس و نزدیکی فکری بیشــتر 
زاکانی ، طبیعی بود که این پست به علیرضا زاکانی 
برسد . به نوعی مهم ترین منصب سیاسی که او تا 
به امروز تجربه کرده است. به هرحال چشم انتظار 

تحول  در فعالیت های مجلس می مانیم. 

مقایسهنتایجفعالیتهایمرکزپژوهشهای
مجلسدردورههایمختلف

مرکز پژوهش های مجلس
 در آستانه مشروطی

یکفنجانقهوهکهاینکارهاراندارد!
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ادامه ازصفحه   اول

آنها برای منتقدان نبود مســائل بهداشتی هم توضیح 
داده اند که اگرچه فضای داخل آشپزخانه باید صیقلی 
و قابل شست و شو باشد اما در مورد فضای داخلی کافه 

اصلا چنین الزامی وجود ندارد. 

 چرا این همه دعوا؟
نیما کیوانی که یکی از معماران مطرح ایرانی اســت و 
همین اخیرا هم کاری از او نامزد دریافت جایزه ای معتبر 
شــد یک دلیل خوب برای اینکه چرا کار تا این اندازه 
بیخ پیدا کرده، دارد. او کــه در زمینه طراحی داخلی 
هم فعالیت می کند به هفت صبح می گوید: »اول این را 
بگویم که قرار نیست همه از همه جور فضایی خوششان 
بیاید. همین الان در کشورهای غربی هاردراک کافه ها 
فعالیت می کنند که موتورســیکلت های بزرگ و انواع 
گیتاربرقی در طراحی داخلی شــان استفاده شده و پر 
از نورهای تند و فضاهای تیره هســتند، خب کسی که 
به این کافه ها می رود مشتری چنین فضایی است، قرار 
نیست که افراد برای جلسه کاری، قرار عاشقانه رمانتیک 
و... به این کافه بروند، خود مشــتری ها هم می دانند با 
چه چیزی رو به رو هســتند و کسی هم شکایتی ندارد. 
آنجا کسی نمی آید در توئیتر بنویسد که رفتم به فلان 
هاردراک کافه و آنقدر ســر و صدا بود که ســرم درد 

گرفت.«
اما ما اینجــا چنین وضعیتــی داریم، چــرا؟ کیوانی 
می گوید:»چون اول اینکه ما اینجا طراح داخلی مولف 
نداریم، بیشــتر افراد مقلد هســتند و صرفــا آنچه در 

عکس های خارجی می بینند اجرا می کنند اما خودشان 
نمی توانند مناسب با فضا و نیاز و خواست مشتری تالیف 
انجام بدهند. دیگر اینکه آنچه ما در دانشگاه ها و مراکز 
علمی مان یاد می دهیم بیشتر دکوراسیون داخلی است، 
اینکه از چه پرده ای اســتفاده کنیم، چه مبلی بیاوریم 
و... در حالی که یک طراح داخلی به کاربری فضایی که 
طراحی کرده اهمیت می دهد، به نیاز کاربر، به وضعیت 
اقلیمی و... تازه این در صورتی است که اصلا کسی که 
اصطلاحا طراحی داخلی می کنــد واقعا درس خوانده 
باشــد و تا حدی آموزش دیده باشــد، متاسفانه اغلب 
فعالان این حوزه که این کار را هم نکرده اند، مثلا در یک 
شرکت تامین مواد ساختمانی کار می کرده اند بعد چهار 
نفر به آنها گفته اند که خوش ســلیقه هستی شده اند 
طراح داخلی یا مثلا خانم با سلیقه ای بوده اند و همه از 
خانه و زندگی و ماشین و لباسشان تعریف می کرده اند، 
ایشان شده طراح داخلی. وقتی چنین اتفاقی می افتد ما 
می بینیم یک کار پرهزینه اما پر اشکال به دست می آید. 
مجموع این مولف نبودن و دانش درست نداشتن یک 
خروجی دیگر هم دارد اینکه ما با یــک اثر با هویت و 
یکدست رو به رو نیستیم، منظورم از یکدستی این نیست 
که تلفیق نداشته باشد بلکه این است که اثر یکپارچه 
نیســت و این حتی کاربر را هم گیــج می کند مثلا در 
فضایی که اصلا قرار نبوده لوکس باشد فلان مبل لوکس 
یا فلان پرده لوکس استفاده می شــود که به هر حال 
جنبه لوکس بودن کار حفظ شــده و مشتری   لوکس 
پسند هم به این محل بیاید، خب به این ترتیب کاربرها 

هم متنوع می شوند و توقعشان متفاوت می شود.«
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سعید شاه حســینی، رئیس بانک ســلول، بافت و عضو مرکز 
تحقیقات پزشــکی قانونی، دیــروز در گفت وگویــی با ایلنا 
حرف های جالبی در مورد کاربری های پزشــکی یک جسد و 

نحوه استفاده از آن زده است.
    افرادی در زمان حیات خود ابراز تمایل کرده اند که بعد از 
فوت، پیکر آنها برای کارهای تحقیقاتی یا مقاصد آموزشی به 
دانشگاه های علوم پزشکی کشــور اهدا شود. پس از فوت این 
افراد هم از اولیای متوفی درخصوص اهداي جسد برای مقاصد 

آموزشی کسب رضایت می شود.
    افــراد در زمــان حیــات خــود می تواننــد با شــماره 
021559831۴9 تماس حاصل کرده و به واحد اهداي کالبد 
آموزشی مرتبط شــوند. همچنین می توانند به سایت مرکز 
 /http://ctob.lmrc.ir/EBD تحقیقات پزشکی قانونی به نشانی
مراجعه کرده و فرم های اهداي کالبد را پرینت گرفته، تکمیل 
کرده و به آدرس پســتی: تهران، ضلع جنوبی پارک شــهر، 
خیابان بهشت، کوچه معراج، پلاک ۴، طبقه سوم، واحد اهداء، 

کد پستی 111۴785111 ارسال کنند.
    پس از فوت فرد اهداکننده، بستگان او با مراکز ما تماس 
گرفته و اعلام می کنند این فرد فوت شده  است و پس از انتقال 
پیکر جهت انجام امورات مذهبی از جمله تغسیل و انتقال به 
پزشکی قانونی کهریزک، تمام هزینه ها از طرف مرکز تحقیقات 
پزشکی قانونی پرداخت خواهد شد. پس از چندسال و با پایان 
یافتن کار آموزشی در دانشگاه های مختلف کشور، جهت انجام 
امور تدفین کالبد و اطلاع از محل دفن به خانواده متوفی اطلاع 

داده می شود.
   این متوفیات وقتی وارد پزشــکی قانونی شــدند فیکس 
می شوند. برخی از این پیکرها نیز با استفاده از روش های جدید 
مثل پلاستینیشن فیکس می شوند. در این روش ظاهر جسد 
به شکل طبیعی باقی می ماند. با تزریق مواد فیکس کننده به 
بافت، پیکر برای سالیان طولانی ماندگار می شود و محدودیت 

زمانی خاصی برای استفاده از آن وجود ندارد.
    پیکرهای  فیکس شــده برای استفاده در جلسات تشریح 
دروس آناتومی در دانشــگاه های علوم پزشــکی کشور مورد 
استفاده قرار می گیرند. این افراد در واقع به آموزش دانشجویان 
گروه علوم پزشکی کمک می کنند تا این دانشجویان با آناتومی 
واقعی آشــنا شــده و بتوانند در آینده بدون خطا یا با خطای 

کمتری بیماران را درمان کنند.
    اســتان هایی که در آن افراد برای کالبد آموزشــی اعلام 
آمادگی کرده اند، همان استان هایی هستند که موارد اهداي 
عضو نیز در آنها بالاست. اســتان های فارس، تهران، خراسان 

رضوی و یزد بالاترین آمار اهداي کالبد آموزشی را دارند.
  فرد در این روش باید حداقل سلامت جسمانی را دارا باشد، 

اما این حداقل ها کم است و تقریبا همه افراد می توانند در این 
پروسه شرکت کرده و برای اهداي کالبد آموزشی اقدام کنند 
و محدودیت ســنی نیز برای اهداکنندگان کالبد آموزشــی 

وجود ندارد.
    یکی دیگر از اقداماتی که در واحد فراهم آوری بافت انجام 
می شود، استفاده از بافت برای درمان بیماری هاست. در این 
روش نیز افراد می توانند برای اینکه از بافت اعضای بدن آنها 
برای درمان بیماری ها استفاده شود، قبل از مرگ اعلام آمادگی 
کنند. این افراد هم در سایت مرکز تحقیقات پزشکی قانونی 
مراحل ثبت نام را طی کرده و اعلام می کنند به عنوان داوطلب 
تمایل دارند پس از مرگ از بافت های بدن آنها استفاده شود. 
پس از مرگ نیز بعد از اخذ رضایت از خانواده از بدن فرد متوفی 

برای اهداي بافت و درمان بیماران استفاده می شود.
   با توجه به اینکه اعضای بدن فــرد بلافاصله پس از مرگ 
مراحل فســاد را طی می کنند، برای اهداي بافت از بدن فرد 
متوفی زمــان زیادی وجود نــدارد و با توجه به نــوع بافت تا 
2۴ ساعت بعد از فوت امکان استفاده از بافت و برداشت آن برای 

درمان بیماران وجود دارد.
    این اقدامــات در واحد فراهم آوری بافت انجام می شــود 
و مانند روال قبلــی، در صورتــی که اولیاء رضایت داشــته 
باشــند، از پیکر متوفی یک ســری بافت ها مانند استخوان، 
پوســت، دریچه های قلب و تاندون ها برداشته می شود. این 
بافت ها فرآوری شــده و در درمان بیماری های مختلف مانند 
بیماری های ارتوپدی، ســرطان های استخوانی، بیماری های 
داخلی مانند دیابت، دهان و دندان استفاده می شود و به طور 
متوسط اگر از یک پیکر با اخذ رضایت حداکثر بافت ها برداشته 

شود حدود ١٤٠ بیمار منتفع می شوند.
*** مشخصات لازم برای اینکه بتوانیم از بافت های فرد متوفی 
استفاده کنیم، دارای محدودیت بیشتری است؛ یعنی فرد نباید 
به سرطان مبتلا بوده یا نباید به دلیل بیماری های خودایمنی یا 
عفونی جان خود را از دست داده  باشد. همچنین سن خیلی بالا 
و سن پایین در این نوع اهدا کارآیی لازم را ندارد و قابل استفاده 
نیست. این زمان برای بافت های مختلف متفاوت است، اما به 
طور معمول بافت های فرد بیش از ٦٥ سال )آقایان( و 55 سال 

)بانوان( برای این منظور قابل استفاده نیست.
   مطابق قوانین کشــور در هر دو صــورت؛ یعنی هم برای 
مقاصد آموزشی و هم برای مقاصد درمانی فقط از پیکر اتباع 
کشورمان استفاده می شــود و اگر حتی با اعلام رضایت اتباع 
غیرایرانی هم باشــد، باز هم از آنها برداشت انجام نمی شود. 
همچنین از ایــن بافت ها فقط بــرای اتباع ایرانی اســتفاده 
می شود، حال اگر در آینده این قانون را قانون گذار تغییر دهد، 

ما نیز تابع قوانین کشور هستیم و از آن پیروی می کنیم.

نگین باقری  
هفتصبح



 اوقات شرعي تهران:  اذان صبح 05:23|طلوع خورشید 06:48|اذان ظهر 12:59|غروب خورشید 19:09|اذان مغرب 19:28

پيامبر صلی  الله  عليه  و  آله   
لا تَزالُ امَُّتی بِخَیرٍ ما تَحابّوا و َتَهادَوا وَ أَدَّوُا المانَةَ 

امّت من تا هنگامی كه يكديگر را دوست بدارند، به يكديگر هديه دهند و امانتداری كنند، در خیر و خوبی خواهند بود.
عیون اخبار الرضا ج2 ، ص29 ، ح25

گوشی دخترم را دزدیدند 
روایت مهراب قاسم خانی از حادثه  ای آزارنده و داستان یک روخوانی فیلمنامه  

  سایت نگار

فائزه هاشمی، سیروان خسروی، سعید کنگرانی و کیم ایل سونگ!
  هاشمی رفسنجانی در کتاب عبور از بحران درباره سفرش به کره شمالی نوشته 
است: کاخ، خیلی مجلل و بزرگ است. چندبرابر کاخ نیاوران، تعجب از يک کشور 

کمونیستی است، خودشان ساخته اند. خیلی با ما گرم گرفت.
به گزارش خبرگزاری  خبرآنلاین، مرکز اسناد آیت الله هاشمی رفسنجانی خاطره ای 
از ۲۵ شهریور سال ۱۳۶۰ که به کره شمالی سفر کرده بود منتشر کرد. در این خاطره 
که برگرفته از کتاب عبور از بحران است نوشته شده است: هشت ونیم صبح، همراه با 
رئیس مجلس برای دیدن کارخانه تراکتورسازی رفتیم. سرهنگ]موسی[نامجو و آقای 
]محسن[رفیق دوســت برای دیدن مراکز نظامی رفتند. کارخانه بزرگی است، روزی 
یکصد تراکتور تحویل می دهد. ۴۰ درصد کارکنان زن و ۶۰ درصد مردند. با دو کارگر 
زن و مرد صحبت کردم و چیزهای زیادی توضیح دادند. درباره ساعات کار و مبلغ حقوق 

و هزینه های زندگی و تعداد فرزند و ....
 سپس، به مزرعه نمونه موردتوجه کیم ایل سونگ رفتیم.  هزار و ششصد هکتار زمین 
داشــت و از یک طرح جالب آبیاری دیدن کردیم. از رودخانه دو دونگ ۲۳ مترمکعب 
آب در ثانیه به ارتفاع شــصت متر به دریاچه ای مصنوعی، پمــپ می کنند و ازآنجا با 
کانال کشی، اراضی وسیعی در اطراف آبیاری می شود و توربین هایی کار گذاشته اند که 
برق تولید می کنند. گفتند دریاچه،۱۶۰۰ هکتار وسعت دارد. در ساعت های کم کاری 

شبکه برق پمپاژ می کنند و در ساعات پیک برق تولید می کنند.
 عصر، به ملاقات رهبرشان کیم ایل ســونگ رفتیم. کاخ، خیلی مجلل و بزرگ است. 
چندبرابر کاخ نیاوران، تعجب از یک کشور کمونیستی است، خودشان ساخته اند. خیلی 
با ما گرم گرفت. یک ساعت و اندی مذاکره داشتیم. نقطه مشترک، ضدامپریالیسم بودن 
است. شام مفصلی تهیه کرده بودند، همه همراهان آمدند. ضمن صرف شام، بحث های 
مفیدی داشتیم.تشــریفات نامطلوب را حذف کرده بودند، مثل جام بلند کردن و .... 
توضیح خوبی در ماهیت آمریکایی تجاوز صدام به ایران دادم که سوالش را جواب شد. 
عکس با خانواده من گرفت ودر روزنامه شــان چاپ کردند. مصاحبه ای در همان کاخ 
انجام دادم. درباره رواج فرهنگ غربی درلباس و رفتار خانم های کره، تذکر دادم. انتظار 
داشتند مطابق معمول هدایای ارزنده ای برده باشیم، ولی ما فقط چند جلد کتاب و مجله 

داشتیم که روی میزی گذاشتند و فیلم تهیه کردند.

  حالا قسمتی از حرف های فائزه هاشمی در گفت و گو با شرق: 
 من چادری هستم، اما این طور نبود كه فكر كنم چادر حجاب برتر است و همه جا 
چادر سر كنم. مثلا در دانشگاه با مانتو و روسری بودم و حتی مقنعه هم سر نمی كردم. 
فقط زمان اسب  سواری مقنعه سر می كنم كه راحت تر است. یا در ماشین معمولا چادر 
از روی سرم می افتد و اصراری به سر کردن آن ندارم، احتمالا گاهی تذكر هم داده بودند، 
اما به صورت جدی چیزی یادم نیست. یك بار قبل از انقلاب كه بابا زندان بود، محسن 
چیزی به من گفت، یادم نیســت چه بود، مامان با او دعوا كرد كــه مگر تو قیم فائزه 
هستی؟ و تمام شد. الان هم گاهی محسن به صحبت های من اعتراض می كند من هم 
می گویم این موضوع من است، نه تو. به هر حال تربیت خانوادگی و رفتارهای مامان و 
بابا نتیجه اش این بوده كه چنین اعتراضاتی نبوده است. اگر هم بوده، من زیر بار نرفته ام 

كه این تذكرها ادامه داشته باشد.
 من ۱۶ سالگی ازدواج كردم، بنابراین این موارد برای من پیش نیامد که رابطه ای 
شــکل بگیرد. رفت و آمد با هم كلاسی مرد یا دوســت مرد به صورت خاص یا تنها نیز 
نداشتم، اما اینكه در كلاس گفت وگو كنیم عادی بود. من زمانی كه دانشگاه رفتم، دختر 
آقای هاشمی بودم و مراجعات متعددی بود كه کار، پول، وام و ... می خواستند یا مشکلی 
داشتند، بنابراین مراجعان مرد نیز زیاد بودند. هیچ وقت دچار این محدودیت ها نبودم 

که با مردها صحبت نكنم.
 مهم ترین موردی كه برای من توهین باشد، از طرف آقای تاجیك بود كه فیلمش 

هم پخش شد و آن صحنه حرف های ركیك هم داشت.
 پژوهشی در انگلستان انجام شده بود که  نشان می داد در حدود  7۵ درصد اتفاقاتی 
از این دست زنان هم مقصرند. در آن پژوهش گفته می شد مثلا خانمی به  بار یا دیسکو 
می رود، مست می کند، با مردی همراه می شود، صبح می گوید به من تجاوز شده است. 
به هر حال فرهنگ ها و کشورها با هم متفاوت هستند و هر جایی موضوع خاص خودش 
را دارد. مثالی که زدم، در کشور ما اگر هم اتفاق بیفتد، استثنا است. معتقدم ما خانم ها 

هم مهم است که چطور رفتار کنیم.

  کیهان نوشت: برخی مدعی شــده اند که به مهمان یک برنامه گفت وگومحور که 
برای شبکه نمایش خانگی تولید می شود، مبلغی گزاف و نجومی پرداخت شده است؛ 
در صورت صحت این ادعا، جدای از این سؤال که بر چه اساســی نیم میلیارد تومان 
به خاطر حضور چند دقیقه ای به یک بازیگر پرداخت شده، این پرسش مهم تر است که 
این مبلغ از چه منبعی دریافت و در قالب یک برنامه به این بازیگر پرداخت شده است؟!

  انتقاد سايت اصولگرای مشرق نیوز از سیروان خسروی:
سیروان خسروی، از خوانندگان کشــورمان به تازگی در یک رشته توئیت با اشاره به 
مشکلات روز کشور نوشت: »اگه نکته قابل افتخاری تو زندگیم باشه، قطعا بزرگترینش 
اینه که به تو و هیچکدوم از دوستا و رقبای)!( قبلیت رای ندادم و خودم رو در انتخاب 
این وضعیت شریک نمیدونم. نه تو ، نه خاتمی ، نه احمدی نژاد و نه موسوی و رئیسی. 
نکته جالب اینه که هیچوقت هم نتونستم حتی یك نفر از دوستامو با خودم همراه کنم و 
اتفاقا به کمبود اطلاعات اجتماعی و سیاسی و منفعل بودن متهم شدم. آفرین به بینش 
سیاسی و اجتماعی دوستانی که این روزها چیزی جز سلِفی و دعوت به کتاب خوانی 
و فیلم خوب دیدن ازشون نمی بینیم ولی به زودی دوباره سر و کله شون پیدا میشه و 
شهوت نزدیک شدن به قدرت اونا رو به روشنفکرهای یه شبه تبدیل میکنه. و البته این 

تازه روزهای خوبمونه...«
اولا از یک سلبریتی انتظار می رود به ادب متخلّق باشد و شخص رئیس جمهور را با 
ادبیات فاخرتری خطاب قرار دهد. ثانیا آقای خسروی به عنوان یک خواننده پر طرفدار 
و یک چهره  ســلبریتی باید بدانند که رأی ندادن و تحریــم انتخابات یکی از بدترین 
رفتارهای شناخته شده در حکومت های جهان اســت. رفتاری که البته اگر از جانب 
رجال و احزاب سیاسی و یا چهره های پرطرفدار نیز تبلیغ شود به مثابه خیانت انگاشته 
می شود. کما اینکه انگلیســی ها ضرب المثلی دارند که می گوید: »اگر رأی نمی دهی 
حرف نزن!« ما همچنین آقای خسروی را دعوت به مطالعه می کنیم تا بدانند در دوران 
جنگ جهانی، اگر سربازی متهم به فرار از جبهه و یا خیانت می شد؛ خود و خانواده اش 
از بسیاری از حقوق اجتماعی و شهروندی محروم می شدند که از جمله آنها»محرومیت 

از رأی دادن« بود.

  بخش ديگری از حرف های علی غلامی درباره حجاب در برنامه توقف: ما نسبت 
به غربی ها یا افراطی هستیم یا تفریطی، یک تصوری داریم که هر که از غرب آمده به 
دنبال این است که شهوترانی کند، اما به خدا اینطور نیست، آن ها هم آدمیزاد هستند، 
کاش چند دانشجوی مدیریت گردشگری تیم تشکیل داده و هر کدام با هزار توریست 
گفت وگو کنند و بپرسند خانمی که آمدی ایران را ببینی از اینکه چیزی سرت بندازی 

ناراحتی؟ قطعاً ۹7 درصد می گویند نه، اما جاده ها و هتل هایتان افتضاح بود.
این استاد حقوق در پاسخ به این ســؤال که »چرا حکومت و گشت امنیت اخلاقی به 
پوشش مردان کاری ندارد« عنوان کرد: اصل پوشــش، زن و مرد ندارد، ما نسبت به 

خانم ها و خانم ها نسبت به خودشان حقشــان را ادا نکردند، ادبیات ما ادبیات مردانه 
شده در حالیکه اگر خانم ها وارد می شــدند موضوع به این شکل پیش نمی رفت و ما 
باید از همان ابتدا صحبت می کردیم. حد حجاب این است که باید عورت را بپوشانیم 
و مفسده ایجاد نکنیم، عورت در عربی یعنی هر چیز آسیب پذیر مورد نگرانی، لذا بدن 
زن همه اش عورت است غیر از صورت و دست ها از مچ، بدن مرد همان میزانی که اگر 
مایو بپوشد عورت را پوشانده، پس یک آقا می تواند با مایو بیرون بیاید؟ نه، همان طور 
که خانمی نمی تواند خود را بپوشــاند و عفاف نداشته باشد، چون هر دو ایجاد مفسده 

می کنند، پس آقایان هم باید لباسی بپوشند که جلب توجه نکند.

  مرضیه طالبیان متخصص زنان درباره موضوع ورود مردان به رشته های زنان 
و زايمان در آزمون دستیاری اظهار داشت: متاسفانه در آزمون امسال شاهد پذیرش 
مردان در رشته زنان و زایمان هستیم. به گزارش فارس، وی عنوان کرد: این موضوع 
برخلاف مصوبه مجلس هســت و وزارت بهداشــت باید در این زمینه پاسخگو باشد، 
برداشت ما این بود که این اتفاق احتمالا سهوی باشد، اما متاسفانه شاهد هستیم که 
در برخی از شهر ها پذیرش در این رشته فقط زن و در برخی شهر ها هم زنان و مردان 

هستند.
این متخصص زنان با بیان اینکه این امر با طرح انطباق نیز سازگاری ندارد خاطر نشان 
کرد: نمایندگانی که با این طرح موافقت کردند و آن را به تصویب رســانده اند بر این 
عقیده بوده اند که هدف از اجرای طرح انطباق این است که اگر خانم بیماری خواست 
به مرکز درمانی مراجعه کند قادر باشــد در یک محیط سالم و مطمئن که امکان ارائه 
خدمات درمانی همجنس باشــد به مداوای خود بپردازد چرا که اکثرا بیماران زن به 

واسطه حجب و حیای خود از رفتن نزد دکتر مرد شرم دارند.

  محمدحســین فرح بخش تهیه کننده و کارگردان ســینما در گفت وگو با 
سینماپرس با انتقاد از وضعیت حاکم بر ســینمای کشور از جمله خانه سینما 
تصريح کرد: وجود خانه سینما ضروری است اما تمامی رانت خوارانی که سال هاست 
به عنوان مدیر و مســئول در آن فعالیت می کنند باید اخراج شوند؛ این بیست سی 
نفری که سال هاست با لابی گری جزو متولیان خانه سینما هستند و دست به لابی گری 
و دروغگویی می زنند هرچه سریع تر باید از خانه ســینما حذف شوند تا شاید از این 
رهگذر بتوان امیدی برای بازیابی هویت اصناف سینمایی داشت. تفاله های مدیران 
دهه شصت خانه سینما را اداره می کنند؛ مدیران دهه شصت که سینمای کشور را به 
کجراهه و بیراهه کشاندند از بیرون بر خانه سینما و مدیران آن اشراف دارند و بر اساس 
سیاست ها، امیال و خواســته های خود این نهاد را اداره می کنند. این افراد بی تردید 
هیچ دغدغه ای برای رفع معضلات و مشکلات متعدد اهالی سینمای کشور و صنوف 

سینمایی ندارند.

   صالح دلدم در کانال ستاره سینما درباره سالگرد درگذشت سعید کنگرانی 
نوشت:  با تغییر سلیقه مخاطب، شاهد ظهور چهره های جدیدی نیز در عرصه بازیگری 
سینمای ایران در اواسط دهه پنجاه بودیم که از نمونه های آن می توان به گلی زنگنه 
و فرزانه داوری در میان بازیگران زن و به سعید کنگرانی و فرزان دلجو به عنوان نمونه 
بارز بازیگران مرد اشاره نمود. »ســعید کنگرانی« بازیگری که برخلاف بازیگران مرد 
سال های قبل، ریزنقش بود و به جای ابروان درهم کشیده و چهره خشن، از چهره ای 

لطیف شبیه آلن دلون بهره می برد.
بدشانسی امثال گلی زنگنه، فرزانه داوری، دلجو و سعید کنگرانی آنجا بود که دوران 
ابتدایی بازیگری آنها مصادف شــد با تغییر نظام حاکم و انقلاب. نه به مانند ناصر 
ملک مطیعی، فردین، ایرج قادری و حتی فروزان در آغاز میانســالی بودند و بهره 
کافی را از شهرت و ثروت سینما برده و نه آنکه کار خود را در نظام جدید آغاز کرده 
بودند که سابقه ای در سینمای قبل از انقلاب که حاکمان جدید روی آن حساس 
بودند، نداشته باشند. در ابتدای سال ۵7 ســعید کنگرانی و فرزانه داوری در فیلم 
»پرواز در قفس« ساخته شــادروان حبیب کاوش، کارگردانی که به خاطر ساخت 
فیلم »آب« طعم زندان شاه را چشــیده بود، ایفای نقش کردند و نمایش این فیلم 
همزمان شد با روزهای انقلاب و تعطیلی و البته آتش زدن سینماها. بازی در فیلم 
انقلابی »فصل خون« دیگر ساخته کاوش به ســال ۱۳۶۰ نیز آخرین تلاش های 
سعید کنگرانی برای ادامه فعالیت در سینما و وفق دادن خود با شرایط جدید بود اما 
استعفای معادیخواه از وزارت فرهنگ و ارشاد به دنبال فشارهای گروه فشار محسن 
مخملباف در کف خیابان و سید محمد خاتمی در روزنامه کیهان و روی کارآمدن 
خاتمی در وزارت ارشاد، پایانی بود بر فعالیت کنگرانی ها در سینمای ایران. محمد 
خاتمی با چیدمان زوج فخرالدین انوار و محمد بهشــتی در معاونت سینمایی که 
به دنبال سینمای بدون قهرمان و فاقد قصه گویی بودند راه را بر ستاره های سینما 
بســت و از طرفی خودش با گفتن جمله معروف »اگر بازیگران ســینمای قبل از 
انقلاب نماز هم بخوانند، نمازشان قبول نیست« ...  آب پاکی روی دست همه ریخت 
و بعد از این گفته وزیر جدید و تندروی ارشاد با طولانی ترین سابقه وزارت در این 
وزارتخانه در دو دولت موسوی و دولت اول هاشمی  رفسنجانی، بسیاری از هنرمندان 
خانه نشین شدند. برخی مانند فرشته جنابی در فقر و انزوا خیلی زود از دنیا رفتند و 
برخی مانند سعید کنگرانی راهی غربت شدند. امثال کنگرانی خیلی زودتر از این  از 
دنیا رفتند، روزی که خاتمی راه فعالیت آنها را بست. سال ۸۳ و در دولت اصلاحات، 
این بار خاتمی برخلاف رویه دوران وزارتش، ســکه رایج و خریدار را در تساهل و 
تسامح دیده بود و ســعید کنگرانی بعد از بازگشت به کشــور، در فیلم »ازدواج به 
سبک ایرانی« ایفای نقش کرد. البته فیلم در همان دولت اصلاحات توقیف شد و 
در فروردین ۱۳۸۵ و دولت احمدی نژاد روی پرده رفت و سعید کنگرانی باز هم از 
فعالیت منع شد!  سعید کنگرانی که در ۲7 سالگی با ممنوعیت خاتمی روبه رو شده 
بود، در ۶۴ سالگی و در فقر و انزوا درگذشت. بچه میدان ژاله که با دستمزد خوب 
ناشی از »دایی جان ناپلئون« و »در امتداد شــب« در فرمانیه سکنی گزیده بود، با 

تغییراتی که رخ داد، خانه اش را نیز از دست داد.

  شهروند گزارشی درخصوص خريد و فروش آزاد انواع مختلف سلاح های گرم 
را منتشر کرده که جالب است. ظاهرا هیچ نظارتی در این خصوص صورت نمی گیرد. 

خبرنگار این روزنامه با چند نفر از فروشندگان نیز صحبت کرده و قیمت گرفته است:
 تماس گرفتم قیمت کلت را بگیرم.

 چه کلتی میخوایی داداش؟
 کوچیک باشه مثل شاهکش. )قبل از اینکه وارد معامله بشوم درباره کلت ها و انواع 

آنها تحقیق کرده بودم(
داداش شاهکش دارم یک میلیون تومان.

 تحویل چه جوریه؟
شماره کارت می دم پول واریز کنید. اگر آدم قابل اطمینان داری که بیاد ازم بگیره اگر 

کسی رو نداری برای آدرس خودت می فرستم فقط یکم هزینه بالاتر میره.
 مثلا چقدر؟

بستگی داره کجای ایران بخوای برات ارسال کنیم.
 تهران.

تهران حدود ۲۰۰ یا ۳۰۰.

1    محراب قاسم خانی فیلمنامه نویس سینمای 
ایران روایتی تلخ از ســرقت موبایل دخترش را در 
صفحه اینستاگرام  منتشر کرده که به نظر باید مورد 

توجه نیروی انتظامی قرار بگیرد:
دو سه سال پیش که گوشــیم رو توی روز روشن 
وســط میدون هفت تیر دزدیدن، بعدش که رفتم 
کلانتری، فهمیدم که قرار نیســت امیدی به پیدا 
شدنش داشته باشم. عزیزی که اونجا بود بهم گفت 
فقط چند هزار تا دزد گوشی شــناخته شده توی 
تهران داریم و احتمالًا دو برابرش هم شناخته نشده 
و الان که بری خونه، احتمالًا ســر راه از کنار چند 

تاشون رد میشی... 
امروز یه عزیزی سوار ماشین دخترم شد و قمه رو 

گذاشت زیر گردنش و گوشیش رو ازش گرفت...
فقط چند تا نکته الان توی ذهنم می چرخه:

کسی قرار نیست برای این چند هزار عزیزی که 
به این شغل شریف مشغولن یه فکر جدی بکنه؟ جدا 
از این که با این وضعیت اقتصــادی و تورم، قیمت 
گوشی موبایل توی زندگی آدما کاملًا تعیین کننده 
است، سرقت با اسلحه ســرد میتونه جون خیلی از 

مردم رو به خطر بندازه.

اون بار که گوشی من رو دزدیدن، بعدش همه 
بهم میگفتن خدا رو شکر کن که بلایی سر خودت 
نیاوردن. امروز که گوشــی دختــرم رو دزدیدن، 
خودمم همین رو بهش گفتــم. بعدش به این فکر 
کردم که چقدر اوضاع باید بد باشه که برای این که 
مالمونو بردن و خودمونو نکشتن خدا رو شکر  کنیم.

از روزی که من گوشیم رو خریدم، تا روزی که ازم 
دزدیدنش، اونقدر قیمتش بــالا رفته بود که دیگه 
نتونستم همون رو بخرم و یه گوشی کارکرده مدل 
پایین تر خریدم. گوشــی دخترم رو پارسال برای 
تولدش خریده بودم و الان حتی نمی تونم به خرید 
یه گوشی مدل پایین ترشم فکر کنم. عزیزانی که 
کارشون رسیدگی به این جرایمه، بدونن که با این 
تورم، گوشی یه نفر الان میتونه گرون ترین دارایی 

زندگیش باشه. 
اگه هزاران سارق رو شناســایی کردین، قطعاً 
دسترسی به خریداران و فروشندگان گوشی های 
سرقتی هم نباید خیلی کار پیچیده ای باشه. فقط 
نیاز به یه برنامه ریزی جدی و ریشه ای برای از بین 
بردن این چرخه هست. به شرط این که اراده کافی 

برای حفظ جان و مال مردم وجود داشته باشه.

2    یک اتفاق عجیب و نادر در عرصه ســینما 
در حال وقوع اســت. بنیاد core که مســئول 
ســایت های تســت گیری کرونا در آمریکا است، 
یک فیلمنامه خوانی آنلاین برگزار کرده با حضور 
چهره های سرشــناس بازیگری: مورگان فریمن، 
جنیفر آنیستون، شــیا لبوف، جیمی کمل ، متیو 
مک کاناهی، ری لیوتا، بــرد پیت، جولیا رابرتس 
و شــان پن. قرار اســت آن ها فیلمنامــه اوقات 
 Fast Times at( خــوش در ریجمونت هــای
Ridgemont High( را از رو بخوانند. فیلمی 
در ژانر کمدی و داســتان بلوغ نوجوان محصول 
سال ۱۹۸۲ میلادی به کارگردانی امی هکرلینگ 
و به نویســندگی کامرون کرو و اقتباسی از کتاب 
۱۹۸۱ با همین عنوان اســت. این فیلم نخستین 
فیلم نیکلاس کیج بود و از افرادی که در این جمع 
به فیلمنامه خوانی آنلاین می پردازند، شــان پن 
در جمع بازیگران آن فیلم قرار داشــت. اگر مایل 
به تماشای این برنامه هســتید می توانید آن را به 
 coreresponse صورت زنده از روی فیسبوک
ببینید. جمعه همین هفته، ساعت ۵ و ۳۰ دقیقه 

صبح به وقت تهران. 

فیلم جومانجی را دوباره بعد ازسال ها تماشا کردم. 
پســر بچه ای بازی را از دل خاک بیرون می کشد، 
بدون آن که بداند چه چیزی در انتظارش است تاس 
می ریزد و بازی آغاز می شود. خودش و همبازی اش 
موفق نمی شــوند مرحله ای را با موفقیت پشت سر 
بگذارند و پسر به دل بازی کشیده می شود. دختر 
همبازی این صحنه را با چشــم هایش دیده بود اما 
کمتر کســی این که »فلانی تــوی جومانجی گیر 
کرده« را باور می کند. پس راحت تر بود او را دیوانه 
خطاب کنند و اسم پســر را گمشده یا کشته شده 

بگذارند.
بیست و چند ســال بعد دو بچه دیگر بازی را پیدا 
می کنند و تــاس می ریزند. این بازی بهتر اســت 

هرگز شروع نشود، اما اگر شــروع شد باید به پایان 
برسد. کسی نمی تواند جومانجی را نصفه رها کند. 
بازیکن ها باید خود را به مرحله آخر برسانند. شیر 
و میمون و فیل و کرگدن های وحشــی توی خانه 
سرازیر می شــوند و پسر گمشــده که حالا تبدیل 
به مردی بزرگ و بالغ شــده موفق می شود از بازی 
بیرون بیاید و دنیایی را ببیند که در این بیســت و 

چند سال تغییر کرده. 
بازی جومانجی شــما را به یاد زندگــی خودمان 
نمی اندازد؟  هر روز باید با چه چیزهایی بجنگیم و 
از دست چه چیزهایی مخفی شویم و چه مراحلی را 
پشت سر بگذاریم. سر را به هر طرف می چرخانیم 
حادثه اســت. درِ اتاقــی را باز می کنیم و با شــیر 

گرســنه ای روبه رو می شــویم که رو به صورتمان 
می غرد و دندان هایش را نشانمان می دهد. به سمتی 
دیگر فرار می کنیم و ساقه کلفت گیاهی گوشتخوار 
دور گردنمــان می پیچد و ما را به ســمت دهانش 
می کشد. فکر می کنیم از شر آن هم خلاص شدیم 
اما یک دفعه هدف گلوله شکارچی ای قرار می گیریم 
که بی هیچ دشــمنی قبلی، قسم خورده جانمان را 
بگیرد. پشت سرمان سیل است و روبه رویمان خطر 
له شدن زیر پای حیوانات وحشــی غول پیکر. اما 
می دانیم باید ادامه بدهیم. می دانیم باید بازی را به 
ته برســانیم. پس تاس می ریزیم و جلو می رویم. یا 
بازی تمام می شــود یا جان ما. بالاخره یک چیزی 

باید به پایان برسد.

  ستون فقرات

نوبت توست، تاس بریز
آنالی اکبری
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 که در سر است
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بعید است بتوانید حال و هوای سال های 7۶ و 77 
را در ذهنتان مجسم کنید. طبقه متوسط سرمست 
از پیروزی قاطــع انتخاباتی ،  فضا را برای فشــار بر 
جناح مقابل هموار می دید. دو روزنامه صبح امروز 
تحت هدایت سعید حجاریان و خسرو تهرانی که در 
دهه شصت سرپرســتان و سیاستگذاران اطلاعات 
نخســت وزیری بودند و روزنامه جامعه که بعد به 
صبح آزادگان تبدیل شــد و پاتــوق حلقه کیان و 
نیروهای نزدیک به ملی مذهبی هــا بودند. در این 
دو روزنامه با انواع و اقسام افشاگری های جنجالی 
علیه چهره های شــاخص حاکمیت روبه رو بودیم. 
فضا به شدت پرتنش شــده بود. مطالب طعنه آمیز 
و طنزآلود پرشــده بودند و مطالبات هرچه بیشتر 
فرهنگی و اجتماعی  در صفحه اول روزنامه ها نقش 
بســته بودند. در این میان ناگهــان در ابتدای آذر 
77 اتفاق شــگفت انگیزی فضای سیاسی کشور را 
تکان داد. داریوش فروهر و همسرش پروانه فروهر 
در خانه شــان با ضربات چاقو به قتل رسیده بودند . 
داریوش فروهر از چهره های ملی و مذهبی بود که 
در دولت بازرگان  منصب وزارت داشت و در جریان 
خروج بنی صدر از کشور مورد بازخواست و بازداشت 
قرار گرفت و به عنوان یکی از چهره های ملی مذهبی 
اپوزیسیون در کشــور حضور داشت . قتل این زوج 
بازتاب سنگینی در کشور داشت به خصوص که دو 
روزنامه صبح امروز و جامعه )صبح آزادگان (برای  
انتشار خبرهای مربوط به این موضوع سنگ تمام 
گذاشــتند . در ۱۲ و ۱۸ آذر، دونویسنده چپگرا به 

شیوه ای مشابه کشته شدند. محمد مختاری و جعفر 
پوینده . فشــار افکار عمومی به نهایت خود رسیده 
بــود و روزنامه ها و رســانه ها و چهره های اصولگرا 
اصرار داشتند که این ناشی از عملیات یک سازمان 
جاسوسی خارجی است. به دستور خاتمی کمیته ای 
به ریاست علی ربیعی  تاسیس می شود تا حقیقت 
ماجرا کشــف شــود. دو مدیرکل وزارت اطلاعات 
به شکلی سربســته به  ربیعی اطلاع می دهند که 
ماجرا مربوط به داخل وزارتخانه اســت. تحقیقات 
بالا می گیرد  و در نهایت چهار نفر به عنوان مجریان 

اصلی بازداشت می شوند. 
ســعید امامی که در دوره فلاحیان در زمان  دولت 
هاشمی رفسنجانی معاون امنیت وزارت اطلاعات 
بود و در دولت خاتمی توسط وزیر اطلاعات جدید 
یعني دری نجف آبــادی به عنوان مشــاور به کار 
گماشــته شــده بود،  مصطفی کاظمی که معاون 
امنیت جدید بود،  مهرداد عالیخانی مدیرکل وزارت 
اطلاعات  و البته خســرو براتی. در مورد دلیل این 
قتل ها گمانه زنی ها و اطلاعات ضد و نقیض فراوان 
اســت  و این که آمر اصلی  این قتل ها چه کسانی 
بودند؟ انگشت اتهام به سمت فلاحیان وزیر قبلی 
و دری نجف آبادی وزیر فعلی گرفته شــد اما هردو 
انکار کردند و در مورد دری نجف آبادی کار به قسم 
جلاله کشیده شــد. هرچند در نهایت برکنار شد. 
این که آیا عاملین این قتل هــا مجوزهای  مذهبی 
برای خود به دســت آورده بودند هم از نکته هایی 
است که در آن افســانه و واقعیت با هم درآمیخته 

شــده اند.  آیا این چهارنفر از ســوی یک سازمان 
جاسوسی خارجی تحریک شده بودند؟  الان دیگر 
این فرضیه طرفــدار چندانی نــدارد . اما آن موقع 
گروهی روی اسم عالیخانی به عنوان چهره نفوذی 
دست گذاشــتند: پدر مهرداد عالیخانی ، علی اصغر 
عالیخانی، پسرعمه دکتر علینقی عالیخانی دولتمرد 
و وزیر سرشــناس حکومت پهلوی دوّم و دوست و 
معاون امیر اسدالله علم، نخست وزیر و وزیر دربار و 
نفر دوّم حکومت پهلوی دوّم، بود. در جریان دادگاه  
قتل های زنجیره ای، عالیخانی به عنوان متهم ردیف 
دوم به دوبار حبس ابد محکوم شد. مصطفی کاظمی 
به چهاربار حبس ابد محکوم شــد که شایعه است 
بعدها عفو و از زندان آزاد شــده است. خسرو براتی 
هم چند سال بعد آزاد شد. اما جنجالی ترین چهره 
یعنی ســعید امامی که از قدیمی ترین چهره های 
وزارت اطلاعات و از تحصیل کرده های آمریکا بود 
در ســال 7۸ با خوردن داروی نظافت در حمام به 
شکل دردناکی خودکشی کرد. این پرونده قربانیان 
دیگری هم داشــت . مثل مســئول وقت حراست 
بهشــت زهرا که در این عملیات دخیــل بوده و یا 
چندین نفر دیگر از مدیران میانی وزارت اطلاعات و 
اعضای وابسته که در دادگاه قضایی نیروهای مسلح 
محاکمه شدند و به جرم دخالت مستقیم در قتل ها 
به قصاص محکوم شدند اما بعد ها به دلایل مختلف 

به حبس های زیر ۱۰سال حکمشان تغییر کرد. 
تاثیر ایــن قتل هــا اما کشــیدن ترمــز جریان 

اصلاح طلبی بود. به دلایل مختلف !

آذر ترسناک 77
نگاهی به 100 رخداد بزرگ تاريخی در قرن چهاردهم هجری شمسی

آرش خوشخو  یک قرن صد واقعه / واقعه هفتاد و پنجم :  قتل های زنجیره ای

بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر اين صورت 
ممنوع و قابل پیگیری قانونی است
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 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری

گروه خودرو| از مدت ها قبل فرم طراحی جلوپنجره، 
نمای کناری، طرح ستون ها و حتی آرایش و تزئینات 
اتاق نسل چهارم توسان توسط هیوندای فاش شده بود  
اما حالا که عکس های رسمی این خودرو منتشر شده، 
همه چیز فرق کرده. در واقع اگر پیشتر تصور می شد 
ما با محصولی انقلابــی روبه روییم، حالا می بینیم که 
هیوندای همه چیز را در نهایت ظرافت توســعه داده 
است. توسان 2022 بی تعارف از همه نسل های قبلی 
خود جذاب تر اســت و در عین حــال تلاش می کند 
بهترین تصویر از خود را در این کلاس ارائه کند. اینجا 
ضمن بررسی سه نسل گذشته این خودرو که همگی 
در ایران وجود داشته و طرفدارانی دارند، به مهم ترین 

تغییرات نسل چهارم توسان می پردازیم.

    نسل اول

یک خودرو زمخــت با طول 4.32 متر کــه در ایران 
خوش درخشید و فروش خوبی داشت. طرح دو رنگ 
بدنه، قیمت مناسب و توانایی نسبی در بخش آفرود 
از توسان اول محصولی ساخت که مورد توجه برخی 
اقشار جامعه قرار گرفت. موتور 2700سی سی و شش 
سیلندر این خودرو هم یکی از دلایل این موفقیت بود. 
البته کابین پلاســتیکی و امکانات اندک بزرگ ترین 
ضعف های نسل اول توسان بودند.   مدل های 2008 
این خودرو با بهایی بالغ بر 400 میلیون تومان خرید 

و فروش می شوند.

    نسل دوم 
هرچقدر در نســل اول بــر اســپورتیج محصول کیا 
چیرگی داشت، در این نسل کاملا زیر سایه اسپورتیج 

بود. البته توسان در ایران فروش بدی نداشت منتها 
محبوبیت سرسام آور اسپورتیج باعث شد کمتر کسی 
به توســان و ویژگی های خوبی که داشت توجه کند. 
البته این خودرو کره ای به واسطه فرم محافظه کارانه 
بدنه از کارشناسان لقب آمبولانس گرفت! با این همه 
موتور کم استهلاک، اتاق به نسبت بزرگ تر و امکانات 
بیشتر ویژگی های خوبی بودند که توسان 2012 هنوز 

هم با آنها شناخته می شود.

    نسل سوم

خودرو جذابی اســت. بدون توجه به تک دیفرانسیل 
بودن برخی از نســخه های وارداتی ایــن خودرو در 
ایران یــا موتور دو لیتــری و 155 اســبی که دارند، 
توسان 2016 خودرویی که است که به معنی دقیق 
کلمه مفهوم کراس اوور را یادآوری می کند. شــیک، 
پرامکانات و نســبتا راحت با اســتهلاک کم و امکان 
فروش سریع. توسان در این نسل دوباره روی دست 
اسپورتیج بلند شد و فروش خوبی را تجربه کرد و حتی 
زمزمه تولیدش در ایران هم شــنیده شد. موردی که 

البته هرگز برای این خودرو محقق نشد.

   نسل جدید 
این بزرگ ترین توسان ساخته شده توسط هیوندای 
طی دو دهه اخیر اســت. قیمت پایه این خودرو با 
اندکی افزایش روی 24 هزار دلار تنظیم شده که به 
معنی قیمت 600 میلیون تومانی توســان در ایران 
با احتساب قیمت 25 هزار تومانی برای دلار و بدون 
توجه به هزینه های گمرکی است. نسل جدید آشکارا 
راه نسل قبلی را رفته و اسپورت، جوان پسند و مدرن 
اســت. در عین حال با زبان طراحی تازه هیوندای 
موسوم به jewel like خودرو آب و رنگی لوکس تر 
از همیشــه گرفته و خود را از خودروهای اقتصادی 
ایــن رده جدا کرده اســت. این را می تــوان از فرم 
چراغ ها و جلوپنجره، طــرح رینگ ها یا کروم کاری 
حاشیه پنجره ها و ستون c فهمید. در کابین ترکیب 
یک صفحه نمایش لمسی بزرگ با کنسول، داشبورد، 
رودری و اتاقی که بسیار کاربردی و جادار طراحی 
شده شما را مالک محصولی خوشایند می کند. حذف 
دســته دنده، کلیدهای گــردان و دکمه ها در کنار 
ادغام دریچه های هوا با طرح چرم دوزی شــده ای 
که از کنسول میانی شروع شده و به رودری ها ختم 
می شود، کابین را مین یمال و مدرن ساخته. کاری 
که به نحو احسن اجرا شده و در نگاه اول خوشایند 

است.
خودرو بــا دامنه وســیعی از موتورهــای بنزینی و 
هیبریدی تقویت شــده به بازار می  آید، ضمن اینکه 
امکان دارد نســخه برقی این توســان هم به برخی 
بازارها عرضه شود. گفته شده یک پیشرانه 2.5 لیتری 
تنفس طبیعی با 190 اســب بخار قدرت، یک موتور 
1.6 لیتری توربو با 230 اسب قدرت و نیز یک موتور 
هیبریدی در ســال نخست در دســترس خریداران 
خواهد بود. این خــودرو که از پلتفــرم جدید گروه 
هیوندای ســود می برد، با وانت جنجالی سانتاکروز 
اشتراکات فنی بسیاری دارد. این خودرو 4.5 متری 
در حالی تا نیمه اول سال آینده به بازار جهانی عرضه 
خواهد شد که نسخه فول آپشن با بهای 35 هزار دلار 

)875 میلیون تومانی( قابل خریداری است. 

گاراژ

با آقای جگوار 
آشنا شوید!

نگاهی به گران ترین و لوکس ترین شاسی بلند شرکت انگلیسی جگوار که اخیرا 
در نسخه 2021 فیس لیفت شده و کابین به شدت پیشرفته ای دارد

هفت صبح| کمتر کســی اســت که منکر ظرافت 
محصولات جگوار باشد. هر خودرویی که این شرکت 
در این مدت طولانی فعالیت داشــته، حتما یکی از 
نمادهای بازار خــودرو بوده و تاییدیــه این ادعا هم 
لیست بلندبالای محصولات  کلکسیونی و کلاسیک 
این شرکت است. حالا هم در ادامه این سنت بزرگ، 
نسخه فیس لیفت شاســی بلند جذاب اف –پیس با 
تغییراتی اندک در ظاهر و بازطراحی داشبورد به بازار 
آمده است. این خودرو که در بازارهای جهانی رقیب 
مستقیم پورشه کاین، مرسدس بنز GLE، جیپ گرند 
چروکی و ب.ام.و X5 اســت، در نســخه جدید خود 

کیفیتی مثال زدنی   از خود ارائه می کند. 
بازسازی خوشایند چراغ ها، سپر جلو و جلوپنجره در 
کنار نصب رینگ و لاســتیک جدید و تحول در تریم 
داخلی چراغ های عقب از مهم ترین تغییراتی اســت 
که در اولین برخورد با اف – پیس 2021 قابل لمس 
است. نقطه اوج این تحولات اما کابین خودرو است که 
انصافا زیباتر از مدل قبلی و بسیاری از محصولات این 
رده است. این مهم البته با ظرافت تمام صورت گرفته 
اســت. مثلا درکنار یک صفحه بزرگ 11.5 اینچی 
لمســی، وجه کلاســیک کابین یک جگوار در قالب 
دوخت و دوز کابین، چرم و چوب به کار رفته در اجزاي 

اتاق و نیز قطعات کرومی و آلومینیومی کاملا رعایت 
شده است. کسانی که با فلســفه طراحی برند جگوار 
آشنا هستند، می دانند که یان کالوم سرطراح سابق 
این شرکت، با صفحات لمسی بزرگ مشکل داشت. با 
کوچ وی از جگوار گویا این شکاف هم در حال پر شدن 
اســت و جگوار به نیاز خریداران مدرن پاسخ بهتری 
داده است. حالا به لطف این حرکت، با دو ضربه همه 
چیز زیر دست است و ادوات به راحتی به کار می افتند. 
تغییر دســته دنده و غربیلک فرمــان، تحول در فرم 
ورودی هوا، بهبود هماهنگی خطــوط کابین، طرح 
پشت آمپرها و طرح صندلی ها از دیگر تغییراتی است 

که در کابین خودرو قابل لمس است.
اما اگر تصور کردیــد که جگوار با وجــود انبوهی از 
رقبا ، اف-پیس 2021 را بــدون تغییرات فنی راهی 
بازار خواهد کرد، سخت در اشتباهید. بر این مبنا در 
بخش فنی خودرو با موتور پلاگین هیبریدی جدیدی 
به بازار آمده اســت. کد این موتور پــی400 بوده و 
مشــخصات جالبی دارد. در واقع این پیشرانه از یک 
واحد بنزینی توربو و دو لیتــری در کنار موتور برقی 
و بســته باتری های 17.1 کیلووات ساعتی تشکیل 
شده و مجموعا 396 اســب بخار نیرو دارد. در عین 
حال گشتاور خودرو با عبور از سطح 640 نیوتن متر تا 
حد مطلوبی توسعه یافته است. البته اگر مایل باشید 
می توانید اف-پیس را با دو پیشــرانه بنزینی دیگر   یا 

یک واحد دیزلی هم سفارش دهید. 
اف-پیــس 2021 که از اوایل زمســتان به دســت 
مشتریان خواهد رسید، در بازه قیمتی 45 تا 73 هزار 

دلار قابل سفارش است. 

بهتر است دیگر در اروپا سرعت نروید!
حبس ابد برای رانندگان قاتل در اروپا قانونی اســت که در حال نهایی شــدن است. 
طبق اعلام مجله اتواکسپرس، از ســال 2021 قانونی اجرایی خواهد شد که طی آن 
برای رانندگان قاتل که حین رانندگی خطرناک، به استفاده از مشروبات الکلی روی 
آورده یا مواد مخدر مصرف کرده باشند، مجازات حبس ابد در نظر گرفته می شود. در 
واقع راننده ای که به هر دلیل حین تصادف رانندگی با ســرعت بالا مرتکب قتل عابر 
پیاده یا سرنشین سایر خودروها شود، حکمی سنگین  تر از همیشه معادل حبس ابد 
به وی تحمیل می شود. این قانون یکی از سنگین ترین مجازات ها در سیستم کیفری 
کشورهای اروپایی است. انگلستان اولین کشوری است که در قاره اروپا به این سمت 
حرکت می کند. آگاهان امر معتقدند دلیل چنین موضوعی افزایش شمار تلفات ناشی 

از رانندگی بی دقت است. 

ملاقات با محبوبه سیاه شاه 

خودروهای زیادی در این ستون به شما معرفی شــده اند. خودروهایی که همه جزو 
گنجینه های صنعتی - معنوی کشور هستند و اغلب با بهای گزافی بین علاقه مندان 
و کلکسیونرها دست به دســت می شــوند. این بار اما با خودرویی طرفیم که جدا از 
ارزش های بالای صنعتی و معنوی، دارای ارزش تاریخی بالایی است. این خودرو  یک 
دستگاه کرایسلر امپریال کراون روباز مدل 1962 است، در خود آمریکا بهایی بالغ بر 
40 هزار دلار داشته و محصولی کمیاب است. آمارهای شرکت کرایسلر در سال 1962 
نشان می دهد از این سری چهار نفره و لوکس تنها کمی بیش از 14 هزار دستگاه تولید 
شده که عدد بزرگی برای یک محصول گران قیمت اســت. کراون روباز 1962 که از 
موتوری هشت سیلندر به همراه گیرکس اتوماتیک تورک فلیت بهره برده، دقیقا 5.7 
متر طول داشته و از همه ویژگی های یک خودرو اشرافی برخوردار است. کابین مملو از 
چرم، سقف جمع شونده شیک، قطعات فلزی براق، چوبکاری ظریف و موتور کم صدا 
جزو مهم ترین ویژگی هایی است که در همه لیموزین های روباز آن دوره از تولیدات 
دوزنبری و کادیلاک تا ساخته های بنتلی و بنز قابل مشاهده است. کراون 1962 که 
سرگذشت جالبی در ایران دارد، خودرو شخصی شاه و بسیاری از اشرافیان دربار بوده 
و بارها در ملاقات های خارجی شاه و دیدارهای تشریفاتی وی حضور داشته است. از 
همین منظر است که این نمونه خاص از امپریال کراون را به اتومبیلی بسیار باارزش 
بدل می کند. روایت هایی وجود دارد که این خودرو تا ســال 1352 جزو خودروهای 
لجستیک و رسمی شاه بوده و بعد از آن از فهرست کنار گذاشته شده است. مهم ترین 
شخصی که در این خودرو در کنار شاه مخلوع ایران نشسته ژنرال دوگل رئیس جمهور 
وقت فرانسه بوده که تصاویر آن به راحتی فضای وب موجود است. کارشناسان تاریخ 
معاصر از علاقه بالای محمدرضا پهلوی به این خــودرو بارها روایت هایی را آورده اند. 

مواردی که از حوصله این متن خارج است.

از کارخانه مازراتی تا جاده مخصوص

اگر از علاقه مندان به صنعت خودرو ایران باشــید، حتما مصاحبه چند ماه قبل 
هرمیاس اتابکی طراح سابق گروه رنو با مجله آنلاین بیتران را به یاد دارید. آنجا 
اتابکی از بازدید از کارخانه ایران خودرو و دســتگاه های پیشــرفته cnc گفته 
بود که بدون انجام هرگونه کاری یک گوشــه بیکار افتاده اند. در این تصویر که 
به طراحی ماکت سوپراســپورت جدید مازراتی مربوط است، شما را با دستگاه 
تراشکاری cnc آشنا می کنیم. دســتگاهی که نقش مهمی در اجرای فرامین 
طراحان خــودرو روی بدنه دارد. در این تصویر دســتگاه مذکور در اســتودیو 
 mc20 طراحی مازراتی در مودنای ایتالیا در حــال کار روی بدنه گلی مازراتی
اســت و با دقتی مثال زدنی این ابر اتومبیل را شــکل می دهد. حالا تصور کنید 
اگر در ایران خودرو نیز کار روی خودروهای مختلف با این دستگاه cnc صورت 
می گرفت یا از تکنولوژی های روز اســتفاده می شد، شاهد تولید چه محصولات 

ظریفی در ایران بودیم. 

Z280 جدید با چاشنی داتسون Z ساخت

نیسان از زمان معرفی ســوپرا توســط تویوتا در آتش حسادت 
می سوزد. این حسادت حالا در قالب عرضه یک خودرو کاملا متحول 
شده بروز کرده. خودرویی که احتمالا در پایان روز چهارشنبه بخش 
زیادی از علاقه مندان به خودرو از آن مطلع شده اند. Z400 که گفته 
می شود نام نسل تازه کوپه اسپورتی نیسان است، طبق اعلام سازنده 
ژاپنی به موتوری قدرتمند از نوع شــش سیلندر با آرایش V شکل 
و قدرت 400 اســب بخار دارد. این خودرو که دقیقا 475 نیوتن متر 
گشــتاور را در اختیار راننده قرار می دهد، زبان طراحی متفاوتی 
داشــته و گویا در بازه قیمتی 40 تا 55 هزار دلار به فروش می رسد. 
نیسان تایید کرده نسل تازه کوپه Z به صورت دیفرانسیل عقب به 
بازار خواهد آمد در حالی که از کابینی پیشرفته و به روز برخوردار 

است.

دندهمعکوس   

 نوستالژی

 چهار چرخ

داشبورد    

نگاهی به نسل چهارم هیوندای توسان که با زبان طراحی »جواهر نشان« نسبت به همه 
نسل های قبلی جذاب تر است. این خودرو در نسخه 2022 چه تغییراتی پیدا کرده؟
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بنز باز هم باخت...
اولین آمار از میزان فروش دو برند 

لوکس ساز ب.ام.و و بنز در دوره کرونا منتشر 
شده و  همه چیز از شکست دوباره گروه 

دایملر از رقیب قدیمی حکایت دارد

 درگیری دو برند مشهور آلمانی که عمده رقابت شــان در بازار محصولات 
پریمیوم چین، آمریکای شمالی و اروپاست، امســال حال و هوای دیگری 
دارد. با ظهور کرونا و افت شــدید فروش خودرو در جهان، آمارها می تواند 
نشان دهنده توانایی دو خودروساز بزرگ در سازگاری با شرایط جدید باشد. 
در عین حال قوت دو شــرکت در دوره های بحران هم از ایــن آمارها قابل 
مشاهده است. خوشبختانه یا متاســفانه اما باید بگوییم این ب.ام.و بوده که 
در نیمه اول امسال وضعیت بهتری را تجربه کرده و فروش بیشتری داشته 
است. در نیمه اول سال با اینکه مرسدس بنز افت کمتری داشته اما انتظارات 

را برآورده نکرده و بازی را به رقیب سنتی واگذار کرده است. 
مشاهده آمارهای فروش دو شرکت نشان می دهد ب.ام.و با دو زیربرند خود 
یعنی مینی و رولزرویس مجموعا 926 هزار و 575 دســتگاه فروش داشته 
که رقم بالایی در دوره بحران کروناست. در عین حال مرسدس بنز در کنار 
اسمارت و البته بدون احتساب فروش خود در بازار محصولات ون و مینی ون، 
توانسته 879 هزار و 505 دستگاه خودرو به مشتریانش تحویل دهد. عددی 

که از یک فاصله 47 هزار و 50 دستگاهی در نیمه اول سال حکایت دارد.
ب.ام.و که بخش زیادی از موفقیت خود را مدیون فروش بالای محصولات 
خود در بازار کراس اوورهاست، در دوره اخیر از ناحیه تقاضای انبوهی که برای 
مدل های، ایکس4، ایکس7 و ایکس3 به وجود آمده، وضعیت مناسب تری 
را در مقایسه با مرسدس بنز تجربه کرده است. دو شرکت در حالی در نیمه 
اول سال کمتر از یك میلیون و 200 هزار دستگاه فروش داشته اند که همواره 
فروش آنها در شش ماهه ابتدایی سال بالای یك میلیون دستگاه بوده است. 
ظهور کرونا امــا بین یک پنجم تا یک چهارم فــروش دو غول آلمانی را آب 

کرده است.
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توضیح شرکت هواپیمایی درباره پرواز استانبول
دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی می گوید در حال حاضر هفته ای 

سه پرواز بدون مسافر از تهران به استانبول توسط شرکت های 
هواپیمایی داخلی انجام می شود تا ایرانی ها بتوانند از ترکیه به 

کشور برگردند. به گفته مقصود اسعدی سامانی شرکت ها هنوز 
مجاز به اعزام مسافر به استانبول نیستند و فقط می توانند ایرانی ها 

را به کشور برگردانند. البته بین مسافران ترک، آنهایی که 
برگه ماموریت به کشور ما دارند یا دیپلمات باشند، با رعایت 

پروتکل های بهداشتی می توانند با این پروازها به ایران سفر کنند. 
به همین دلیل تاریخ 11 مهرماه که توسط ترکیه برای برقراری 
پروازهای تهران - استانبول تعیین شده بود فعلا اعتباری ندارد.

حرکت شاخص بورس روی مدار صعودی
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز سه شنبه 26شهریورماه با 

جهش 57هزار و 648واحدی به ارتفاع یک میلیون و 664هزار و 
894واحد صعود کرد. در این روز بیش از 9.4میلیارد سهام حق تقدم 

و اوراق مالی در قالب 1.3میلیون نوبت معامله دست  به دست 
شد تا ارزش روز بازار به بیش از شش میلیون و 244هزار میلیارد 

تومان برسد. نمادهای تاپیکو، پتروشیمی خلیج فارس، فولاد مبارکه، 
ملی مس، گل گهر، بانک ملت و سرمایه گذاری غدیر همگی بیشترین 
اثر را به ترتیب در شاخص کل بورس داشتند و نمادهای پربیننده به 

ملی مس، فولاد مبارکه، بانک ملت، بانک صادرات، بانک تجارت، 
گسترش سرمایه گذاری ایران  خودرو تعلق داشت.

زمان عرضه اولیه نماد »وسپهر«
معاون مالی بانک صادرات ایران از عرضه اولیه سهام شرکت 

سرمایه گذاری گروه مالی سپهر صادرات از روز یکشنبه هفته آینده 
خبر داد. به گفته احمد فاضلی سهام شرکت سرمایه گذاری گروه 

مالی سپهر صادرات با نماد »وسپهر« روز شنبه معارفه شده و شش 
میلیارد سهم آن معادل ٢٠درصد، در روز یکشنبه 3۰شهریور در 
بازار فرابورس عرضه اولیه می شود. شرکت سرمایه گذاری گروه 

مالی سپهر صادرات )سهامی عام( با نماد »وسپهر« پس از احراز کلیه 
شرایط پذیرش از تاریخ ١٩ شهریور به عنوان نماد معاملاتی شماره 
226 در گروه سرمایه گذاری ها و زیرگروه سایر واسطه ای مالی در 

فهرست نرخ های فرابورس ایران درج شده است.
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نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران می گوید حباب 
سکه به یک میلیون تومان رسیده است. به گفته محمد 

کشتی آرای قیمت سکه با توجه به تاثیر قابل توجه قیمت 
ارز افزایش پیدا کرد و از سوی دیگر بازار شاهد افزایش 
28دلاری قیمت انس جهانی طلا بود. در نتیجه این اتفاق 

شاهد عبور قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح جدید از مرز 
13میلیون تومان بودیم اما در همین وضعیت هم شاهد 
حباب قیمت هستیم به شکلی که در حال حاضر حباب 

موجود در قیمت سکه تمام بهار آزادی را می توان حدود 
یک میلیون تومان برآورد کرد.

کاهش اقساط وام ودیعه مستاجران
ستاد ملی مبارزه با ویروس کرونا، در آخرین مصوبه خود 
زمان بازپرداخت وام 5۰میلیون تومانی ودیعه مسکن را 
به پنج سال افزایش داشت که با این تصمیم میزان اقساط 

ماهانه این وام 6۰۰هزار تومان کاهش پیدا می کند. به این 
ترتیب مستاجران تهرانی که پیش از این باید برای وام 

5۰میلیون تومانی وام ودیعه مسکن ماهی یک میلیون و 
66۰هزار تومان پرداخت می کردند با مصوبه جدید ستاد 

ملی مبارزه با کرونا هر ماه حدود یک میلیون و 6۰هزار 
تومان قسط می دهند. کل بازپرداخت مستاجر برای این وام 

66میلیون و 733هزار تومان است.
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یک میلیون و 330هزار

دو میلیون

دو میلیون و 180هزار

یک میلیون و 700هزار

دو میلیون و 100هزار

یک میلیون و 800هزار

یک میلیون و 800هزار

یک میلیون و 500هزار

یک میلیون و 700هزار

یک میلیون و 400هزار

جدول قیمت انواع هارد اکسترنال با ظرفیت یک ترابایت

وسترن دیجیتال

ای دیتا

ای دیتا

ای دیتا

لسی

سیلیکون پاور

اپیسر

اپیسر

ترنسند

وریتی

My Passport

HD770G

HD710 Pro

HD680

P9227 Slim

Armor A85

AC630

AC631

StoreJet 25H3

V-EH21U3-P
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جدول قیمت انواع ماشین لباسشویی هفت کیلوگرمی

پاکشوما

اسنوا

لیدر

آبسال

کندی

کرال

زیرووات

دوو

دوو

جنرال آدمیرال

TFU-74401

SWD-571

L1200D

REN7112

CSV 1172

TFW 27412

OZ-1174

DWK-7020W

DWK-7042S

FTU 4713

9میلیون و 300هزار

هشت میلیون و 600هزار

هفت میلیون و 250هزار

هشت میلیون و 300هزار

10میلیون و 600هزار

10میلیون و 100هزار

10میلیون و 300هزار

10میلیون و 500هزار

11میلیون و 500هزار

9میلیون و 900هزار
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فروش 26هزار و 870

31هزار و 895

34هزار و 600

هفت هزار و 315

سه هزار و 585

13میلیون و 30هزار

12میلیون و 100هزار

شش میلیون و 650هزار

سه میلیون و 800هزار

یک میلیون و 233هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 26هزار و 770

31هزار و 745

34هزار 

هفت هزار و 295

سه هزار و 565

12میلیون و 830هزار

11میلیون و 800هزار

شش میلیون و 450هزار

سه میلیون و 650هزار

---

  رئیس کل سازمان امور مالیاتی اعلام کرد هنوز اطلاعاتی از سوی وزارت راه و 
شهرسازی برای شناسایی خانه های خالی ارائه نشده و به محض دریافت اطلاعات، 

10روزه مالیات مطالبه می کنیم.
  معاون دفتر خدمات بازرگانی وزارت صمت با بیان اینکه نزدیک به 90درصد نیاز 

بازار به لاستیک سواری از تولید داخلی تامین می شود.
  براســاس آخرین آمار اعلامی مدیرکل بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، از زمان شیوع بیماری کرونا تا 25شهریورماه، یک میلیون و 33هزار نفر 

مستمری بیکاری کرونا دریافت کردند.
  سال گذشته وزارت ارتباطات با امضای تفاهمنامه با وزارت صمت برای توسعه 
تلفن همراه ایرانی، وعده تولید تلفن همراه ایرانــی را داد و اعلام کرد برای فروش 
اقساطی این گوشی به مشترکان اپراتور ها کمک می  کند. این وعده برای تحقق به 
500میلیارد تومان بودجه نیاز دارد. طبق برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است 
تا ســال 1۴00 تولید تلفن همراه داخلی به دو میلیون دستگاه برسد و قیمت این 

گوشی ها به صورت میانگین بین دو تا 2.5میلیون تومان خواهد بود.
  مدیرعامل شرکت توزیع برق تهران بزرگ اعلام کرد از اول مهر ماه در مناطق 
شهر تهران خدمات به صورت حضوری ارائه نخواهد شد و تمام خدماتی که مردم نیاز 
دارند از طریق سامانه هایی که اطلاع رسانی شده برای کسب رضایت مردم به صورت 

غیرحضوری انجام می شود.
  در پایان معاملات روز گذشته بازار سهام، ارزش سبد 532هزار تومانی سهام عدالت 
به 16میلیون و 661هزار تومان رسید. به این ترتیب ارزش 60درصد قابل فروش سبد 

532هزار تومانی سهام عدالت، به 9میلیون و 996هزار تومان رسیده است.
  رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی کشور از کاهش پنج هزار تومانی قیمت گوشت 

در بازار خبر می دهد.
  سرپرســت معاونت بازرگانی داخلی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد 
براساس مصوبات ستاد تنظیم بازار نرخ عرضه روغن آفتاب پنج هزار و 500تومان و 

روغن سویا و روغن پالم نیز پنج هزار و 100تومان است. 

  نبض بازار

شرط تحقق وعده فروش قسطی موبایل ایرانی

انجمن واردکنندگان موبایل از سوی صنف فروشنده ها مدام 
بابت افزایش قیمت گوشی متهم می شــود. روزی نیست که 
ابراهیم درستی رئیس اتحادیه فروشندگان موبایل با رسانه ها 
گفت وگو نکند و تقصیر گرانی موبایل را به گردن واردکننده ها 
نیندازد. محمدرضا عالیان به عنوان مدیر روابط عمومی انجمن 
واردکنندگان موبایل در گفت وگو با خبرگزاری فارس بخشی از 
ابهامات فعلی بازار گوشی های تلفن همراه را تشریح کرده است.

1 به گفته عالیان در شــهریورماه امســال ثبت سفارش 
تلفن همراه نسبت به ماه گذشته 20برابر کاهش پیدا کرده است. 
از نظر او مهم ترین علت افزایش قیمت گوشی همراه تخصیص 

پیدا نکردن ارز است. 
2 انجمن واردکننــدگان موبایــل اعتقــاد دارد دومین 
علت وضعیت نابســامان بازار موبایل به قانون سقف و سابقه 
مربوط می شــود. آنها می گویند تا چند ماه گذشته نزدیک به 
1۸0شرکت در حوزه گوشی همراه فعالیت می کردند که از این 
تعداد 70شرکت به طور مستقیم به کار واردات این محصول 
پرمتقاضی مشغول بودند. این در حالی است که در حال حاضر 
تعداد شرکت های واردکننده با صدور مجوز توسط وزارت صمت 
به 300شــرکت افزایش پیدا کرده است. این مسئله چطوری 
می تواند بازار موبایل را به هم بریزد؟ عالیان گفته بســیاری از 
شرکت های تازه وارد برای نخستین بار وارد چرخه واردات این 
محصول شده اند و به خاطر قانون سقف و سابقه با مشکل جدی 
روبه رو می شوند. این شرکت ها باید دارای سابقه واردات بوده تا 
بتوانند محصولات خود را وارد کشور کنند که متأسفانه بیشتر 

آنها تازه کار بوده و نمی توانند از این قانون عبور کنند در نتیجه 
ثبت سفارش شرکت ها به خاطر سقف و سابقه انجام نمی شود.

3 مدیرروابط عمومی انجمن واردکنندگان موبایل می گوید 
مهمترین علت های نابسامانی در بازار موبایل کمبود کالا است، 
چراکه در ماه شــهریور هیچگونه واردات گوشی انجام نشده و 
هر آنچه در انبارها و در دست مغازه داران بوده به فروش رسیده 
است. او تاکید دارد باید به این نکته توجه کنیم که گوشی همراه 
توسط فروشندگان بیش از دو هفته نمی تواند نگهداری شود 
چراکه باید بلافاصله به فروش رسیده و مبلغ آن برای واردات 

دوباره کالا هزینه  شود.
4 عالیــان می گوید از زمان بازگشــایی مــدارس قیمت 
گوشی ها افزایش داشته اســت،  به طوری که اکنون بازارهای 
موبایل دچار التهاب شــده اند، درواقع باید بگوییم بین 10 تا 
25درصد گوشی های همراه با افزایش قیمت مواجه شده اند. 
از طرفی بالا رفتن تقاضای خرید گوشی همراه و از طرف دیگر 
نبود ارز به این کالای پرمتقاضی از علت های دیگر نابسامانی 

در بازار موبایل است.
5 انجمن واردکنندگان موبایل می گوید نزدیک به  500هزار 
گوشی که در گمرکات منتظر مجوز برای ورود به بازار بودند در 
دو هفته اول ماه مرداد آزاد شده و به سرعت به فروش رسید اما 
دوباره بازار با کمبود کالا مواجه اســت. با توجه به اینکه قانون 
سقف و سابقه دست واردکنندگان موبایل را بسته آنها نمی توانند 
گوشی  وارد کنند و اگر تصمیم جدی در این باره گرفته نشود، 

متاسفانه بازار تلفن همراه دوباره با مشکل روبه رو خواهد شد.

میثم فرزیان| سه شنبه 25شــهریور ماه برای خیلی از 
شــما یک روز کاملا معمولی بوده؛ احتمالا ســرگرم کار 
و تلاش روزمــره  بوده اید. اوقات تان را با خانواده ســپری 
کرده اید و چیزهای معمولی اي از این دست. شرط می بندم 
بعضی هایتان باید کلی به مغزتان فشار بیاورید تا یادتان 
بیاید دیروز ناهار یا دیشب شــام چه چیزی خورده اید. با 
این حال سه شنبه 25شــهریور برای بازار ارز، طلا و سکه 

چندان روز معمولی به حساب نمی آید. 
چون ســکه تمام بهار طرح قدیم در همین روز با قیمت 
12میلیون و 100هزار تومان معامله شــد که به نسبت 
آخرین رقم روز دوشنبه ۴50هزار تومان بیشتر است. بله! 
۴50هزار تومان ناقابل. ســکه تمام بهار طرح جدید هم 
دیروز 330هزار تومان گران شد. بقیه انواع سکه 150 و 
100هزار تومان افزایش قیمت پیدا کردند تا روی تابلوها 
مقابل قیمت نیم سکه با عدد شــش میلیون و 650هزار 
تومان و مقابل ربع سکه با عدد ســه میلیون و ۸00هزار 

تومان روبه رو شویم.
تا شما یک نفس عمیق بکشــید، باید بگویم سکه طلا در 
مدت اخیر تقریبا به هر بهانه ای گران شده. مثلا دیروز دلار 
در بازار آزاد از 26هزار و 250تومان تا 26هزار و ۸70تومان 
بالا آمد. همین افزایش 620هزار تومانی سکه را هم تکان 
داد. شاید خنده دار به نظر برســد اما روز دوشنبه که دلار 
یک مرتبه حدود ۸00،900تومان عقب نشینی کرد، باز 
هم سکه افزایش قیمت داشت. آن روز این اتفاق را گردن 

افزایش نرخ طلا در بازار های جهانی انداختند. در چنین 
وضعیتی با کلی شــرمندگی باید اعتراف کنم هیچ خبر 
خوبی از بازار سکه ندارم. شرمندگی وقتی بیشتر می شود 
که نگاهی به بهای هر گرم طلای 1۸عیار در بازار داخلی 
بندازیم و متوجه شویم این لعنتی هم دیروز ۴5هزار تومان 
گران شده اســت. فعلا که مجالس عقد و عروسی به بهانه 
کرونا تعطیل است اما با فرض اینکه کسی شما را به چنین 
مجلس شــادی دعوت کند، برنامه این است که به جای 

سکه، برای عروس و داماد کارت صدآفرین ببریم. 
دیروز بازار ارز هم شــیطنت کرد. اگرچــه خودتان قادر 
هســتید  قیمت ها را در جدول های پایین صفحه ببینید 
اما من هم می توانــم به افزایــش 620تومانی نرخ دلار 
اشــاره کنم. قیمت پایانی اســکناس آمریکایی در روز 
دوشــنبه 26هزار و 250تومان بود و حتما یادتان هست 
چقدر به ریزش بیشتر امیدوار بودیم اما متاسفانه دوباره 
ورق برگشت و قیمت پایانی سه شــنبه را باید 26هزار و 
۸70تومان در نظر بگیریم. باز هم خدا را شکر چون دیروز 
برای ساعات و دقایقی در بازار آزاد حرف از 27هزار تومان 

می زدند.
دیروز بیشترین رشــد قیمت در بازار ارز  نصیب یورو شد 
که پس از پیشروی 710تومانی به 31هزار و ۸95تومان 
رسید. درهم امارات دیروز 170تومان گران شد و قیمت 
لیر ترکیه ۸0تومان افزایش پیدا کرد. خدا را شــکر فعلا 

بساط مسافرت به دوبی و استانبول تعطیل است.

   ارز   دیجیتال

آخرین وقایع بازار طلا و ارز به روایت یک آدم عصبانیآیا واردکننده ها باعث گرانی موبایل می شوند؟

  شگرد بازار

لطفا برای خرید لاستیک ماشین همچنان شکیبا باشید 
گزارشی پر از وعده  و وعید، توجیهات اعصاب خردکن و آمارهای شگفت انگیز 

سهمیه بندی اسم ترســناکی دارد، اما به  نظر می رسد اوضاع 
در بازار لاستیک به  شکلی پیش رفته که چاره ای جز استفاده 
از سهمیه بندی و فروش سیســتمی نداریم. مصطفی تنها، 
سخنگوی انجمن صنعت تایر می گوید پیش از این برخی تایرها 
را از تولیدکننده دریافت كرده و به جای توزیع با قیمت مناسب، 
در بازار سیاه می فروختند، اما با سیستمی شدن فروش، جلوی 

این گونه اقدامات گرفته می شود.
مشکل اینجاست که در یک سال گذشته و به خصوص در شش 
ماه اول سال مدام چنین وعده هایی را بارها و بارها شنیده ایم. 
این بار سخنگوی انجمن صنعت تایر بازه زمانی دیگری را برای 
حل مشکل بازار لاستیک و عادی شــدن شرایط آن مطرح 

می کند. او روز گذشته دراین باره به تسنیم گفته ثبت اطلاعات 
تولیدکنندگان در سامانه جامع تجارت با اشکالاتی همراه است 
که قرار شده این اشکالات برطرف شــوند. براساس توافقات 
به عمل آمده قرار است ثبت اطلاعات در سامانه تجارت برای 
شــهریورماه انجام و در مهرماه به صورت دوهفته ای صورت 

گیرد. البته قرار است از آبان  ثبت اطلاعات روزانه شود.
ناامید شدید؟ ماجرا ادامه دارد. حمید محله ای، معاون دفتر 
خدمات بازرگانی وزارت صمت است. او دوشنبه شب در برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو سیما حاضر شد و گفت مردم 
با مراجعه به  سامانه جامع تجارت اطلاعات شخصی و خودروی 
خود را وارد کنند و پس از راستی آزمایی متقاضی درخواست 

خود را در سامانه ارائه  کنند و سالی یک جفت لاستیک تحویل 
بگیرند. پیدا کردن ســایت جامع تجارت کار سختی نیست. 
فقط باید پشت کامپیوتر بنشینید و آن را در گوگل پیدا کنید. 
اولین گزینه همان جایی اســت که دنبالش می گردیم، اما در 
صفحه اول لینکی که به موضوع لاســتیک مرتبط باشــد به  
چشم نمی خورد. تنها چیزی که ما موفق شدیم پیدا کنیم یک 
تعهدنامه محضری برای دریافت ارز رسمی از دولت برای کلیه 

ثبت سفارش های واردات تایر است. 
معاون دفتر خدمات بازرگانــی وزارت صمت در همان برنامه 
گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو سیما گفته بر اساس تصویب 
ســتاد تنظیم بازار، از ابتدای مرداد امسال لاستیک سواری 

باید در سامانه جامع تجارت، نظام مند ثبت شود و ثبت تولید 
لاستیک سواری در این سامانه، حواله ای نیست.

این برنامه دوشنبه 2۴شهریور پخش شده است و بررسی بازار 
نشان می دهد بعد از گذشت حدود 55روز ثبت نظام مند تولید 
لاستیک ســواری؛ چه به صورت حواله ای و چه به هر صورت 
دیگری که مدنظر وزارت صمت بوده، نتوانســته تغییری در 
وضعیت بازار لاستیک سواری ایجاد کند. حمید محله ای در 
ادامه آمارهایی می دهد که می توانند اوضاع را پیچیده کنند: 
تولید لاستیک در مقایسه با سال گذشــته بهبود یافته و در 
پنج ماهه نخست امسال 60۴هزار لاستیک وانتی تولید شده 
است. البته آنچه تا 2۴شهریور امسال در سامانه بهین یاب ثبت 
تولید شده 699هزار و 9۸۸از این نوع لاستیک بوده است. اما 
در سامانه جامع تجارت تولید 71هزار حلقه لاستیک وانتی 

ثبت شده و هیچ لاستیکی از این سامانه توزیع نشده است. 
شرط می بندیم شما هم چیزی از این آمار دستگیرتان نشده 

اســت و به  مجری برنامه هم حق می دهید نتواند ســوالات 
راهگشایی بپرسد. معاون دفتر خدمات بازرگانی وزارت صمت 
اما همچنان به بایدهاونباید های خود ادامه می دهد: »ثبت در 
سامانه باید روزانه انجام شود، زیرا در غیر این صورت، نظارت 
بر توزیع آن امکان پذیر نیســت«، »مصرف کننده باید بداند 
لاستیک کجا وجود دارد که برای خرید به آنجا مراجعه کند«، 
»اگر برای ثبت لاســتیک های نیمه سنگین در سامانه جامع 
تجارت با مشــکل روبه رو هســتیم می توانیم آن را با تعامل 

تولیدکنندگان برطرف کنیم« و...
خوشــبختانه آنهایی که توانســته اند فضای سنگین برنامه 
را تحمل کنند، شــبکه را تغییر ندهند و از شکستن شیشه 
تلویزیون خودداری کنند، جاهای خوب داستان را هم دیده اند. 
آنجایی که حمید محله ای گفته: با ثبت تولید لاســتیک در 
ســامانه جامع تجارت تا پایان مهر حاشــیه و تفاوت قیمت 
لاستیک در بازار برطرف می شود و مردم می توانند با مراجعه به 

سامانه جامع تجارت اطلاعات شخصی و خودروی خود را وارد 
کنند. پس از راستی آزمایی درباره وجود خودرو و فعال بودن 
آن، پیامک اهلیت سنجی برای آنها ارسال می شود. متقاضی 
بر این اساس درخواست خود را در سامانه ارائه می کند و سالی 

یک جفت لاستیک تحویل می گیرد.
چه کار می شــود کرد؟ بیایید تا مهرماه و به قولــی تا آبان از 
ماشین ها بخواهیم دندان روی جگر فشار دهند. برای اعصاب 
خودتان ولی توصیه ای نداریم؛ بازار لاستیک خودرو در حالی 
پیچیده و مه آلود پیش می رود که آمارهای خود انجمن صنعت 
لاستیک ایران می گوید دو سال پیش 16میلیون و 300 هزار 
حلقه لاستیک در کشور تولید شــده است. این عدد در سال 
گذشــته به 1۸میلیون و 500هزار حلقه لاستیک رسیده و 
روند تولید در پنج ماهه ابتدای سال هم 26درصد رشد داشته، 
طوری که پیش بینی می  شــود به بیش از 21میلیون حلقه؛ 

یعنی میزان نیاز بازار برسد.

  پنج دلیل برای نخریدن پالایش یکم
اولین دلیلی که باعث شده از شرکت در پذیره نویسی 
واحدهای صندوق ETF پالایش یکم منصرف شویم، 
مشخص نبودن قیمت فعلی سهام پالایشگاه های 
اصفهان، تهران، بندرعباس و تبریز در بورس است. 
نمادهای این چهار پالایشگاه که سهامشان در قالب 
صندوق ETF فروخته می شود، تقریبا 10روز است 
که متوقف شده. 15شــهریورماه بود که ناظر بازار 
در پیامی اعلام کرد نماد شرکت های پالایش نفت 
حداکثر تا 26شهریورماه تعلیق می شوند. حتی اگر 
امروز شاهد بازگشــایی نمادهای پالایشی باشیم، 
با توجه به نبــود محدودیت دامنه نوســان امکان 
ریزش قیمت سهام آنها وجود دارد، چراکه در دوره 
توقف چندروزه این نمادها، وضعیت بورس چندان 
خوشایند نبوده و ضرر این چندروزه ممکن است در 

دوره بازگشایی خودنمایی کند.
دومین دلیلمان برای شرکت نکردن در پذیره نویسی 
واحدهای صندوق ETF پالایشــی یکــم، بالا بودن 
قیمت آنهاست. حتی با وجود اینکه نمادهای پالایشی 
با توقف 10روزه از ریزش قیمت ســهام در روزهای 

منفی بورس فرار کردند، اما همچنــان قیمت آنها 
در بازار پایین تر از قیمت مبنــا برای اعمال تخفیف 
20درصدی در صندوق ETF پالایش اســت. آنطور 
که در اطلاعیه سازمان خصوصی سازی آمده، شیوه 
قیمت گذاری واحد های صندوق ETF پالایش یکم به 
این صورت است که قیمت پایانی سهام هر نماد در 
روز قبل از آغاز پذیره نویسی؛ یعنی سه شنبه، چهارم 
شــهریورماه، مبنا قرار داده شده و شرکت ملی نفت 
سهام خود را با 20درصد تخفیف روی این قیمت ها 
به صندوق ETF پالایشــی یکم واگذار می کند. این 
یعنی قیمت سهام شــپنا ســه هزار و 50۴تومان، 
شتران سه هزار و ۴75تومان، شــبریز چهار هزار و 
316تومان و شــبندر چهار هزار و 2۸تومان در نظر 
گرفته شــده و مبنای تخفیف 20درصدی خواهد 
بود. درحالی که آخرین قیمت معاملات سهام شپنا 
سه هزارو ۴61تومان، شتران سه هزار و 372تومان، 
شــبندر چهار هزار و 179تومان و شبریز چهار هزار 
و 199تومان بود. این یعنی آخرین معاملات سهام 
پالایشگاه ها با قیمت کمتری نسبت به قیمت مبنا 
صندوق ETF پالایش انجام شــدند.  یک ماه انتظار 

برای بازگشایی، سومین دلیل ما برای شرکت نکردن 
در پذیره نویسی صندوق پالایش است. از زمان پایان 
مهلت پذیره نویسی حداقل تا یک ماه امکان معامله 
واحدهای سرمایه گذاری وجود ندارد. در این مدت 
شما نمی توانید سهامتان را بفروشید. اگر بازار در یک 
ماه آینده نزولی باشد، شــما گام به گام شاهد از بین 
رفتن سرمایه تان خواهید بود تا نهایتا روز بازگشایی 
با بازدهی منفی روبه رو شــوید.  چهارمین دلیلمان 
 ETF برای شرکت نکردن در پذیره نویسی صندوق
پالایش مربوط به امیدنامه این صندوق است. درست 
مثل دارا یکم، صندوق پالایــش هم مدیریت فعال 
ندارد. به این معنا که هیچگونه خریدوفروش سهام 
توســط این صندوق انجام نمی شــود و هر اتفاقی 
که برای ســهام چهار پالایشــگاه اصفهان، تهران، 
 NAV بندرعباس و تبریز بیفتد، مستقیما روی ارزش
واحدهای صندوق پالایش تاثیر می گذارد. مدیریت 
صندوق های ســرمایه گذاری در ســهام می توانند 
در زمان ریزش بورس با فروش سهامشــان از ضرر 
سرمایه گذاران جلوگیری کنند، اما چنین کاری در 
پالایش یکم امکان پذیر نیست.  دلیل پنجم درباره 

شیوه معاملات واحدهای صندوق های ETF دولتی 
است. این صندوق ها بازارگردان ندارند و واحدهای 
سرمایه گذاری آنها قابل ابطال نیست. این مورد باعث 
می شــود در اغلب مواقع قیمت معاملات واحدهای 
صندوق ETF کمتر از ارزش واقعی آنها باشد. با نبود 
بازارگردان، سهامداران صندوق های ETF دولتی دیگر 
امیدی به حمایت از نماد و رسیدن قیمت به ارزش 
واقعی نخواهند داشت. همچنین نقدشوندگی واحدها 
هم کمتر است و در صورت تشکیل صف فروش شما 

نمی توانید پولتان را از صندوق خارج کنید. 

  چرا پالایش به انــدازه دارا یکم بازدهی 
نخواهد داشت؟

اگــر فکــر می کنیــد بــا ســرمایه گذاری پنج 
میلیون تومانی در صنــدوق ETF پالایش مثل دارا 
یکم بازدهی سه برابری نصیبتان خواهد شد، احتمالا 
اشــتباه می کنید، چراکه شــرایط این دو صندوق 
زمین تا آســمان با هم متفاوت است. اولین تفاوت 
بارز آنها در نحوه قیمت گذاری است. در آخرین روز 
پذیره نویسی صندوق دارا یکم، قیمت سهام بانک ها 

و بیمه هــا در بورس تقریبا دوبرابــر قیمت در نظر 
گرفته شده برای واحدهای دارا یکم بود. به عبارتی، 
کسانی که دارا یکم خریدند، تخفیف ۴7درصدی 
گرفتند. این یعنی احتمال بازدهــی دوبرابری در 
همان روزهای پذیره نویســی برای دارا یکم وجود 
داشت. باوجوداین صندوق پالایش نه تنها تخفیف 
چندانی ندارد، بلکه قیمت مبنا برای اعمال تخفیف 
بالاتر از قیمت فعلی سهام شرکت های پالایشگاهی 
در بورس است.  یک ماه بعد از پذیره نویسی دارا یکم، 
بورس شرایطی عالی داشــت و هر روز شاهد رشد 
شاخص کل بودیم. این اتفاق در افزایش بازدهی دارا 
یکم بی تاثیر نبود. حالا معلوم نیست تا یک ماه آینده 
چه اتفاقاتی برای بازار بیفتد. ممکن اســت شاهد 
درجا زدن شاخص بورس در محدوده یک میلیون 
و 700هزار واحد باشیم که در این صورت صندوق 

پالایش نمی تواند بازدهی چندانی نصیبتان کند. 
مورد دیگری که باید درباره بازدهی سه برابری دارا 
یکم در ابتدای آغاز معاملات بدانید، این اســت که 
رشد روزانه قیمت واحدهای این صندوق در ابتدای 
بازگشایی نه به خاطر ارزندگی سهام، بلکه برای نبود 

فروشنده و هیجان خریداران بود. خیلی از خریداران 
دارا یکم که از کد ملی شــان برای پذیره نویســی 
استفاده کرده بودند، تا مدت ها نتوانستند واحدهای 
دارا یکم را به پرتفوی کارگزاری خود منتقل کنند. 
این مورد باعث شده بود فروشــنده های دارا یکم 
کاهش پیدا کند و شــاهد افزایش قیمت باشــیم. 
درست از زمانی که خیلی ها موفق به انتقال واحدها 
به پرتفوی کارگزاری خود شدند، روند نزولی قیمت 
دارا یکم آغاز شــد و از 3۸هزار تومــان به 2۴هزار 
تومان رســید. با این تفاســیر اگر در پذیره نویسی 
صندوق  پالایش شــرکت می کنیــد، نباید انتظار 
بازدهی دو یا سه برابری داشــته باشید. با توجه به 
شرایط فعلی، نهایت لطفی که این صندوق می تواند 

به شما بکند، حفظ ارزش سرمایه تان خواهد بود.

   راهکار جایگزین بــرای آنهایی که اهل 
معامله در بورس نیستند

کسانی که وقت معامله در بورس یا تخصص لازم برای 
شناسایی سهام ارزنده ندارند، می توانند روی بازدهی 
حداقلی صندوق پالایش حساب باز کنند. آنها باید دید 

بلندمدت در حد دو تا چند ماه داشته باشند. هرچند، 
همچنان می توان روی راهکار جایگزین برای کسب 
بازدهی بیشتر حســاب باز کرد و آن سرمایه گذاری 
در دیگر صندوق های قابل معامله در بورس اســت؛ 
صندوق هایی که در یک سال گذشته کارنامه خوبی 
از خود به جا گذاشته اند و ضمن شریک کردن شما در 
سود روزهای صعودی، تا حد زیادی جلوی ضررتان 
در روزهای نزولــی بازار را می گیرنــد. پربازده ترین 
صندوق های ســرمایه گذاری در یک ســال گذشته 
به ترتیب صندوق سرو ســودمندان مدبران با نماد 
ســرو و بازدهی ۴۴5درصدی، آرمان آتیه درخشان 
مس با نماد آتیمس و بازدهی ۴3۴درصدی و آسمان 
آرمانی سهام با نماد آسمان و بازدهی ۴19درصدی 
هســتند. صندوق های فیروزه، آگاس، کاریس، افق 
ملت و کاردان از جمله دیگر صندوق هایی هستند که 

می توانید رویشان حساب باز کنید. 

   راهکار جایگزین برای بورس بازها 
کسانی که اهل معامله در بورس هستند، می توانند 
به جای خرید واحدهای صندوق پالایش، به سراغ 

خرید سهام خود شــرکت های پالایش نفت بروند. 
قیمت مــواد اولیه این شــرکت ها اخیــرا کاهش 
چشمگیری داشته و حاشیه سود آنها بیشتر شده 
اســت. برنامه هایی برای افزایش ســرمایه  دارند 
و گزارش های مالی شــان بهبود پیدا کــرده. این 
موارد از جمله دلایلی اســت که برای ارزنده بودن 
صندوق پالایش معرفی می شــود، امــا حتما لازم 
نیســت واحدهای صندوق را بخرید تا از سوددهی 
پالایشگاه ها اســتفاده کنید. اگر خودتان سهامدار 
این شرکت ها شــوید، دیگر نگران اختلاف قیمت 
معامله با ارزش NAV نخواهید بود. همچنین هر 
موقع خواستید می توانید ســهامتان را بفروشید و 
لازم نیست برای فروش سهام یک ماه منتظر بمانید. 
از طرف دیگر دردسرهایی مثل تغییر کارگزار ناظر یا 

بلوکه شدن دارایی هایتان را نخواهید داشت.

   نظرات غیرکارشناســی که ممکن است 
شما را به اشتباه بیندازد

بعضی از نظرات کاربران در سایت های خبری و فضای 
مجازی درباره پذیره نویســی صندوق ETF پالایش 
ممکن است شما را به اشــتباه بیندازد. برای نمونه 
برخی می گویند »قرار اســت پالایشــی ها با مثبت 
100درصد بازگشایی شوند«. احتمالا زمانی که شما 
این متن را می خوانید، نماد شرکت های پالایشگاهی 
در بورس بازگشایی شده باشند. در صورتی که این 
نمادها رشد چشمگیری را تجربه کنند، نه تنها خبر 
خوبی برای صندوق پالایش نیست، بلکه این مورد 
می تواند باعث بالا رفتــن معاملات هیجانی و ایجاد 
حباب در قیمت سهام این شــرکت ها شود و بعد از 
چند روز شاهد تشــکیل صف فروش در آنها باشیم. 
تقریبا تمام نمادهایی که بازگشایی بالای 30درصدی 
را تجربه می کنند بعد از مدتی به صف فروش خواهند 
رفت. از جمله آنها می توان به نماد اخابر اشــاره کرد 
که یک ماه پیش با رشد 70درصد بازگشایی شد و تا 
همین دیروز به روند صعودی بازنگشته است. در طرف 
مقابل اگر بازگشایی نمادهای شپنا، شتران، شبندر و 
شــبریز در محدوده منفی انجام شود، اتفاقا فرصت 
خرید سهام پالایشــگاه ها در قیمت های پایین تر از 
واحدهای صندوق ETF پالایش یکم به وجود خواهد 
آمد. برخی کاربران می گویند با توجه به پیش بینی 
کارشناســان درباره ادامه دار بــودن روند صعودی 
بورس، سرمایه گذاری در صندوق پالایش می تواند 
بازدهی خوبی داشته باشد. اگر این پیش بینی درست 
از آب دربیاید، چه بهتر که به سراغ خرید سهام خود 
پالایشگاه ها برویم تا بتوانیم با رشد قیمت سهام آنها 
ســود کنیم. با توجه به اینکه احتمال بازگشت روند 
نزولی همیشــه وجود دارد، ممکن است شرکت در 
پذیره نویسی و بلوکه شدن یک ماهه سرمایه مان به 

نفع سهامداران تمام نشود.

کار   پالایش یکم  به 
دقیقه 90 کشید

مهلت پذیره نویسی دومین صندوق ETF امروز به  پایان 
می رسد؛ درحالی که از رقم 67هزار میلیارد تومان مورد انتظار 

دولت تنها حدود شش درصد آن به فروش رسیده است

احمدرضا نجفی|  امروز مهلت شرکت در پذیره نویسی صندوق پالایش به پایان می رسد. احتمال 
دارد این مهلت تمدید شــود، اما حتی اگر این اتفاق بیفتد، بهتر است فکر سرمایه گذاری در این 
صندوق را از سرتان بیرون کنید. چراکه هزارویک دلیل وجود دارد که هرکدام نشان می دهد شرکت 
در پذیره نویسی واحدهای صندوق ETF پالایش یکم نمی تواند بازدهی خوبی برایتان داشته باشد. 
کافی است نگاهی به مشارکت ناچیز در پذیره نویسی صندوق پالایش داشته باشید. ارزش صندوق 
پالایش حدود 67هزار میلیارد تومان برآورد می شود و بر اساس آخرین آمارها، مردم و سهامداران 
حدود چهار هزار میلیارد تومان پالایش یکم خریده اند. یک حساب سرانگشتی نشان می دهد بعد از 
سه هفته پذیره نویسی واحدهای صندوق، تنها شش درصد آن فروش رفته است. باید توجه داشته 
باشید که پذیره نویسی دارا یکم با مشارکت سه میلیون و 500هزار نفر از سهامداران انجام شد و 
نهایتا 37درصد آن فروخته شد. مقایسه مشارکت شش و 37درصدی می تواند به خوبی ناامیدی 

سهامداران از کسب سود با سرمایه گذاری را نشان  دهد.
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  قصه از کجا شروع شد؟
1   فردی به نام »مصطفی بهزادیفر« در صفحه اینستاگرام خود 
نوشت که یک ماه پیش کمپین تبلیغاتی را برای دماوند ایده پردازی 
کرده که مربوط به فضای مجازی بود و در آن مخاطب را دعوت به 
چالش ساختن بُرج با محصول آب معدنی می کرد. پس از یک ماه که 
از شرکت دماوند خبری نشده و او گمان کرده که این طرح مورد قبول 
قرار نگرفته، ناگهان شرکت »دنت« همان ایده را اجرایی کرده و از 
مصرف کنندگان خود خواسته تا با ظرف های دنت، برج دنت درست 
کنند و تصویر آن را بفرستند. »مصطفی بهزادیفر« در ادعای خود 
دست روی یک نکته گذاشت و گفت به نظر او از آنجایی که »دماوند« 
و »دنت« هر دو برای هلدینگ »دنون« کشور فرانسه هستند، چنین 

اتفاقی رخ داده است. 
2   پس از ادعاهای فوق، شرکت »جی اســتودیو« که مجری 
تبلیغات دنت است، برآشفته شد و در صفحه اینستاگرام خود پاسخ 
تند و تیزی داد. این شرکت گفت با وجود آنکه »دماوند« و »دنت« هر 
دو برای هلدینگ »دنون« هستند اما از نظر کاری کاملا مستقل اند و 
آن ها از قبل، چنین ایده ای برای تبلیغات را داشتند... پس تا این جای 
کار می توانیم نتیجه بگیریم که این دو برند هر دو زیرمجموعه یک 
هلدینگ فرانسوی هستند که اتفاقا حاشیه هم کم نداشتند. در نهایت 
ماجرای این تبلیغ ختم بخیر شد و شرکت »جی استودیو« با انتشار 
اسنادی مدعی شد که از مدت ها قبل دنبال آن ایده بوده و اصلا از ایده 
تبلیغاتی دماوند خبر نداشته. »مصطفی بهزادیفر«  نیز با انتشار یک 

پست اینستاگرامی جدید، مواضع خود را کمی تعدیل کرد.
 سر و کله »دنون« و آب معدنی از کجا پیدا شد؟

1   از حوالی سال های 83 و 84، شایعاتی در میان بزرگان صنایع 
غذایی پیچید مبنی بر اینکه شــرکت »دنون فرانسه« که شهرت 
جهانی در زمینه تولید برخی صنایع غذایــی دارد، می خواهد وارد 
بازار ایران شود. شنیده می شود این شرکت به دلیل حساسیت هایی 
که در زمینه ورود شــرکت های خارجی به ایران وجود دارد، چند 
ســالی منتظر ماند و بالاخره با رایزنی های فراوانی توانست به بازار 

ایران وارد شود.
2   دنون در سال 1386، فعالیت های رسمی خود را در ایران آغاز 

و با شراکت صنایع غذایی سحر، شرکت دنون سحر را تاسیس کرد 
و به واردات محصولات دسر قاشقی یا پودینگی دنون با نام »دنت« 

پرداخت.
3   آب معدنی دماوند جزو یکی از سرمایه گذاری های استراتژیک 
دنون فرانسه بود. دنون از سال 1388 فعالیت های خود را در زمینه 
آب های آشامیدنی با خریداری عمده سهام آب های معدنی »دماوند« 
آغاز کرد و در حال حاضر آب  آشامیدنی را با برندهای »دماوند« و 

»لایت بلو« به فروش می رساند.
4   سرمایه گذاری در حوزه آب معدنی و خرید سهام دماوند در 
واقع یک حرکت استراتژیک از شرکت دنون بود تا بتواند محصول 
اصلی خود یعنی انواع مشتقات »شکلات دنت« را وارد بازار ایران 
کند. این شرکت فرانسوی در تحقیقات بازار خود در خاورمیانه به 
این نکته دست پیدا کرده بود که این محصول می تواند بازار خوبی 
در این منطقه پیدا کند. پس از خریداری سهام آب معدنی دماوند و 
گسترش ارتباط مدیران این شرکت فرانسوی با مسئولان، نوبت به 

تولید »دنت« رسید.
5   در سال 1394، این شرکت تصمیم به استقلال از شرکت سحر 
گرفت و نام شرکت را به طور رسمی به »دنون لبنی پارس« تغییر داد. 
دنون لبنی پارس در حال حاضــر به تولید و فروش محصولاتش با 

برندهای »دنت« و »دنت پاپ« در ایران می پردازد.
 این »دماوند« دردسرساز

1   اولین حاشــیه ها برای دماوند دقیقا همزمان شــد با اولین 
ماه های شراکت رسمی دنون فرانســه با این برند. در سال 1388 
شرکت دنون فرانسه توانست با ارتباطات خود، این آب معدنی را به 
کشورهای اطراف صادر کند. مدتی بعد خبری در برخی سایت ها 
و خبرگزاری ها پیچید که کشــورهای واردکننده این آب معدنی 
فاقد استانداردهای لازم بوده و واردات این برند را ممنوع کرده اند. 
مسئولان دماوند در همان زمان این موضوع را به شدت تکذیب کردند 

و وزارت بهداشت نیز همه آن ادعاها را رد کرد.
2   جنجال بزرگ تر برای برند دماوند در سال 1394 اتفاق افتاد 
که وزارت بهداشت وقت اعلام کرد این برند آب معدنی دارای برخی 
آلودگی هاست و جلوی تولید و توزیع آن گرفته شد. چند ماهی میان 

مسئولان شرکت دماوند و رئیس وقت سازمان غذا و دارو بحث و جدل 
بود و دماوندی ها اعتقاد داشتند که چنین ادعایی درست نیست و 
وزارت بهداشت ناگهان فاکتورهای جدیدی برای اعلام آلودگی آب 
معدنی اعلام کرده. نکته جالب اینکه در آن زمان سازمان استاندارد 
در طرف برند دماوند ایستاد و بین وزارت بهداشت و سازمان استاندارد 
نیز اختلافاتی به وجود آمد. در نهایت پس از چند ماه به برند دماوند 
اجازه تولید دوباره داده شــد. برخی ها می گویند دلیل آن اتفاقات 
 این بوده که وزارت بهداشت وقت عقیده داشته شرکت دماوند در 
پشت پرده شایعه های آلودگی آب شرب تهران بوده تا محصولات 
خود را بیشتر بفروشد! آن ها نیز اعلام کردند آب معدنی دماوند آلوده 

است تا با یکدیگر مساوی شوند!
3   در همان سال 1394، یک نکته دیگر نیز درباره آب معدنی 
دماوند گفته شد. دکتر حسین رستگار،مدیرکل وقت آزمایشگاه های 
مرجع کنترل غذا و دارو سازمان غذا و دارو گفته بود که اکثر تولیدات 
دماوند، آب آشامیدنی اســت نه آب معدنی! در همان زمان شایعه 
شد که حتی مسئولان برند دماوند به دنبال پیدا کردن و نامگذاری 
چشمه ای به نام دماوند بودند که بتوانند از نام آن در محصولاتشان 

استفاده کنند اما موفق نشدند.
4   مدیرعامل شرکت آب های معدنی دماوند »علی رضا برجسته« 
است. برخی اعضای هیات مدیره این شرکت مانند »شکوه عاشوری« 
و »سپیده اســتاد زمانی« عضو هیات مدیره شرکت »دنون لبنی 

پارس« که محصولات »دنت« را تولید می کنند، هستند.
 حرکت زیرپوستی »نستله«

1   شرکت »نستله« از آن دست شرکت هایی است که به دلیل 
حساسیت ها بر نام آن، بسیار حساب شده و هوشمندانه وارد عمل 
شد. در سال 1382 با احداث کارخانه محصول »سرلاک« در استان 
قزوین، به تولید مســتقیم این محصول در ایران پرداخت. در سال 
1382 نیز با گسترش فعالیتش، کارخانه تولید »شیر خشک« را در 

استان قزوین احداث کرد.
2   درسال 1387 نیز با ســرمایه گذاری در صنعت آب معدنی، 
NESTL-PURE LIFE  را به بازار ایران عرضه کرد. این شــرکت، 
در واقع بخش بزرگی از سهام شرکت آب معدنی »آناهیتا پلور« را 
خریداری کرد و نام آن را به »نستله واترز ایرانیان« تغییر داد. نستله 
حالا بزرگ ترین بازیگر آب معدنی در ایران است و سهم عمده ای از 

این بازار را در اختیار دارد.
3   »نســتله واترز ایرانیان« با هوشــمندی در انواع و اقســام 
کمپین های محیط زیستی و مسئولیت اجتماعی شرکت می کند تا از 
گزند حساسیت ها و حاشیه ها روی نام این برند دور بماند. این شرکت 

تلاش می کند تعامل خوبی با مسئولان رده بالای کشور داشته باشد 
و مثلا در آن بازه زمانی که برند »دماوند« دچار حاشیه شده بود، این 
برند از وزیر بهداشت وقت و مسئولان دیگر دعوت کرد تا از کارخانه 

آب معدنی این شرکت بازدید کنند.
4   با وجود تحریم ها اما نســتله همچنان در ایران باقی مانده و 
خیلی ها می پرسند که چگونه توانسته این کار را انجام دهد. نکته اول 
آن است که این شرکت در ایران کارخانه تاسیس کرده و وابستگی 
کمتری به واردات دارد. ترفند مهم این شرکت اما چیز دیگری است. 
نستله سوئیس برای هر منطقه یک دفتر و نمایندگی جدا دارد که 
با آن ها برنامه هایش را پیش می برد. نستله ایران نیز از طریق یک 
شرکت واسطه، یک دفتر در دوبی ثبت کرده و تمام کارهایش را با 
دفتری که آنجا ثبت کرده انجام می دهد. این دفتر دوبی، کارمندان 
تماما خارجی دارد که در اساسنامه و ثبت شرکت های آن نیز نشانه ای 
از کشور ایران یافت نمی شود. این دفتر به ظاهر خارجی با سوئیس 
ارتباطات لازم را می گیرد و آن ها را به »نستله ایران« منتقل می کند.

5   طبق اطلاعات روزنامه رسمی، »باپتیست ماقی گوقمان« 
به عنوان مدیرعامل و نایب رئیس هیات مدیره این شرکت فعالیت 

می کند و »مهران فرید« نیز در حال حاضر مدیر این کارخانه است.
  پپسی با »آکوافینا«

1   یکی دیگر از برندهای خارجی آب معدنی در ایران، »آکوافینا« 
است. این برند برای »پپسی« است که توسط گروه کارخانجات »ارم 

نوش« تولید می شود.
2   گروه کارخانجات ارم نوش، متشــکل از کارخانه ارم نوش، 
کارخانه آکوفینا، کارخانه پپسی تبریز، کارخانه پیمان فردان، کارخانه 
فردان جهان و کارخانه سوپرچای است. سایت این شرکت درباره 
تاسیس کارخانه آب معدنی »آکوافینا« نوشته: »تاریخچه تاسیس 
 آکوافینا درایران بر مبنای تامین نیــاز مصرف کنندگان در ایران

 باز می گردد.جهت نیل به این مقصود شرکت تولیدی نوشابه ارم 
نوش با همکاری شرکت پپسی کولا بین الملل، این طرح را اجرایی 
کرد .طراحی کارخانه در ســال 2007 صورت پذیرفت اما اجرای 

فیزیکی آن در ابتدای سال 2008 آغاز گردید.«
3   این برند در اوایل کار خود با شــعار »سالم ترین آب موجود 
در کشور« شروع کرد که با اعتراض سرسخت رقبای دیگر مواجه و 
مجبور به تغییر این شعار شد. در حال حاضر شعار این برند »خالص 

و تضمین شده« است.
4   »رضا ابرقویی« مدیر عامل گروه کارخانجات »ارم نوش« است 
و نام افراد دارای نســبت با او مانند »دانیال ابرقویی« نیز در لیست 

اعضای هیات مدیره این شرکت دیده می شود.

آب معدنی از سوئیس، فرانسه و 
یک مورد ویژه آمریکایی

دربارهرقابتبرندهایآبمعدنیخارجیدرایرانوحاشیههایآنها
فرید عطارزاده| یک پست اینســتاگرامی کافی بود تا نام دو برند »دماوند« و »دنت« بر سر زبان ها بیفتند و در 
شبکه های اجتماعی بحث درباره این برندها زیاد شود. ماجرا از جایی شروع شد که یک ایده پرداز تبلیغات ادعا 
کرد که طرح پیشنهادی او برای آب معدنی دماوند، ناگهان سر از تبلیغ دنت درآورده و او را عصبانی کرده است. 
این ایده پرداز گفت که آب معدنی دماوند و شکلات دنت هر دو زیر مجموعه یک هلدینگ هستند و بنابراین آن ها 
بدون اجازه او، طرح اش را به شرکت دیگر هلدینگ داده اند. همین موضوع سبب شده تا سری به دنیای آب معدنی و 
همچنین این هلدینگ بزنیم و ببینیم که در دنیای آن ها چه خبر است. مخصوصا آنکه برندهای خارجی در این حوزه 
فعالیت چشمگیری دارند و دیگر رقیب اصلی دماوند، برند آب معدنی »نستله« است که ماهیت سوئیسی دارد و 
برای خیلی ها سوال است که چگونه با وجود تحریم ها هنوز در ایران فعالیت پر رنگی دارد و اتفاقا بزرگ ترین بازیگر 

این رقابت در ایران است. رقیب دیگر نیز برند »آکوافینا« است که جزو محصولات »پپسی« است.

کداممحصولاتراروزانهمیخرید؟
سلام دوســتانِ جان. این چهارمین ســتون توئیتیست اســت که برای شما چاپ 
می شود. در سوال توئیتری از دوستانم پرسیدم: پنج محصول اصلی سبد خرید سوپر 
مارکتی شان چیه؟ منظور از این پنج عنوان را هم محصولاتی که تقریبا به صورت روزانه 

یا یک روز در میان از سوپر مارکت می خرند، عنوان کردم.
برای این پرسش دلیل مشخصی داشتم. ســبد کالای خانوار از بخش های مختلفی 
تشکیل می شود ولی این بخش به خصوص، بیشترین نقش مداوم را در سلامت فیزیکی 
و روانی افراد یک خانواده بازی می کند. در ضمن این بخش قسمت بزرگی از اقتصاد 
خانوار را شامل می شود. یعنی وقتی خانواده ای هر روز مثلا شیر، پنیر، سس، کنسرو 
و... را از سوپر مارکت می خرند، یعنی به صورت مداوم مواد مفید یا غیر مفیدی را وارد 
بدنشان می کنند. بنابراین می توانند با اصلاح کیفی این موارد خریداری شده، طول 
عمر بیشتری داشته باشند و از طرفی هر روز براثر تفاوت قیمت ها، بار روانی را متحمل 
شوند یا خیر. پس این بخش بسیار کوچک ولی بسیار تاثیرگذار می تواند در سلامت و 

آرامش جامعه نقش بزرگی را ایفا کند.
در نظرسنجی من دوســتان بسیار لطف داشتند و از سراســر ایران و حتی جهان در 
این نظرسنجی مشــارکت کردند. تعداد مشارکت دوســتان در این پرسش به بیش 
از 650مورد رسید و البته همین الان هم که شــما این مطلب را می خوانید، احتمالا 
دوستان دیگری با نوشتن کامنت هایشان دارند به بنده لطف می کنند ولی من همان 
650 کامنت مشــخص را به عنوان مبنا و جامعه آماری کوچک در نظر می گیرم که 
بتوانم نتیجه مشخصی از این مطلب بگیرم. در آمار به دست آمده از مجموع کامنت ها 

به چند نکته توجه کنید:
1  منظور از سوپر مارکت در نظرســنجی ما خرده فروشی های محلی بودند البته 
دوستانی به صورت مشخص اعلام کردند که از فروشگاه های زنجیره ای اقلام اساسی 

خودشون را می خرند.
2  در بررسی آماری مجبور شدیم که بعضی اقلام خاص و محدود در کامنت ها مثل 
بادمجان،ادویه،یا آب گازدار لیمویی،کینوا،پروبیوتیک و... را در حساب نیاریم چون 
محاسباتمان بسیار اعشاری می شد و فقط شاید یک یا دو نفر این موارد را از جمع اعلام 

کرده بودند. اگرچه تمام این موارد برای ما نهایتا مهم است.
3  در محاسبات با توجه به شــرایط توئیتر امکان داره کامنتی رو ندیده باشم و در 
حساب نیاورده باشم. از دوســتان گرانقدرم که برای من و خودش و جامعه اش وقت 

گذاشت از همین طریق تشکر می کنم.
4  در این بررسی، محصولاتی که دوره مصرف طولانی تر دارند قاعدتا سهم کمتری 
پیدا خواهند کرد اما برخی مانند رب، روغن زیتون و... می توانند به صورت مداوم در 

منازل ما استفاده شوند.
5  این نظرسنجی می تواند مسئولان را تا حدی متوجه سمت و سوی سبد کالای 

آتی مردم کند.
6  این محاسبات مشخصا بسیار دقیق نیست اما نکات مهمی را به ما نشان می دهد. 

نتایج می توانند در حد بسیار کمی تلورانس داشته باشند.
و اما نتایج:

شیر: 76.6درصد/ ماست:65.7درصد/ پنیر: 64.9درصد/ تخم مرغ:60.5درصد
نان تست:27.4 درصد/روغن مایع: 24.5درصد/ ماکارونی: 22.8درصد

کره حیوانی: 21.6درصد/ مرغ: 20.2درصد/ بستنی: 19.9درصد
بیسکوییت: 18.6درصد/ شکلات:16.7درصد/ دوغ: 16.3درصد

چیپس: 15.4درصد/ آب: 15.3درصد/ نوشابه: 15.1درصد/ کیک: 15.1درصد
ماالشعیر: 14.9درصد/ پفک: 13.3درصد/ قهوه: 12.9درصد/ سس ها: 11.6درصد

حبوبات: 10.4درصد
و باقی 22 عنوان کالای عمومی عنوان شده زیر 10درصد هستند.

نکته شخصی که با تجربه سال های کار خود مشــاهده کردم، رشد مصرف کالاهایی 
 از قبیــل قهوه،آرد،انرژی زاها،کــره بادام زمینــی و کاهش مصــرف اقلامی چون

 تن ماهی،عسل و... است که این مســئله می تواند به افزایش قیمت اقلام،جابه جایی 
ترتیب اولویت خرید و بیماری کووید 19 نیز مربوط باشد. ما از نتایج این نظرسنجی 

طی یک ماه آینده برای هدف ترویج سلامتی استفاده خواهیم کرد.
   و حالا برخی توئیت های همراهان در توئیتر )توئیت های عمومی و تکراری 

استفاده نشده اند(:
   منا:   شیر- تخم مرغ- ماکارونی- بیسکویت ساقه طلایی

و این روزها:مایع دستشویی، دستمال کاغذی و توالت )موارد بهداشتی(
   MG:   لطفاً این نظرسنجی را دوهفته دیگه تکرار کن، با این سرعت گران شدن 

شیر و لبنیات فکر کنم کلی عوض بشه.
   میم ح میم د:   آخه دیگه نمیشه از ســوپر مارکت خرید، با توجه به قیمت ها و 
کیفیت، هر کدام از جایی، مثلا شرکت تعاونی، فروشگاه های زنجیره ای ولی پنیر،کره، 

سس ها، نان باگت و تست، تنقلات و...
   دلفین:   شیر. پنیر. نون تست. کاهو. تخمه

   Rahi_Prv:   نان بسته بندی شده، برند های زیادی که با کیفیت باشن نداره.
بقیه رو دوستان نوشتن، پنیر، شیر، کره، ارده )نه حلوا شکری(، تخم مرغ. روغن، ماست

   اشکان خســروپور:   برای فرنگ هم قبوله؟ برنج - ماکارونی  پنیر- ماست- 
گوشت عمدتا مرغ یا گاو- خیلی سبزی و خیلی میوه

   سارا استنلی:   ماست، پنیر، روغن، جوانه ماش، شکلات
)برنج رو از سوپرمارکت نمی خریم وگرنه اونم بود(

   Arashghasemian:  1 - قهــوه ترک از مجیدیه جنوبی2-دلســتر با طعم 
قهوه3-چیپس سنتی4-شیرکوه پناه 5-بستنی یخی انبه

   Benjamin Azad:   چیپس، پفک، قهوه، کلوچه و شکلات
   محمود جلالی:   روغن مایع، سس، تخم مرغ، چیپس، پنیر

   Mehrdad:   شیر- ماکارونی)فقط و فقط ت.م ولا غیر(- ماست- پنیر)فقط و 
فقط لیقوان ولاغیر(- خامه/سرشیر)بیشتر خودم درست می کنم بعضی وقت ها هم از 

لبنیاتی سرکوچه می گیرم.از نوع کارخانه ای معمولا استفاده نمی کنم(
   Reyhaneh:   پنیر پیتزا.میگو.روغن کنجد.رب.شیر.خامه شکلاتی.آرد.خامه 

قنادی
   BehnazBargozide: بادمجون،شیر بادوم،شکلات تلخ،عدس،پاستا
   Shara:   -1شیر -2ماست موسیر 3-تخم مرغ -4نسکافه -5پنیر تست

پارتی بازی کنید زیتونم بنویسم. چقدر سخت بود چون اقلام سوپری زیادن ولی اینها 
جزو اجناسی بود که معمولا پیش از تمام شدن تهیه میشن

   Engineer.mansouri:   شمام دوشواری مارو دارین!
دستمال کاغذی، آب معدنی، شیر، ماست، پنیر

   Ali shariati:   تخم مرغ ،شیر ،سفیده تخم مرغ پخته ،کفیر ،ماست پروبیوتیک
   Soroosh:   - چیپس -ماست موسیر - زیتون - بال و کتف ترجیحا مکزیکی

- آب معدنی از یه آقای دستفروش مهربون تو میدون هروی
    همون اون:   ماست- تن ماهی- نان تست- هایپ - روغن

   Min min:   اگر بخوایم میوه و سبزیجات رو فاكتور بگیریم: نان تست، كره بادوم 
زمینى، تخم مرغ، قارچ، گاهى اوقات پنیر

   مولایی:   دوغ، شیر، تخم مرغ، روغن، تخمه آفتابگردان
   Nazanin:   پنیر ) همیشه فوبیای تموم شدنشــو دارم(، خرما، حبوبات، تخم 

مرغ، کره ) که الان دیگه تصمیم گرفتم به حداقل برسونمش(
   TaKhriiibchiiii:   پنیر، مربا، حبوبات، روغن، ماکارونی،

رب گوجه رو هم که به برکت توئیت های شما جدیدا خودم درست می کنم
   راستین:   شیر- شیرکاکائو- بستنی- کره)به یاری خدا(

نون بسته بندی)هفت ماهه اخیر و به خاطر کرونای لعنتی(
   Zaynab.k:   ماست، هایپ، شیر، بستنی، کرانچی 

  اگه می نوشتم ماست، هایپ، هایپ، هایپ، پاســتیل دعوام می کردین. سعی کردم 
خریدها رو تجمیع کنم 

   Alireza ghadiri:   قارچ، ماکارونی، سویا، آرد ، سوسیس کالباس گیاهی
   آنی دالتون:   ماست. کره و پنیر. نوشــیدنی. کیک. تابستون بستنی، زمستون 

چیپس لیمویی
   Pooneh samani:    من برم خرید لواشک، بستنی ، شکلات تلخ ،قهوه. 

خرید مامان: شیر ، پنیر ، تخم مرغ ، آرد ، روغن زیتون
   مستانه تابش:   شیر، پنیر، ماست، تخم مرغ، نان تست

توئيتيست خوراکی
آرش غفاری

 عکسنوشت 

چند روزی است که فصل تولید کشمش طلایی در استان کردستان آغاز شده 
است. نحوه تولید این فرآورده باغی در کردستان که به »بولاو« معروف است که 
از روزگاران قدیم در این منطقه رایج بوده است. با این روش سنتی سالانه 200تن 
کشمش طلایی دراستان تولید می شود. روستای دولاب در جنوب شهر سنندج 
در دامنه کوه »اوالان« بین شهر سنندج و کامیاران به عنوان مرکز تهیه کشمش 
در این استان نام برده می شود. در روش سنتی باغداران این منطقه  برای تهیه 
کشمش خاکستر چوب را با آب جوشانده و بعد از سرد شدن در ظرف گذاشته تا 
ته نشین شود، ماده ای که به دست می آید، خوشاب نام دارد. تیزاب باید با حرارت 
80 تا 90 درجه جوشانده شود تا کشمش با کیفیتی تهیه شود، بعد از به دست 
آمدن خوشاب، انگورها را به آن آغشته می کنند، سپس انگور آغشته به خوشاب 
را بر پشت بام در مقابل نورخورشــید قرار می دهند تا خشک شود. به این ماده 
را برای خشک شدن  7 تا 15روز در مقابل نور خورشید پهن می کنند. در زبان 
محلی دولاب به معنی دول آو یعنی مکانی پرآب قدمتی هزار ساله دارد که رسم 
سنتی بولاو در این روستا اجرایی می شــود. مراسم سنتی بولاو در فهرست آثار 

ناملموس کشورمان به ثبت ملی رسیده است.

کشمشبهسبک»بولاو«

چند نکته محرمانه درباره آب معدنی
1    در زمان خرید آب معدنی حتما روی بطری آن را نگاه کنید. سه مدل آب بسته بندی داریم: آب معدنی، 
آب آشامیدنی و آب آشامیدنی همراه با املاح معدنی. در آب معدنی از چشمه ها و سفره های طبیعی استفاده 

می شود اما در تهیه آب آشامیدنی چنین محدودیتی وجود ندارد. هر دوی این آب ها تصفیه شده و میکروب زدایی 
می شوند.

2    یکی از نکات مهم در تولید آب معدنی یا آب آشامیدنی، تعویض و تمیز کردن دستگاه های آن در بازه های 
زمانی کوتاه مدت است. این کار هزینه بر است و ممکن است برخی برندها در انجام آن کوتاهی کنند یا کامل انجام 
ندهند. برای اینکه متوجه شوید این کار به درستی انجام شده یا نه، کافی است یک بطری حاوی آب معدنی یا آب 

آشامیدنی را به مدت چند روز در دمای طبیعی و مناسب نگهداری کنید. اگر از زلال بودن، بدون بو بودن و بی رنگ 
بودن آب درون بطری کاسته شد، ممکن است در نظارت بهداشتی آن آب کوتاهی صورت گرفته باشد.

3    بازار آب معدنی و آشامیدنی یکی از پرسودها محسوب می شود که حاشیه سود آن با توجه به هزینه هایی که 
کارخانه ها انجام می دهند بسیار زیاد است )در برخی موارد حتی بیشتر از 200درصد!(. به همین دلیل است که در 

اکثر فروشگاه های زنجیره ای، باکس های آب معدنی یا آشامیدنی با تخفیف های چشمگیر به فروش می رسد.

کته
ن

عکسها:فرشیداردلان
مدیرعامل آبفا آذربایجان شرقی تاکید کرد؛

لزوم اختصاص اعتبارات لازم جهت تکمیل تصفیه خانه 
فاضلاب تبریز

 - شرقی  آذربایجان 
مجید مسلمی: نمایندگان 
و  برنامه  های  سازمان 
محیط  حفاظت  و  بودجه 
دوم  مدول  از  زیست 
تصفیه خانه بزرگ فاضلاب تبریز بازدید کردند. به گزارش 
خبرنگار ما در آذربایجان شرقی، مشاور عالی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه کشور، مدیرکل برنامه ریزی ستاد احیاء دریاچه ارومیه، 
معاون سازمان حفاظت محیط زیست، جمعی از مسوولان ستاد 
احیاء دریاچه ارومیه، مدیرعامل و معاون بهره برداری و توسعه 
فاضلاب شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی، از مدول 
دوم تصفیه خانه فاضلاب شهری تبریز بازدید کردند. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان در جلسه بازدید از طرح مدول دوم 
تصفیه خانه فاضلاب کلانشهر تبریز اظهار کرد: در حال حاضر در 
سطح استان تعداد ۷ واحد تصفیه خانه فاضلاب در دست اجراء 
مي باشد که با تكمیل آنها ظرفیت تصفیه فاضلاب به مقدار قابل 
توجهي افزایش خواهد یافت. وی افزود: یكی از این تصفیه خانه ها 
طرح احداث مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب تبریز است. فرایند 
 STEP تصفیه فاضلاب مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب تبریز از نوع
FEED می باشد که این فرایند از نوع فرایندهای حذف مواد آلی 
با قابلیت حذف ازت و فسفر بوده و با توجه به مرحله ای بودن 
سیستم توزیع فاضلاب در واحد بیولوژیكی، از پیشرفته ترین و 
کارآمدترین فرایندهای بروز تصفیه فاضلاب شهری محسوب می 
شود. وی ادامه داد: جمعیت تحت پوشش این طرح یک میلیون نفر 
و ظرفیت تصفیه خانه نیز 20۷000 مترمكعب در شبانه روز خواهد 
بود. مدیرعامل آبفا آذربایجان شرقی به هزینه ها و محل اعتبارات 
طرح اشاره کرد و افزود: با توجه به حساس و مهم بودن طرح، اگر 
اعتبارات لازم برای تصفیه خانه فاضلاب تبریز اختصاص یابد انشاء 
الله در دهه مبارک فجر امسال از بخش مایع مدول دوم تصفیه خانه 
بهره برداری خواهد شد. این مقام مسوول در خصوص طرح تصفیه 
خانه فاضلاب تبریز گفت: مدول اول تصفیه خانه فاضلاب تبریز در 
سال 80 برای جمعیت 600 هزار نفری احداث شد اما با توجه به 
جمعیت یک میلیون و 600 هزار نفری کلانشهر تبریز تكمیل این 
طرح ضروری است. وی همچنین اضافه کرد: احداث مدول دوم 
تصفیه خانه بزرگ فاضلاب تبریز از سال 95 و با اعتبار اولیه 182 
میلیارد تومان در دو فاز مایع و لجن آغاز شد که سویل بخش مایع  
بیش از 80 درصد پیشرفت فیزیكی دارد. وی ادامه داد: در صورت 
تخصیص اعتبار لازم پیش بینی می شود این بخش امسال به 
بهره برداری برسد. لازم به ذکر است این پروژه یكی از مهمترین و 
همچنین یكی از بزرگترین پروژه های زیست محیطی شمالغرب 
کشور و استان آذربایجان شرقی محسوب می شود. مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان در پایان برنامه بازدید از مسئولین 
سازمان برنامه و بودجه و سازمان حفاظت از محیط زیست خواستار 
اختصاص زود هنگام اعتبارات لازم جهت تكمیل بخش مایع تصفیه 

خانه فاضلاب بمنظور بهره برداری از آن در دهه فجر شد.

مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان خبرداد:
به  ایران  معماری  و  شهرسازی  شورای عالی  جلسه 

صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد
کارپناه:   – اصفهان 
کنفرانسی  ویدئو  جلسه 
و  شهرسازی  شورای عالی 
معماری ایران صبح امروز به 
ریاست وزیر راه و شهرسازی 
برگزار شد، و طرح پیشنهادی زرین شهر به تصویب اعضاي این 

عالی شهرسازی  ویدئو کنفرانس شورای  شورا رسید. در جلسه 
و معماری که به ریاست وزیر راه و شهرسازی و با حضور معاون 
شهرسازی  و  راه  مدیرکل  و  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی 
استان اصفهان برگزار شد طرح جامع زرین شهر مورد بررسی قرار 
گرفت، و سپس به تصویب رسید. علیرضا قاری قران مدیرکل راه و 
شهرسازی استان اصفهان اظهار داشت: زرین شهر به عنوان مرکز 
شهرستان لنجان از نظر وسعت و جمعیت به عنوان دومین شهر پر 
جمعیت شهرستان لنجان در موقعیت جنوب غربی استان اصفهان 
واقع شده است. وی با بیان اینكه اولین طرح جامع مصوب زرین 
شهر مربوط به سال ۷6 بوده افزود: طرح تفصیلی این شهر مربوط 
به سال 85 می باشد. همچنین در سال 91 قرارداد طرح جامع آن 
بسته شده و جلسات متعددی در این رابطه برگزار گردیده است. 
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان خاطرنشان کرد؛ طرح 
جامع زرین شهر پس ازبرگزاری 2۴ جلسه در استان و پنج جلسه 
کارگروه تخصصی، سال 9۷ در شورای برنامه ریزی استان مصوب 

شد و به شورای عالی معماری و شهرسازی کشور ارسال گردید.  

بررسی عملکرد آبفا در جلسه شورای برنامه ریزی استان؛
استاندار قم: سال گذشته کمترین مشکلات را در حوزه 

آب روستایی داشتیم
بهره مندی 96 درصد روستاییان قم از آب سالم 

ششمین  در   - قم 
جلسه شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان قم از اقدامات، 
برنامه های  و  فعالیت ها 
و  آب  شرکت  راهبردی 
فاضلاب در زمینه آبرسانی به روستاهای استان تشریح شد. به 
دکتر  قم،  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  عمومی  روابط  گزارش 
"علی جان صادق پور"  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
در ششمین جلسه شورای برنامه ریزی و توسعه استان که با حضور 
استاندار، نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی و سایر مدیران 
استان در سالن کرامت استانداری قم برگزار شد، ضمن تشریح 
راهبردهای سند چشم انداز شرکت آب و فاضلاب در بخش آب 
روستایی، به ارائه گزارشی در خصوص عملكرد اعتبارات بخش 
روستایی در سال 98، وضعیت اعتبارات سال 99 و ظرفیت های 
قانونی، تبصره ها و پروژه های پیوست یک قانون بودجه پرداخت. وی 
با اشاره به عملكرد و برنامه های پیش روی آبفای استان در بخش 
آب روستایی گفت: در حالی که میانگین شاخص درصد جمعیت 
تحت پوشش آب در روستاهای کشور 85 درصد است، این شاخص 
در استان قم بالاتر از میانگین کشوری به 96 درصد رسیده است. 
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم 
نیز در روستاهای  را  از آب آشامیدنی سالم  بهره مندی  شاخص 
استان 8۷ درصد اعلام کرد و اظهار داشت: این شاخص در کشور 
۷6 درصد است که در این زمینه نیز با اقدامات و فعالیت های 
صورت گرفته، استان قم بالاتر از میانگین کشوری قرار دارد. وی 
یادآور شد: استان قم به عنوان نخستین استان کشور بخشی از 
جمعیت روستایی استان را تحت پوشش شبكه دفع بهداشتی 

فاضلاب قرار داد.
احداث 27 کیلومتر خط انتقال آب روستایی

دکتر صادق پور در ادامه به تشریح طرح های اجرا شده از محل 
اعتبارات عمرانی در سال 98 پرداخت و گفت: توسعه و اصلاح 
شبكه های آب روستایی، احداث 2۷ کیلومتر خط انتقال و ساخت 
3 هزار و 250 مترمكعب مخزن آب روستایی از جمله طرح های 
اجرا شده از محل این اعتبارات است. وی جایگزینی سامانه های 
کلرزنی گازی با سامانه های کلرزنی آب ژاول، تجهیز تمامی مخازن 
روستایی به شیر برداشت و شستشوی مخازن، توسعه تله متری و 
تله کنترل تأسیسات مجتمع های روستایی و ... از جمله برنامه های 
سال جاری آبفای استان برشمرد. رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل 

شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین به تبیین گزارشی در 
و  پرداخت  دار  اولویت  روستایی  آبرسانی  مجتمع های  خصوص 
در خصوص طرح آبرسانی مجتمع قیام، فعالیت ها و اعتبارات آن 

توضیحاتی ارائه کرد. 

2 خیابان پر جمعیت شهر مسجدسلیمان با همت شرکت 
نفت و گاز مسجدسلیمان روشن شد

اقدامی  در   - اهواز 
افزایش  بمنظور  و  ارزشمند 
در  تسهیل  و  امنیت  سطح 
عملیات   ، شهروندان  تردد 
های  چراغ  نصب  و  خرید 
پرجمعیت  ی  محله   2 در  روشنایی  های  پایه  خیابانی   LED
گاز  و  نفت  برداری  بهره  شرکت  توسط  مسجدسلیمان  شهر 
مسجدسلیمان انجام شد . در اقدامی ارزشمند و بمنظور افزایش 
سطح امنیت و تسهیل در تردد شهروندان  ، عملیات خرید و 
نصب چراغ های LED  خیابانی پایه های روشنایی در 2 محله ی 
پرجمعیت شهر مسجدسلیمان توسط شرکت بهره برداری نفت و 
گاز مسجدسلیمان  انجام شد . مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت 
و گاز مسجدسلیمان با اعلام این خبر اظهار داشت : این اقدام به 
جهت افزایش سطح روشنایی خیابان ها و محلات مختلف شهری و 
افزایش امنیت تردد شهروندان در راستای عمل به  مسئولیت های 
اجتماعی صنعت نفت صورت گرفت . مهندس قباد ناصری افزود 
: طی این اقدام با هماهنگی مدیریت توزیع برق شهرستان ، تعداد 
130 چراغ روشنایی LED 150 وات در خیابان اصلی و کوچه 
های منطقه ی سی برنج که از ضعف نبود سیستم روشنایی رنج 
می برد و همچنین چراغ های روشنایی بلوار هشت بنگله محدوده 
اداره مرکزی نفت تا ابتدای چهار راه مالكریم توسط همكاران اداره 
خدمات مهندسی و بهسازی اماکن این شرکت نصب گردید تا بدین 
ترتیب یكی دیگر از مشكلات این شهر توسط شرکت بهره برداری 
نفت و گاز مسجدسلیمان و در قالب مسئولیت های اجتماعی 

صنعت نفت مرتفع گردد  .

مدیرکل راهداری همدان؛
اولویت راهداری همدان  شناسایی و رفع نقاط حادثه 

خیز است
همدان- شهناز محمدی: 
استان  راهداری  کل  مدیر 
و  شناسایی  گفت:  همدان 
از  خیر  حادثه  نقاط  رفع 
استان  راهداری  اولویت های 
است که باید هر چه سریع تر در دستور کار قرار گیرد. مصطفی 
پناهنده در نشستی که به دنبال سفر یک روزه معاون راهداری 
کشور و بازدید از محور های مواصلاتی استان همدان انجام شد 
گفت: شناسایی و رفع نقاط حادثه خیر از اولویت های راهداری 
استان است. وی در ادامه، به موانع و مشكلاتی که در مسیر خدمت 
این اداره کل قرار دارد اشاره کرد و افزود: شناسایی نقاط حادثه 
خیر، حفظ حریم و اصلاح ابنیه جاده ای، حفط راه ها، تجهیز علائم 
اداره کل و نیازمند  اولویت های کاری  از  جاده ای و اصلاح آن ها 
اعتبارات خاص است. پناهنده ادامه داد: بیشتر پل هایی که عدم 
عبور آب از آن ها باعث تخریب راه ها می شود با افزودن باکس ها 
مهار شده و عبور آب براحتی از سیل و تحریب جاده جلو گیری 
می شود به همین منظور مقرر شده این پل ها شناسایی و در اسرع 
وقت با کمترین هزینه نسبت به اصلاح آن ها اقدام شود. وی با 
اشاره به تخصصی بودن امور راهداری بكار گیری نیرو های جوان و 
آموزش آن ها برای راهداری جاده ای را ضروری خواند و گفت: برای 
حفظ شرایط راه ها نیازمند نیرو های زبده و تعلیم دیده که جایگزین 

بازنشستگان این حرفه باشند هستیم.

از خبرها
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مرجان فاطمی   
هفتصبح

در میان مجری هــای برنامه های مختلف تلویزیونی 
عادت های مختلف در استفاده از ماسک وجود دارد اما 
محمدجعفر خسروی، مجری برنامه »زنده باد زندگی« 
تنها مجری تلویزیونی اســت که هنوز هم دستکش 
به دســت می کند. این درحالی است که طبق اعلام 
سازمان بهداشــت جهانی، پوشیدن دستکش خطر 
ابتلا به کرونا را بالا می برد و وزارت بهداشت ایران هم 
دست کردن دستکش را جزو پروتکل اصلی مرتبط 
با کرونا نمی داند. درواقع عملکرد خســروی بیشتر 
از اینکه آموزنده باشــد برخلاف دستورالعمل های 

سازمان بهداشت جهانی است و نتیجه عکس دارد.

   تغییر رفتار مجریان در قبال دستکش
چند ماه پیش زمانی که کرونا تازه شــیوع پیــدا کرده بود 
استفاده از دستکش بیشتر از ماســک عمومیت داشت. آن 

زمان برخی از مجریان تلویزیونی برای آموزش به مخاطبان 
هنگام صحبت کردن از دستکش اســتفاده می کردند اما به 
مرور زمان ثابت شد که استفاده از دســتکش الزامی ندارد 
و شست وشــوی مداوم دســت ها و اســتفاده از الکل برای 
ضدعفونی کافی اســت. بعد از این بود که استفاده از ماسک 
جایگزین دستکش شد. تا این اواخر و قبل از اینکه سازمان 
بهداشــت جهانی درباره  خطرات ابتلا به کرونا به واســطه  
استفاده از دستکش صحبت به میان بیاورد برخی مجریان از 
جمله نجمه جودکی هم در زمان اجرا آن را به دست می کردند 
اما درحال حاضر فقط محمدجعفر خســروی، مجری برنامه 

»زنده باد زندگی« هنگام اجرا از دستکش استفاده می کند. 

   خطر ابتلا به کرونا با دستکش
طبق دستورالعمل جدید سازمان بهداشت جهانی » پوشیدن 
دســتکش خطر ابتلا به کرونا را بالا می برد چون احتمال 
می رود با لمس کردن سطوح آلوده بیشتر، ویروس به نقاط 
بیشتری منتقل شود. درآوردن نادرست دستکش و کمتر 
شستن دست ها هم به انتقال بیشتر ویروس منجر می شود. 
پوشیدن دستكش در فضای عمومی به هیچ عنوان نمی تواند 

جایگزین نیاز به بهداشت دســت ها و ضدعفونی آن ها در 
برابر حفاظت از بیماری کرونا شــود. علاوه بر این استفاده 
از دستكش ممكن است منجر به انتقال عامل بیماری زا از 
یک سطح به سطح دیگر شده یا حتی به دلیل لمس صورت 
موجب انتقــال عامل بیماری زا به دهان، بینی و چشــم ها 
شود.« چیزی که دقیقا در یکی از قســمت های »زنده باد 
زندگی« اتفاق افتاد. خسروی دستش را ناخواسته به صورت 
زد و گفت که اشــتباهی این کار را انجام داده و بعد اسپری 
الکل را برداشت و کل دستکش اش را ضدعفونی کرد؛ اتفاقی 
که نه تنها آموزنده نیست که انجام آن روی آنتن زنده فقط 
بدآموزی دارد و به مخاطبان اینطور القا می کند که می توانند 
به دستکش ها الکل بزنند. مســئله دیگر اینکه خسروی در 
طول گفت وگو با مهمان برنامه یا مخاطبان، بارها دســت 
به سینه می نشیند و دستش را به وســایل اطراف می زند؛ 
دقیقا همان اشتباهی که استفاده از دستکش را به خاطر آن 

خطرناک دانسته اند. 

    استفاده اشتباه از ماسک
همانطور که پیش تر هم ذکر شد، محمدجعفر خسروی، جزو 

مجریانی اســت که از ابتدا تا انتهای برنامه ماسک بر صورت 
دارد و حتی زمانی که در شــعاع پنج متری اش هیچ کسی 
وجود ندارد هم ماسک را از روی صورت برنمی دارد. در یکی 
از قسمت ها توضیح داد که کل اســتودیو ضدعفونی شده و 
فاصله  اجتماعی هم کاملا رعایت شده است اما با این حال از 
ماسک استفاده می کند برای اینکه بار آموزشی داشته باشد. 
این درحالی است که اکثر مجریان تلویزیونی زمانی که تنها 
هستند و با فاصله زیادی از فیلمبردارها ایستاده اند ماسک را 
برمی دارند تا از یک طرف جذابیت بصری در هنگام اجرا حفظ 
شود و از طرف دیگر صدایشان به درستی به گوش مخاطبان 
برسد. دلیل دیگرشان هم این است که به مخاطبان یادآوری 
کنند که چه زمان هایی باید از ماسک استفاده کنند. مثلا در 
فاصله های زیاد، نیازی به اســتفاده از ماسک نیست و فقط 
زمانی که قرار است مصاحبه ای انجام دهند و فاصله کمی با 

مهمان برنامه دارند از ماسک استفاده کنند. 

   حرکت اشتباه نمادین
دلیل اصلی اســتفاده مجریــان از ماســک در برنامه های 
تلویزیونی گسترش استفاده از ماسک در جامعه و تلاش برای 
عادی سازی آن است اما به هرحال در همین مسئله آموزشی 
هم منطق حرف اول را می زند. مخاطبان نمی توانند بپذیرند 
یک مجری که به تنهایی با فاصله زیادی از سایرین ایستاده 
است ماسک به صورت داشته باشد و حرکت او را کاملا نمادین 
به حســاب می آورند. این حرکت نمادیــن نمی تواند تاثیر 
چندانی در تغییر رویه زندگی آنها داشــته باشد. خسروی با 
این نوع پوشش قصد دارد اهمیت فراوان استفاده از وسایل 
بهداشتی را تذکر دهد اما حرکتش کاملا نتیجه عکس دارد و 

در مواردی حتی آسیب زننده است. 

   توئیت بازی
استقبال از سریال های تاریخی  عاشقانه

کامنت ها

ســریال های تاریخی که موضوعاتی عاشــقانه و تاریخی را باهم 
می آمیزند معمولا جزو پرمخاطب ترین آثار هر دوره ای هستند. 
این سریال ها حتی در زمان بازپخش هم با استقبال زیادی روبه رو 
می شوند. تا هفته پیش سریال »شــب دهم« حسن فتحی روی 
آنتن شبکه  آی فیلم بود. شبکه  یک در حال حاضر سریال »مدار 
صفر درجه« را پخش می کند و شــبکه  سه هم بازپخش »بانوی 
عمارت« را روی آنتن دارد. هر سه  این سریال ها هنوز هم پرمخاطب 
هستند و توانسته اند توجه های زیادی را جلب کنند. چند روزی 
است پخش سریال عاشقانه و تاریخی »بوم و بانو« هم به کارگردانی 
سعید سلطانی از شبکه  دو شروع شده است. داستان درباره  ماجرای 
عاشقانه  دختری جوان از خانواده  تیمسار با مردی نقاش است که با 
مسائل سیاسی دوره  رضاشاه و کشف حجاب و ممنوعیت عزاداری 
محرم گره خورده است. سریال هنوز به طور کامل میان مخاطبان 
جا باز نکرده اما تجربه نشان داده که سریال های عاشقانه تاریخی در 
هر دوره ای جذابند و به نظر می رسد »بوم و بانو« هم بتواند خیلی 

زود در این جایگاه قرار بگیرد. 

  وحید سعیدی:  روایت های عاشقانه در بستر تاریخ فرمولی 
اســت که همه جا جواب داده چه در فیلم های ســینمایی که 
شاهکارش »داش آکل« کیمیایی است چه در تلویزیون و چه در 
شبکه نمایش خانگی. تلویزیون هم همچنان وقتی کفگیرش به 
ته دیگ می خورد یکی از همین عاشقانه های تاریخی روی آنتن 

می فرستد و برای مدتی نفسی به راحتی می کشد. 

  احمد رنجبر: ایراد اصلی بوم و بانو روایت کند آن اســت. 
این سریال تا اینجا نه تنها داستانی نو نداشته که همین قصه را 
با کشش روایت می کند. بازی نه چندان خوب مهدی احمدی 

دیگر عامل ناکامی بوم و بانو است.

  مرجان فاطمی: علت اســتقبال از ســریال های تاریخی 
عاشقانه، در وهله اول شــاید به نوع گریم ها و لباس ها و شیوه  
متفاوت ابراز عشــق برمی گردد. البته وقایع تاریخی و ســبک 
زندگی متفاوت مردم در آن دوران هــم اهمیت زیادی دارند. 
سعید سلطانی در »پس از باران«ثابت کرده بود توانایی ساخت 
یک اثر تاریخی پرمخاطب را دارد و حالا باید دید این شرایط در 

»بوم و بانو« تکرار می شود؟ 

استفاده محمدجعفر خسروی از دستکش روی آنتن برنامه  زنده   »زنده باد زندگی«
 برخلاف اعلامیه  جدید سازمان بهداشت جهانی درباره خطرات استفاده از دستکش است. 

رفتارهای خسروی در قبال دستکش و ماسک آموزنده نیست

دستکش هایت    را       زمین بگذار

   آنالیز    رصد خانه

 دوشنبه شب برنامه »شــب های هنر« آیتمی را به مناسبت سالروز درگذشت عبدالحسین 
زرین کوب پخش کرد که از چند جهت قابل توجه بود. این آیتم اختصاص داشت به خوانش 
یکی از مقاله های استاد زرین کوب درباره آیین تعزیه در ایام محرم. در واقع با انتخاب این مقاله 
و خوانش آن یاد و خاطره زرین کوب متناسب با حال و هوای محرم گرامی داشته شد. این آیتم 
به لحاظ ساختاری هم کار قابل دفاعی بود، متن مقاله که توسط گوینده خانم خوانده شده 
بود روی عکس هایی از مراسم تعزیه می آمد، این عکس ها همگی قدیمی و زیر خاکی بودند و 
کاملا متناسب با متن انتخاب شده بودند. همین هماهنگی موجب شده بود تا مخاطب بیشتر 
درگیرمحتوای متن شود. البته این آیتم یک ایراد بزرگ هم داشت و آنهم طولانی بودنش بود 

که به راحتی می توانست زمانش از آنچه روی آنتن رفت کوتاه تر شود.

برنامه صبحگاهی »یه روز تازه« ی شــبکه پنج از جمله برنامه هایی اســت که از همان روز 
اول بازگشایی مدارس نسبت به این مسئله واکنش نشــان داد و گزارشی میدانی از حضور 
دانش آموزان در مدرســه پخش کرد. این برنامه کماکان نسبت به این مسئله حساس است 
و سعی می کند پاسخ های مناسبی برای دلایل بازگشایی مدارس بیابد. روز گذشته مجری 
برنامه »یه روز تازه«، ارتباط تلفنی با سخنگوی وزارت بهداشت گرفت و درباره  علت افزایش 
آمار مبتلایان با او گپ زد. او توضیح داد که احتمالا یکی از دلایل بالا رفتن آمار مبتلایان به 
کرونا بازگشایی مدارس بوده. بعد از سخنگوی وزارت بهداشت پرسید:»چرا مدارس بازگشایی 
شد؟ نه وزارت بهداشت موافق بازگشایی مدارس بود و نه وزارت آموزش و پرورش. چه اتفاقی 

افتاد که نظرات تغییر کرد؟«

از نظر برنامه ســازان و البته مدیران تلویزیون، احترام به زبان فارسی این است که مجریان و 
گزارشگران در بیانشان از لغات انگلیسی استفاده نکنند، اما اگر آیتمی با زیرنویس انگلیسی 
روی آنتن برود از منظر آنها ایرادی ندارد. مثل آیتم های گزارش ورزشی که همگی با زیرنویس 
و شرح های انگلیسی روی آنتن می روند. اگر مخاطب این برنامه باشید قطعا آیتم هایي که بین 
نیمه یا آخر مسابقه پخش می شود را دیده اید. این آیتم ها همگی تامینی هستند و تهیه کننده 
برنامه یا تیم محتوا )در صورتی که وجود داشته باشد( آنها را از شبکه های تلویزیونی اروپایی یا 
سایت های فوتبالی دریافت و بدون هیچ دخل وتصرفی پخش می کنند. آنها بی توجه به اینکه 
مخاطبانشان فارسی زبان هستند، آیتم های دریافتی را با همان زیرنویس انگلیسی و بدون 

برگردان به فارسی پخش می کنند. 

خوش ذوقی روز       یک تیر و دونشان شب های هنر با بزرگداشت زرین کوب  

واکنش به موقع روز      یه روز تازه به دنبال توضیح قانع کننده 

بی اهمیت روز    وقتی گزارش ورزشی به زبان فارسی بی احترامی می کند

از ابتدای هفته شبکه یک 
به مناسبت هفته دفاع 

مقدس پخش تعدادی فیلم 
خاطره انگیز جنگی را در 

دستور کار قرار داده و آن ها را 
در قالب برنامه ای با نام »سینما 

مقاومت« روی آنتن می فرستد. 
پیش از شروع برنامه چند 

دقیقه ای اکبر نبوی در استودیو 
حاضر می شود و نکاتی را 

درباره فیلم به مخاطبان ارائه 
می کند.

         منظر اول| کیفیت برنامه  برنامه »سینما مقاومت« فاقد هرگونه خلاقیت و نوآوری است. تیم تهیه و تولید 
این برنامه برای آماده کردن آن کوچک ترین زحمتی به خود نداده اند. کل دکور این برنامه یک میز و صندلی و 
ویدئو وال داخل استودیو است. مجری)اکبر نبوی( پشــت میز روبه دوربین نکاتی را درباره فیلم می گوید و در 
پشت سر او هم همزمان یک پوســتر از فیلم در قاب تصویر قرار می گیرد. این پوستر که بخش عمده ای از کادر 
تصویر را اشغال کرده می بایســت از کیفیت بالایی برخوردار باشد اما در شب نمایش فیلم »جنگ نفتکش ها« 
پوستری با کیفیت بسیار پایین برای این کار انتخاب شده بود که همین خود بیانگر این نکته است که عوامل برای 
پیدا کردن پوستر باکیفیت یک سرچ کوچک هم انجام نداده اند و همه چیز در ابتدایی ترین شکل ممکن برگزار 

شده است. 

         منظر دوم|کیفیت اجرا    اکبرنبوی تسلط فوق العاده ای روی سینمای دفاع مقدس دارد و این تسلط را می شد 
به راحتی در گفت وگوهایش با ابراهیم حاتمی کیا و رسول ملاقلی پور در برنامه های »ققنوس« و »برداشت دو« 
دید. اما اکبر نبوی برنامه »ســینما مقاومت« هیچ ربطی به آن نبوی ندارد. او نه مختصات درســتی از کارنامه 
کارگردان می دهد و نه زاویه دید جدیدی به مخاطب درباره فیلم ارائه می کند. نبوی در شبی که قرار بود فیلم 
»جنگ نفتکش ها« را معرفی کند، ابتدا نام کارگردان را به یاد نیاورد و با مکثی چند ثانیه ای محمدرضا بزرگ نیا 
را محمد بزرگ نیا معرفی کرد. او در ادامه گفت که بزرگ نیا پیش از »جنگ نفتکش ها« دو فیلم عظیم ساخته 

بود در حالی که این فیلم دومین ساخته سینمایی بزرگ نیا بعد از کشتی »آنجلیکا«ست.  

فیلم »سرب« به کارگردانی مســعود کیمیایی در هفتمین جشنواره  فیلم فجر در رشته های 
بهترین بازیگر نقش اول مرد، بهترین بازیگر نقش مکمل مرد و بهترین طراحی صحنه نامزد 
سیمرغ شــد و دیپلم افتخار بهترین بازیگری به فریبا فرجامی رسید. این فیلم در رشته های 
بهترین چهره پردازی و فیلمبرداری هم برنده سیمرغ بلورین شد. فیلم داستان یک زوج جوان 
یهودی ایرانی به نام های دانیل و مونس را در اواخر دهه ۲0 و ابتدای دهه  30 روایت می کند. 
آنها تصمیم دارند به اسرائیل بروند اما پس از مواجهه با مخالفت سازمان یهودی هاگانا و کشته 
شدن عمویشان به دست آنها مجبور می شــوند فرار کنند و بعد هم درگیر ماجراهای بعد از 
فرار می شوند. نکته قابل توجه اینجاست که زمان ســاخت فیلم »سرب«، تهران در معرض 
بمباران های عراق قرار داشت و هشت بمب در اطراف لوکیشن مربوط به سکانس دادگاه اصابت 

کرد و نهایتا مجبور شدند محل فیلمبرداری را به شمال ایران منتقل کنند.

سرب
  شبکه:   نمایش

  ساعت پخش: 19
  کارگردان: مسعود کیمیایی

  فیلمنامه:مسعود کیمیایی، تیرداد سخایی
  بازیگران : هادی اسلامی، جلال مقدم، فریماه 

فرجامی، امین تارخ، جمشید مشایخی، فتحعلی اویسی
   سال تولید: 1367
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فصل دوم سریال جلال در تبریز 
کلید خورد. فصل  اول این سریال 

سال گذشته در دهه فجر پخش 
شد و حالا قرار است برای دهه فجر 
امسال فصل دومش در 25 قسمت 

45دقیقه ای آماده شود. این 
سریال را حسن نجفی کارگردانی 

می کند و عمارتفتی و حمیرا ریاضی 
بازیگران اصلی آن هستند.

 پژمان بازغی در نهمین سریال 
بهرنگ توفیقی با نام »افرا« بازی 

می کند. مهدی سلطانی دیگر 
بازیگری است که حضورش در این 
سریال قطعی شده است. توفیقی 

پیش از این سریال های »مسیر 
انحرافی«، » انقلاب زیبا«،»آمین«، 

» پشت بام تهران«، »زیر پای مادر«، 
»پدر« و »برسردوراهی« را برای 

تلویزیون و »آقازاده« را برای شبکه 
نمایش خانگی ساخته بود.

کیفیت برنامه سینما مقاومت

ساعتشبکهقالببرنامه

15امیدسریال ایرانیسفر سبز
16:15سهتاکشودوربرگردون

19آی فیلمسریال ایرانیمرد نقره ای
۲1نمایشسینمایی خارجیرونین

۲1:30نسیممسابقهدست فرمون

۲3:35دومسابقهایرانیش
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يك دهه پيش كه سريال سازي در شبكه 
نمايش خانگي كليد خورد، كمتر كسي فكر 

مي كرد بازار آن تا اين اندازه رونق بگيرد. 
به ويژه آن كه خيلي زود و با ناتمام ماندن قلب 
يخي و قهوه تلخ، نشانه هاي ناكامي به چشم 
آمد. بي نظمي سريال هاي خانگي اگرچه به 

طور كامل از بين نرفته است اما حالا مخاطب 
با طيب خاطر مي تواند سريال ها را به تماشا 
بنشيند. در چنين شرايطي آن چه از سوي 
مخاطبان واجد اهميت شده ، كيفيت خود 

سريال ها است. حالا هر قسمت يك سريال 
محل بحث و جدل ميان موافقان و مخالفان 

است و در رسانه هاي رسمي نيز مطالب 
متعددي درباره سريال هاي خانگي منتشر 
مي شود. كما اين كه از مدت ها پيش سريال 

»دل« سوژه فضاي رسمي و غير رسمي شده. 
اين سريال برخلاف انتظارها عمل كرده و 

تقريبا همه مطالب عليه آن است. منوچهر 
هادي بعد از »عاشقانه« اين تصور را ايجاد 

كرد كه در شبكه خانگي هم مثل سينما ، 
كارگرداني ركوردشكن است. اين سريال 
همپاي فيلم هاي سينمايي اش يعني»من 
سالوادور نيستم« ، »آينه بغل« و »رحمان 

1400«  موفق بود. »دل« اما معادلات را به هم 
ريخت... به زودي با هادي گفت و گويي مفصل 
انجام خواهيم داد؛  عجالتا سراغ دليل ناكامي 

او و 11 چهره ديگر شبكه نمايش خانگي 
رفته ايم.

ک
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  وحید سعیدی / احمد رنجبر    
هفتصبح

          فضاي كلي     سيروس مقدم »خواب زده« را با فيلمنامه اي از سعيد نعمت الله ساخته و محور كلي آن 
داستان تقابل خير و شر است. سریال فضایي ماورایي دارد و به ژانر وحشت تنه مي زند.

          چرا شکست خورد؟      خواب زده در لحظات زیادي مي تواند مخاطب را با خود همراه كند. آنچه باعث 
شده از این سریال به عنوان اثري شكست خورده یاد كنيم، بيشتر دليلي فرامتن دارد. پيش تر به تفصيل 
درباره شرایط پخش خواب زده نوشتيم و اشــاره كردیم مقصر اصلي به بستر پخش آن برمي گردد. اکثر 
مخاطبان نام اپليکيشن روبيکا را به عنوان اسپانسر بســياری از برنامه های تلویزیونی شنيده اند و درباره 
خدماتی که ارائه می کند کمابيش اطلاعاتی دارند، اما خيلی از آنها اصلا در جریان بارگذاری جدیدترین 
سریال سيروس مقدم در این اپليکيشن نيستند. از یک طرف، روبيکا هنوز به اندازه فيليمو و نماوا به عنوان 
تلویزیون اینترنتی شناخته شده نيست و از طرف دیگر خود مدیران این اپليکيشن هم تلاشــــی برای 
تبليغات پخش این سریال انجام نداده اند. مقدم سریال متوسط هم دارد اما بيش از خواب زده دیده شده اند.  
          تاثير روي كارنامه    سيروس مقدم باهوش تر از آن است كه یك سریال ناموفق روي كارنامه اش سایه 

بيندازد. 
          بعد از آن چه كرد؟      پایتخت 6 سریال سيروس مقدم بعد از خواب زده بود. او در اندیشه ساخت سریال 

تازه اي براي تلویزیون است. 
          دیگر تجربيات خانگي     ندارد.

          فضاي كلي     ابله اولين تجربه سریال سازي تبریزي در شــبكه خانگي محسوب مي شود. هوشنگ 
)مهران احمدی( محور اصلی قصه ابله است؛ یک نویسنده که به ماجراهایی ورود می کند و از این طریق 
روابط مختلف آدم ها روایت می شود. سریال قرار اســت به عادات و خلقيات برخی آدم های جامعه طعنه 
بزند؛ در این جمع، هم سينماگران مورد شوخی قرار می گيرند و هم آدم های متمول، هم نویسنده ها و...   
          چرا شکست خورد؟   در زمان پيش توليد مانور زیادي روي نام بازیگران و گریم هاي سنگين آنها مي شد 
و زمينه پذیرش ابله بيش از پيش شــد. خيلي ها منتظر بودند ببينند بعد از گریم هاي سنگين و متفاوت 
محسن تنابنده در شاهگوش، این بار او چه خواهد كرد، آن هم در نقش یك پيرزن. تازه در كنار تنابنده، 
مجيد صالحي و بهنام تشــكر هم گریم هاي ســنگيني را تجربه كردند. هرچه گذشت سریال افت کرد و 
مخاطبش کم شد. دليل اصلي به قصه و فضاي جدي سریال باز مي گردد كه برخلاف انتظار مخاطبان نه تنها 

سرگرم كننده نبود كه بار طنز هم نداشت.
          تاثير روي كارنامه     كمال تبریزي مي توانســت در شــبكه خانگي نام خود را احيا كند. ابله اما تاثير 
معكوس داشــت و به كارنامه اش ضربه اي دیگر وارد كرد. پرونده این ســریال به جاي 25 قسمت در 12 

قسمت بسته شد.
          بعد از آن چه كرد؟     از سال 93 تاكنون تبریزي 5 فيلم ساخته است كه همگي ناكام بوده اند.

          دیگر تجربيات خانگي    ندارد.

          فضاي كلي   بعد از موفقيت عاشقانه، منوچهر هادي توانست موقعيت خود را در شبکه خانگی تثبيت 
کند؛ البته که فروش فيلم هایش در سينما هم در جلب اعتماد سرمایه گذارها تاثيرگذار بود و موجب شد 

تا او سریال دل را برای شبکه خانگی بسازد.
          چرا شکست خورد؟   ایراد اصلي سریال دل به داستان كند آن برمي گردد. این اتفاق صداي خاص و 
عام را بلند كرد. قصه سریال دل به قدري كم ملات است كه اگر یك نفر هر 10 قسمت یك بار آن را تماشا 
كند،  متوجه مي شود چه اتفاقي رخ داده! بازي بد بازیگران و عدم انطباق قصه با واقعيت هاي جامعه دیگر 
ایرادهایي است كه مورد اعتراض غالب مخاطبان قرار گرفته. این ســریال خيلي زود از دیگر رقبا مثل 
همگناه و آقازاده عقب افتاد. حجم كامنت هاي منفــي و درصد پایين رضایت مخاطبان از آن در فيليمو 

نشان مي دهد دل چه وضعيت اسفباري دارد.  
          تاثير روي كارنامه     شكست سریال دل نقطه ضعفي در كارنامه منوچهر هادي است كه با سریال قبلي 

خود و نيز فيلم هاي پرفروشش، شمایل كارگرداني پولساز را به دست آورده بود.
          بعد از آن چه كرد؟     هادی این روزها مشغول ساخت سریال گيسو )عاشقانه 2( براي شبكه خانگي 
است. محمدرضا گلزار، هومن سيدی، ساره بيات، حسين یاری، هانيه توسلی و مسعود رایگان بازیگران 

اصلي سریال هستند.
          دیگر تجربيات خانگي    هادي سریال عاشقانه را سال 95 با حضور کلی ستاره و با فرمول تركي ساخت.

          فضاي كلي    فصل سوم سریال قلب یخي هم مثل دو سري پيش، داستاني معمایي داشت. این بار اما 
قصه سرراست تر بود و گره ها راحت تر باز مي شد. در قسمت هاي پایاني مشخص شد مهران مدیري پليس 

است و با دستگيري تبهكاران شمایل قهرمانانه گرفت!
          چرا شکست خورد؟   قلب  یخی ابتدا توسط محمدحســين لطيفی به بازار آمد، اما با پایان فصل اول، 
کارگردان، بازیگران و کل قصه عوض شد. بعد از آن هم روند بی نظمی سریال ادامه یافت تا وعده سازندگان 
برای انتشار منظم سریال رنگ واقعيت نگيرد. بي نظمي در فصل سوم ادامه داشت تا اینكه سامان مقدم با 
نگارش یك یادداشت به وزارت ارشاد، شرکت پخش و تهيه کننده را به خاطر عدم توزیع ادامه سریال تهدید 
به افشاگری کرد. بعد از 7 سال بالاخره پرونده ســریال بسته شد؛ آن هم بي سروصدا و در اوج رقابت هاي 

داغ جام جهاني فوتبال.
          تاثير روي كارنامه     مقدم به عنوان یک کارگردان صاحب امضا وارد شــبکه خانگی شد. قلب یخي 
مي توانست اوج دوباره او باشد، اما تبدیل به پاشــنه آشيل كارنامه اش شد. او در حالی نخستين سریالش 
را برای شبکه خانگی ساخت که آخرین ســریالش برای تلویزیون؛ یعني شمس العماره مخاطبان زیادی 

را جذب کرده بود.
          بعد از آن چه كرد؟     مقدم فيلم هاي نهنگ عنبر 1 و 2 و سریال هاي دیوار به دیوار 1 و 2 را ساخت.

          دیگر تجربيات خانگي    ندارد.

          فضاي كلي    بيژن بيرنگ در روزهایي كه سریال سازي براي شبكه خانگي در حال رونق گرفتن 
بود، سراغ »عشق تعطيل نيست« رفت. این سریال داستان رها با بازی محمدرضا گلزار و نفس با بازی 

مهناز افشار، زوجی جوان است که در آستانه سالگرد ازدواج دچار اختلاف مي شوند.
          چرا شکست خورد؟   چندسالي مي شد كه بيژن بيرنگ از تمایلش براي ساخت سریالي براي شبكه 
نمایش خانگي مي گفت. بعد از ناكامي در شــام ایراني انگيزه اي دوچندان گرفته بود و قصد داشت 
براي عشق تعطيل نيست سنگ تمام بگذارد. براي سریالش دكور ساخت و نقش هاي اصلي را به دو 
سوپراستار سينما سپرد. محمدرضا گلزار و مهناز افشار اولين برگ برنده بيرنگ بودند؛  به ویژه آنكه 
چندسالي مي شد كه این دو در پروژه اي روبه روي هم حضور نداشتند. عشق تعطيل نيست اما خيلي 
زود با واكنش منفي مخاطبان روبه رو شــد. بيرنگ و مهناز افشــار در صفحه شخصي خود درصدد 
توضيح برآمدند، اما قسمت هاي بعد دیگر جایي براي دفاع نگذاشت. ضعف سریال به همراه مشكلات 

حاشيه اي باعث شد بيرنگ سریال را در پنج قسمت تمام كند.
          تاثير روي كارنامه     عشق تعطيل نيست مي توانست بيرنگ را به روزهاي اوج بازگرداند. 

          بعد از آن چه كرد؟     فعلا سریالي نساخته است.
          دیگر تجربيات خانگي    كارگرداني سري اول شام ایراني دیگر تجربه بيرنگ در شبكه خانگي است. 

با ساخت سري هاي بعدي توسط دیگران، ارزش كار بيرنگ به چشم آمد.

          فضاي كلي   سریال شاهگوش دو شخصيت جذاب داشت كه توسط داوود ميرباقري خلق شد؛ یكي صولت 
خنجري با بازي احمد مهران فر و دیگري زهره با بازي هادي كاظمي. شش ســال بعد از این موفقيت،  مجيد 
صالحي تصميم گرفت قصه این دو شــخصيت را ادامه دهد و این گونه اولين اســپين آف یك سریال در ایران 

ساخته شد. 
          چرا شکست خورد؟   قسمت اول سال هاي دور از خانه نوید یك اتفاق خوب را مي داد، اما هنوز این قسمت 
تمام نشده بود كه شست مخاطب خبردار شد كه با یك داستان آبكي مواجه است. قصه ضعيف سریال باعث شد 
همه جذابيت هاي زهره و صولت در همان شروع سریال از بين برود و در ادامه از سوي مخاطب پس زده شود. 
شوخي هاي دم دستي، گره افكني و گره گشایي هاي پيش پاافتاده، روایت كند اتفاقات و ... از جمله ضعف هایي 

است كه سال هاي دور از خانه را تبدیل به سریالي شكست خورده كرد.
          تاثير روي كارنامه     صالحي مي توانســت در اولين تجربه كارگرداني خود در شبكه خانگي، پرشي بلند 

داشته باشد، اما در عمل پسرفت كرد.
          بعد از آن چه كرد؟     اجراي تاك شو ام شــو در فضاي مجازي مهم ترین فعاليت صالحي است كه آن هم 

شكست خورد.
          دیگر تجربيات خانگي    صالحي به عنوان بازیگر سریال هاي خانگي ابله و آسپرین را هم در كارنامه دارد كه 

هر دو شكست خورده هستند.

مجيد صالحيبيژن بيرنگسامان مقدممنوچهر هادیكمال تبريزيسيروس مقدم

          چه سریال هایي داشته      با پيشــنهادهاي مختلفي مواجه بود، اما علي 
نصيریان شهرزاد را انتخاب كرد و اولين تجربه نمایش خانگي اش با حسن 

فتحي رقم خورد.
          چه نتيجه اي به دست آمده   علي نصيریــان با نقش »بزرگ آقا« نشــان 
داد اگر متریال مناسب در اختيارش باشــد، همچنان مرد ميدان است. در 
خيل بازیگران خوش چهره و ستاره های محبوب نسل جوان، این نصيریان 
كاركشته بود كه می درخشيد و همه را مقهور ابهت خویش كرد. بزرگ آقا 
عصاره تمام تجربيات 60 سال بازیگری اوست؛ توأمان می توان حس های 
متناقض را در چهره و بازی او دید. در عين بی رحمی، قابل احترام اســت و 
در عين قدرت، منفور! او و كارگردان برای تمام وجوه نقش برنامه داشته اند. 
حركات دست و نگاه، طرز راه رفتن و ایســتادن، شيوه ادای دیالوگ ها و ... 

همه زبان حال درون او هستند كه ذره ذره برای ما باز شدند.
          نکته منحصربه فرد   علي نصيریان پيشنهاد بازي در فصل دو و سه شهرزاد 
را رد كرد. او فریب تحسين ها را نخورد و بهترین تصميم را براي خود و نيز 

كاراكتر بزرگ آقا گرفت.

          چه سریال هایي داشته     داوود ميرباقري سال 92 شاهگوش و سال 94 
دندون طلا را براي شبكه  نمایش خانگي ســاخت. اولي كمدي بود و به نقد 
روابط اجتماعي مي پرداخت و دومي را بر اســاس نمایشنامه موفق قدیمي 

خودش كارگرداني كرد. 
          چه نتيجه اي به دست آمده    سریال شــاهگوش چند ویژگي مثبت دارد 
و چند نكته منفي. امتياز آن به بازي هاي خــوب بازیگران برمي گردد. گریم 
محسن تنابنده دیگر برگ برنده شاهگوش است كه در زمان پخش مورد توجه 
قرار گرفت. این سریال قصه اي روان و جذاب داشت و هر قسمت مخاطب را 
با خود همراه مي كرد. ایراد اصلي سریال به قســمت هاي پایاني برمي گردد 
كه تنابنده را از دســت داد و قصه به صورت كند پيــش مي رفت. دندون طلا 
اما از همان قسمت اول جذاب روایت شــد. بازي خوب حامد بهداد و مهدي 
فخيم زاده دیگر امتياز آن اســت. از فضاسازي جذاب ســریال هم نمي توان 

گذشت.
          نکته منحصربه فرد    شاهگوش جزو اولين سریال هایي است كه به شكل 
منظم توزیع شد و سابقه ذهني مخاطب را نسبت به شبكه خانگي اصلاح كرد.

          چه سریال هایي داشته     توفيق سریال هاي مدار صفر درجه و ميوه ممنوعه 
در تلویزیون، حسن فتحی را به یکی از مهمترین کارگردان های تلویزیون در 
دهه 80 تبدیل کرد. آخرین کار او ســریال زمانه بود که در همان سال پخش 
خود، عنوان پرمخاطب ترین سریال تلویزیون را از آن خودش کرد. فتحي پس 
از آن به شبكه خانگي كوچ كرد و سریال شهرزاد را در سه فصل ساخت. حسن 

فتحي این روزها آماده مي شود تا سریال جيران را كارگرداني كند.
          چه نتيجه اي به دست آمده    سریال شهرزاد خيلي زود مورد توجه مخاطبان 
قرار گرفت و شهرزاد تبدیل به یك اتفاق شد. با این سریال بازیگراني چون علي 
نصيریان، شهاب حسيني، ترانه عليدوستي، مصطفي زماني و ... درخشيدند 
و بيش از پيش توي چشم آمدند. حتي سریال به محبوبيت محسن چاووشي 

دامن زد.
          نکته منحصربه فرد    با توليد سریال شهرزاد و دستمزدهای عجيب وغریبی 
که به بازیگرانش داده شد، عملا ســریال های خانگی وارد فضای تازه ای شد. 
حاشــيه هاي ســرمایه گذار و تهيه كننده ســریال دیگر اتفاق پرسروصداي 

شهرزاد است.

          چه سریال هایي داشته     مهران مدیري تاكنون شش سریال براي شبكه 
نمایش خانگي ساخته است و این روزها خود را براي ساخت سریال تازه اي 

)هيولا 2( آماده مي كند.
          چه نتيجه اي به دست آمده    كارنامــه سریال ســازي مهــران مدیري 
درمجموع موفق است، اما ســریال ناموفق هم در شبكه خانگي دارد. اگر 
بخواهيم كارنامه اش را به شــكل تاریخي مرور كنيــم، باید گنج مظفر را 
اولين حضور او در فضاي خارج از تلویزیون دانست. این سریال اما سال 92 
توزیع شد و مخاطبان هم از آن استقبالي نكردند. او سال 88 قهوه تلخ را 
ساخت كه مخاطبان پروپاقرص فراوان داشت. عيب سریال به ناتمام ماندن 
توزیع آن برمي گردد. ویلاي من و عطسه دو سریال ناموفق مدیري هستند. 

شوخي كردم و هيولا اما آثار موفق او محسوب مي شوند.
          نکته منحصربه فرد    مهران مدیري علاوه بر سریال هایي كه براي شبكه 
خانگي ساخته، به عنوان بازیگر هم در قلب یخي 3 بازي كرد، اما این سریال 
برایش دستاوردي نداشت. او سال پيش تصميم داشت ادامه دورهمي را 

با عنوان شب نشيني براي شبكه خانگي بسازد كه تلویزیون اجازه نداد.

          چه سریال هایي داشته      »همگناه« اولين ســریالي است كه مصطفي 
كيایي براي شبكه نمایش خانگي كارگرداني كرد. پخش این سریال بعد از دو 

فصل به تازگي به پایان رسيده است. 
          چه نتيجه اي به دست آمده    فصل اول سریال همگناه معقول بود، اما آن قدر 
قدرت نداشت تا مخاطبان حداكثري به دست بياورد. این سریال در فصل دوم با 
تغيير در قصه توانست طيف زیادي را با خود همراه كند. مصطفي كيایي مي داند 
چطور قصه اي جذاب را روایت كند و در همگناه نيز چنين كرد. این سریال خالي 
از عيب نيست؛ حتي در قياس با فيلم هاي كيایي، چند گام عقب تر مي ایستد، 
اما ویژگي هایي داشت كه آن را مورد توجه قرار داد. رفتن به سراغ داستان هاي 
عاشقانه،  وارد كردن عشق هاي نامتعارف، دخيل كردن یك بيماري، تم معمایي 
و ... از جمله مختصاتي است كه اگر یك سریال از آن به خوبي بهره ببرد،  مورد 
توجه قرار مي گيرد. همگناه از این متریال استفاده اي بهينه كرد و با كارگرداني 

شسته رفته كيایي مورد استقبال فراوان قرار گرفت.
          نکته منحصربه فرد    پرویز پرستویي براي اولين بار در سریال خانگي بازي 

كرد و با فرزندش همبازي شد.

          چه سریال هایي داشته       سریال قلب یخي یك و دو اولين تجربه حامد 
عنقا در شبكه خانگي اســت كه در آنها به عنوان طراح و فيلمنامه نویس 
حضور داشت. او یك دهه بعد در مقام تهيه كننده و نویسنده سراغ سریال 

آقازاده رفت كه این روزها در حال توزیع در شبكه خانگي است.
          چه نتيجه اي به دست آمده    قلــب یخــي را محمدحســين لطيفي 
كارگرداني كرد كه به مســائلي مثل فراماســونري، قاچاق دختران و ... 
مي پرداخت. قلب یخي دچار حاشيه شد و ایراد اصلي سریال همين است. 
تا زماني كه به دست مخاطب مي رسيد اما مورد توجه بود. موفقيت اصلي 
حامد عنقا با آقازاده رقم خورده اســت. او در این سریال به عنوان طراح، 
 فيلمنامه نویس و تهيه كننده اختيار عملي داشــته. آقازاده به پرونده هاي 
مختلف و داغ ســال هاي اخيــر ورود كــرده؛ از اكبر طبري تــا برادران 
ریخته گران. این سریال باعث ایجاد بحث هاي مختلف در فضاي رسمي و 

غيررسمي شده است. 
          نکته منحصربه فرد    حامد عنقا عنوان نویسنده اولين سریال خانگي 

را یدك مي كشد.

          چه سریال هایي داشته       شهرزاد، نهنگ آبي و كرگدن سه سریالي است 
كه مصطفي زماني در شبكه خانگي بازي كرده است. 

          چه نتيجه اي به دست آمده    اصل اتفاقي كه بــراي مصطفي زماني در 
شبكه خانگي رخ داد، به سریال شهرزاد برمي گردد. او در این سریال در نقش 
فرهاد جوان عاشق پيشه و علاقمند به سياست بازي كرد و توانست تحسين ها 
را برانگيزد. خودش گفته بود: »من بيشــتر به فيلمنامه و نقشم وفادار بودم 
و به کمک های کارگردان اعتنا می کردم. چون حســن فتحی خودش اهل 
ادبيات و شعر است و آدم هایی از جنس فرهاد و دغدغه هایشان را خيلی خوب 
می شناسد.« او در نهنگ آبي وارد جلد شخصيتي متفاوتي شد؛ یك جوان 
امروزي و البته اهل كارهاي خلاف!  زماني در كرگدن نقشي مرموز و پيچيده 
بازي كرد كه چالش مهمي برایش بود. این نقش جزو كارهاي خوب كارنامه 

زماني است كه به خوبي دیده نشد.
          نکته منحصربه فرد    زماني اخيرا از جشن حافظ جایزه بازیگر مرد درام 
برای بازی در سریال نهنگ آبی را گرفت. او براي سریال شهرزاد هم از جشن 

حافظ كاندیداي دریافت جایزه بود.

          چه سریال هایي داشته       اولين بار هدیه تهراني در سریال قلب یخي 3 
به كارگرداني سامان مقدم شبكه خانگي را تجربه كرد. او در این سریال 
نقش زني به نام سایه را بازي كرد كه رفتارهاي مرموزي دارد. تهراني در 
ایفاي این نقش موفق بود، اما به دليل توزیع بد، بازي اش به چشم نيامد. 
هدیه تهراني پيشنهادهاي زیادي بعد از آن داشت، اما همه را رد كرد تا 

اینكه او نقش زیبا در سریال همگناه را پذیرفت.
          چه نتيجه اي به دست آمده    یكي از برگ برنده هاي فصل اول ســریال 
همگناه به بازي خوب هدیه تهراني برمي گردد. او در این ســریال نقش 
زني به نام زیبا را برعهده داشــت كه از همسرش جدا شــده و با فرزند 
كوچكش زندگي مي كند. زیبا بار زندگي را به دوش مي كشــد و شــغل 
نامتعارف راننده وانت دارد! در فصل دوم رابطه عاشقانه تهراني و محسن 
كيایي و بيماري او تبدیل به عاملي براي موفقيت ســریال از سوي عامه 

مخاطبان شد.  
          نکته منحصربه فرد    تهراني به قدري همگناه را دوست داشت كه حاضر 

شد خرق عادت كند و درباره آن تن به مصاحبه دهد.

گام های استوار
درباره 8 چهره ای که  در

 شبكه نمايش خانگي  حضوری 
موفق و موثر داشتند

در يك دهه فعاليت شبكه نمايش خانگي، مي توان 
نام هاي زيادي رديف كرد كه هر كدام به نوعي رونق 
اين عرصه را باعث شده اند. در اين بخش از پرونده 
درباره هشت نفر از آن ها نوشته ايم كه در دوره هاي 
مختلف آثارشان مورد تحسين قرار گرفته است. 
سردمدار اين اتفاق مهران مديري است كه اولين 
سريال كمدي شبكه نمايش خانگي را كارگرداني 
كرد. او طي اين سال ها افت و خيز زياد داشته اما با 
هيولا به نظر مي رسد دنبال رقم زدن اتفاق هاي تازه 
است. برخي بازيگران هم قدر موقعيت سريال هاي 
خانگي را دانســته و از آن به خوبي بهره برده اند.
درباره علي نصيريان، هديــه تهراني و مصطفي 
زماني نوشته ايم اما بازي درخشان شهاب حسيني 
در شهرزاد را فراموش نمي كنيم. حتي همين حالا 
امير آقايي با آقازاده شاه نقش كارنامه بازيگري اش 
را رقم زده و تحســين ها را روانه خود كرده است. 
شبكه نمايش خانگي را مي توان از منظرهاي ديگر 

هم بررسي كرد؛  بماند براي فرصت هاي بعد.   

بازيگربازيگرمصطفي زمانيحامد عنقامصطفي كياييمهران مديريحسن فتحیداوود ميرباقريعلي نصيريان فيلمنامه نويس و تهيه كننده نويسنده و كارگردان كارگردان و بازيگر نويسنده و كارگردان نويسنده و كارگردان هديه تهرانيبازيگر

          فضاي كلي   موچين اولين سریالي است كه از ساترا مجوز گرفته و مدتي پيش توزیع آن شروع شده 
است. این سریال را حسين تبریزی با اســتانداردهاي تلویزیوني كارگرداني كرده. شوخي هاي سریال، 
پوشــش بازیگران، قاب بندي و تمام عناصر موچين منطبق با الگوي سریال هاي تلویزیوني است. وقتي 
حرف از چنين ســریالي به ميان مي آید، علي صادقي یكي از گزینه هاي اصلي اســت. او در نقش فرزاد 

سيگاری بازي مي كند كه جواني عاشق پيشه است. 
          چرا شکست خورد؟   علي صادقي در موچين بار دیگر ایفاگر نقشــي تكراري است. مدل عاشقي او و 
شوخي هایي كه مي كند همان چيزي است كه بارها از این بازیگر دیده ایم. صادقي روزگاري جزو بازیگران 
گران شبكه خانگي بود و حضورش در تله فيلم هاي خانگي یكي از عوامل فروش محسوب مي شد. او حالا 
موقعيت قبلي را ندارد؛ فقط به یك دليل: حركت در مسير تكرار. در موچين هم این اتفاق پاشنه آشيل 

صادقي و سریال شده است. فراموش نكنيم موچين آن قدر ضعيف است كه مخاطب ندارد!
          تاثير روي كارنامه     موچين ادامه نقش هاي تكراري علي صادقي اســت و بيش از پيش به او ضربه 

مي زند. 
          بعد از آن چه كرد؟     هنوز به شكل رسمي فعاليت بعدي صادقي اعلام نشده.

          دیگر تجربيات خانگي    ســریال »ســيگنال موجود اســت« دیگر تجربه ناموفق صادقي در شبكه 
 خانگي اســت. او در تله فيلم هاي خانگي زیادي هم بازي كرده كه هيچ كدام مورد توجه سخت پسندها

 قرار نگرفتند. 

علي صادقيسحر دولتشاهيمهتاب كرامتيليلا حاتميرضا كيانيانسعيد راد

           فضاي كلي   بيشــتر فعاليت ســعيد راد مربوط بــه بازي در فيلم هاي ســينمایي اســت. 
او در ســال هاي اخير در ســه ســریال تلویزیوني بــازي كرده و دل نخســتين تجربــه او در 
 شــبكه خانگي است. ســعيد راد در ســریال دل نقش خســرو پژوهی، مردي متمول، را بازي 

مي كند.
          چرا شکست خورد؟   عدم تناسب سعيد راد با نقش به شــدت توی ذوق می زند. سعيد راد لحن 
سنگينی دارد و بازی های فيزیکی اش بيشتر در یادها مانده است. اما پدر رستا با گذشته عجيبش، 
منفعل اســت و فقط گاهی عکس العمل هایی از خود نشــان می دهد که چندان هم در پيشبرد 
داستان تاثيری ندارد. تنها حضور موثر او این است که برای ثابت کردن حقانيت دخترش دوبار پا 
پيش می گذارد و هربار با یک سری دیالوگ های تکراری و بازی کليشه ای که نه متناسب با لحن 

راد است و نه فيزیکش، قصه به سمت دیگری می رود.
          تاثير روي كارنامه     در ســال هاي اخير فيلم ها و سریال هایي كه ســعيد راد بازي كرده است 
چنگي به دل نمي زنند. نقش هاي او نشــاني از نقش هاي سال هاي دور را ندارند. دل مي توانست 
 سعيد راد را پيش مخاطب گسترده احيا كند، اما به دليل ضعف ســریال و بازي بد او این اتفاق

 نيفتاد. 
          بعد از آن چه كرد؟     هنوز به طور رسمي فعاليت بعدي سعيد راد اعلام نشده است. 

          دیگر تجربيات خانگي    ندارد.

           فضاي كلي    بعد از موفقيت شهرزاد،  حسن فتحي فصل دو و سه ســریال را ساخت. در این دو 
 فصل شــخصيت تازه اي به نام شــاپور بهبودي به قصه اضافه شــد كه نقش او را رضا كيانيان بازي

 مي كرد. 
          چرا شکست خورد؟   شاپور ویژگی های شخصيتي مختلفی داشت؛  از ظاهر مهربان تا باطن خشن. 
او در برابر همسرش در عين ضعف، رفتاري خشــونت بار داشت. براي حفظ قدرت خود هم دست به 
همه كاري مي زد و ابایي نداشت كه با خاندان بزرگ آقا گلاویز شود. رضا کيانيان تا حدي موفق عمل 
كرد، اما در نهایت نتوانست این شخصيت را به باور مخاطب بنشاند. دليل اصلي ناكامي، نشانه هایي 
است كه در بازي و صداي كيانيان وجود دارد و ذهن را به سمت شخصيت هایي كه پيش تر بازي كرده، 
پرت مي كند. صلابت شــاپور در بازي كيانيان عينيت نيافت و در زمان پخش شهرزاد كمتر توجهي 

به این شخصيت شد. 
           تاثير روي كارنامه     شهرزاد براي كيانيان نه اتفاقي مثبت بود و نه منفي. 

          بعد از آن چه كرد؟     كيانيان بعد از شهرزاد در سریال خانگي دیگري بازي نكرده. 
          دیگر تجربيات خانگي    اولين تجربه خانگي رضا كيانيان به فصل سوم قلب یخي برمي گردد. او در 
نقش كارشناس آثار باستاني، بازي متوسطي داشت. شاهگوش دیگر تجربه كيانيان در شبكه خانگي 
محسوب مي شود. بازي او در نقش یك مربي فوتبال به نام قاف کاف، توأم با اغراق بود و مورد توجه 

قرار نگرفت.

          فضاي كلي   نهنگ آبي فریدون جيراني اولين تجربه سریال خانگي ليلا حاتمي است. او در این 
 ســریال نقش زني به نام آناهيتا را بازي مي كرد كه شــخصيتي عصبي، معتاد و درعين حال عاشق

 داشت.
          چرا شکست خورد؟   ليلا حاتمي بعد از تجربه موفق در فيلم »من« سهيل بيرقي،  دوست داشت 
بار دیگر نقش زني با رگه هایي از خلاف را بازي كند. آناهيتا در سریال نهنگ آبي هم زني خودكامه 
است كه پسري جوان را به دنبال خود مي كشد. علت اصلي اینكه منتقدان و سخت پسندها از بازي 
حاتمي ناراضي بودند، رفتار بيش از اندازه برون ریزانه شــخصيت بود. او در فيلم من، یك شخصيت 
منفي را آرام و بدون دادوفریاد بازي كرد، اما در ســریال نهنگ آبي بيــش از آنكه متكي بر تخصص 
 خود؛ یعني بازي حسي باشد، فریاد مي كشيد. حاتمي در نهایت از ادامه همكاري با سریال انصراف

 داد. 
          تاثير روي كارنامه     سریال نهنگ آبي مي توانست محبوبيت ليلا حاتمي را دوچندان كند. نه تنها 
این فرصت برایش مهيا نشد، بلكه منتقدان از سریال به عنوان یكي از معدود انتخاب هاي او نوشتند. 
          بعد از آن چه كرد؟     ليلا حاتمي همزمان با این سریال به خاطر فيلم هایي مثل ما همه با هم هستيم 
مورد نقد بود. او با پذیرش پيشــنهاد حميد نعمت الله )قاتل و وحشي( سوداي بازگشت به روزهاي 

اوج را دارد.
          دیگر تجربيات خانگي    ندارد.

          فضاي كلي   سال 97 مهدي گلستانه سریال رقص روي شيشه را كليد زد و نقش اصلي زن را به 
مهتاب كرامتي سپرد. این اولين تجربه كرامتي در شبكه خانگي بود. بهرام رادان به عنوان نقش اصلي 
مرد هم تا پيش از آن پيشنهاد بازي در سریال را رد مي كرد. كرامتي نقش رعنا را برعهده داشت كه 

با همسرش دچار اختلاف شده.
          چرا شکست خورد؟   چند قسمت كه از سریال منتشر شد، سخت پســندها آن را پس زدند. قصه 
تكراري رقص روي شيشــه اولين ضعف آن بود. در اجرا هم ایرادهاي سریال به چشم آمد. به همين 
ترتيب بازي بازیگران چنگي به دل نمي زد و مشــخص بود كارگرداني توانمند پشــت دوربين قرار 
نگرفته. نتيجه اینكه بازي مهتــاب كرامتي متكي بر توان و تجربه هایش بود و بعد از چند قســمت 
رنگ تكرار گرفت. حاشــيه هاي سریال هم خيلي زود شروع شــد. برخي بازیگران به عدم پرداخت 
دستمزدشان اعتراض كردند و از بازي در سریال انصراف دادند. این حاشيه دامن كرامتي را گرفت و 

وسط یك قصه بلاتكليف نمي دانست چه كند. در نهایت رقص روي شيشه ناتمام رها شد.
          تاثير روي كارنامه     ظرفيت شبكه خانگي و نيز توانمندي كرامتي مي توانست منجر به اوج دوباره 

او شود كه نشد. 
          بعد از آن چه كرد؟     فعلا كه شبكه خانگي را رها كرده. فيلم صحنه زني تازه ترین تجربه بازیگري 

كرامتي است.
          دیگر تجربيات خانگي    ندارد.

          فضاي كلي   در سریال كمدي ساخت ایران 2، سحر دولتشاهي نقش بيتا را بازي كرده است. او به 
غلام )امين حيایی( علاقمند شده و از وقتی فهميده ثروت هنگفتی به او رسيده، علاقه اش دوچندان 
شده است. قصه بيتا با دو شخصيت دیگر هم گره خورده؛ یکی توتونچی )مهران احمدی( و دیگری 

پریسا )سارا بهرامی(.  
          چرا شکست خورد؟   در قسمت هاي اول مي شد نشــانه هاي تلاش بازیگران و نيز كارگردان براي 
ساخت یك اثر موفق را دید. در ادامه اما كيفيت »ســاخت ایران« افت كرد و بعدها معلوم شد دليل 
اصلي نداشتن فيلمنامه كامل و سرعت توليد بوده است. ســحر دولتشاهي هم مثل دیگر بازیگران 
سریال از این اتفاق لطمه خورد. بيتا، از جمله نقش هایی است که برای بازیگر هيچ گونه چالشی ایجاد 

نمی کند. 
          تاثير روي كارنامه     مخاطبان زماني با بازي دولتشاهي در ساخت ایران 2 مواجه شدند كه دومين 
سيمرغ خود را از جشنواره فجر گرفته بود. طبيعي اســت كه بازي بدش در این سریال تصورات را 

نسبت به او خراب مي كند. 
          بعد از آن چه كرد؟     دولتشــاهي با بازي در چند فيلم و تئاتر تلاش كرد تجربه بد ساخت ایران 2 

را فراموش كند. 
          دیگر تجربيات خانگي    قلب یخي 3 و عاليجناب دیگر سریال هایي اند كه دولتشاهي در آنها بازي 

كرد. در این دو سریال به مراتب بازي بهتري دارد، اما از شانس بد هر دو دیده نشدند.

كارگردان سريال سال های دور از خانهكارگردان سريال عشق تعطيل نيستكارگردان سريال قلب يخي 3كارگردان سريال دلكارگردان سريال ابلهكارگردان سريال خواب زده

بازيگر سريال موچين بازيگر سريال ساخت ايران 2 بازيگر سريال رقص روي شيشه بازيگر سريال نهنگ آبي بازيگر فصل 2 و 3 سريال شهرزاد بازيگر سريال دل
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کروناباعثصعوداستقلالمیشود؟
مرور خوش شانسی ها و بدشانسی های استقلال در لیگ قهرمانان آسیا

شش مشتری دست به نقد برای مجید حسینی
به ادعای نشریه »فوتواسپور« ترکیه، باشگاه های سمپدوریا و ساسولو از 
ایتالیا، هرتابرلین از آلمان، اندرلخت از بلژیک و پورتو از پرتغال خواهان 
جذب ســید مجید حســینی، مدافع ایرانی تیم ترابزون اسپور ترکیه 
هستند. هرچند بشــیکتاش نیز یکی دیگر از مشــتریان این مدافع به 
حساب می آید.  بااین حال، در این گزارش به این مسئله هم اشاره شده 
که اگر حســینی ترابزون را ترک کند، مسئولان این باشگاه علاقه مند 
هستند قرارداد جدید و یک ساله ای با او ببندند. قرارداد فعلی این مدافع 
ایرانی با ترابزون تا سال 2021 اعتبار دارد. حالا باید منتظر ماند و دید 
ستاره ملی پوش و ایرانی باشگاه ترابزون اسپور چه تصمیمی برای آینده 
خود می گیرد. روزنامه آبولاي پرتغال نیز طی گزارشی از انتقال حسینی 
به پورتو طی چند روز آینده خبر داد و گفته می شــود که حسینی به 
هموطن ایرانی خود مهدی طارمی در پورتو اضافه خواهد شد. روزنامه 
آکشام ترکیه نیز عنوان کرده که مجید حسینی با سران باشگاه پورتو 

دیدار داشته و تا پایان هفته قراردادش نهایی خواهد شد.

گزینه های سرمربیگری تراکتور زیاد شدند
در شرایطی که ساکت الهامی، ســرمربی تیم فوتبال تراکتور، هنوز با 
این تیم یک فصل دیگر قرارداد دارد و قانونا سرمربی تراکتور به شمار 
می رود، اما این طور به نظر می رسد که مدیران باشگاه مشغول مذاکره 
با گزینه های هدایت تیمشــان هستند تا شــخص دیگری را جانشین 
الهامی کنند. یکی از نکات جالب توجه اینجاست که تعداد گزینه های 
سرمربیگری تراکتور از تعداد انگشتان دو دست هم بیشتر شده است. 
باشگاه تراکتور اخیرا صحبتی با علی دایی داشــت، ولی با او به توافق 
نرسید و سرمربی سابق سایپا از جمع گزینه های هدایت تراکتور خارج 
شد. بااین حال، از ســرمربیان دیگری مثل علی کریمی، جواد نکونام، 
خداداد عزیزی، آلکس نوری، مسعود شجاعی، فرهاد مجیدی، علیرضا 
منصوریان، مهدی تارتار، یحیی گل محمدی و... برای نشســتن روی 
نیمکت تبریزی ها نام  برده می شــود. البته مدیران تراکتور فعلا هیچ 
خبری را تایید یا تکذیب نکرده اند و اعلام شده که تا پایان هفته جاری، 

تکلیف سرمربی این تیم مشخص می شود.

استوکس از تیم جدیدش هم جدا شد
چند هفته پیش، باشگاه لیوینگستون اسکاتلند اعلام کرد که با آنتونی 
استوکس، مهاجم سابق تیم فوتبال پرسپولیس ایران به توافق رسیده و 
او را با قراردادی یک ساله به خدمت گرفته است. بااین حال و در شرایطی 
که اســتوکس هنوز یک بازی هم برای این تیم انجام نداده، دو طرف با 
توافقی دوجانبه قطع همکاری کردند. دلیل فسخ قرارداد استوکس، این 
عنوان شده که او نتوانسته خودش را برای تمرین روی چمن مصنوعی 
این تیم اسکاتلندی وفق بدهد! این مهاجم 32 ساله در شرایطی از این 
تیم اســکاتلندی جدا شــد که پیش از این هم به دلیل حواشی اي که 
داشت از پرسپولیس جدا شــده بود. او برای پرسپولیس هم نتوانسته 
بود بیشتر از یکی، دو بازی انجام دهد و در نهایت وقتی با تیم به اردوی 

امارات رفته بود، دیگر به ایران بازنگشت.

سهمیه ایران در لیگ قهرمانان کم می شود؟
ســهمیه های کشــورها در لیگ قهرمانان آســیا هر دو ســال یکبار 
تعیین می شود و امسال آخرین سالی اســت که ایران 2+2 سهمیه در 
لیگ قهرمانان آســیاي فصل بعد خواهد داشــت. برای دو سال آینده 
کنفدراسیون فوتبال آســیا با بررســی عوامل مختلف از جمله نتایج 
باشــگاه ها در لیگ قهرمانان، ساختار باشــگاه ها از نظر مالی، اداری، 
آکادمی های فوتبال باشگاهی و... سهمیه های کشورها را برای دو فصل 
دیگر در لیگ قهرمانان تعیین خواهد کرد. با توجه به پرونده های متعدد 
مالی باشگاه های ایرانی در فیفا و  بدهی هایی که باشگاه های ما حتی در 
داخل کشور دارند، کاهش سهمیه فوتبال کشورمان در لیگ قهرمانان 

آسیا بسیار محتمل است.

بارسلونا هنوز بی خیال لائوتارو نشده است
باشگاه بارســلونا هنوز از جذب لائوتارو مارتینس، مهاجم تیم فوتبال 
اینتر منصرف نشده و همچنان پیگیر شرایط جذب اوست. بااین حال، 
موانعی که اینتر برای این انتقال جلوی پای بارسلونا گذاشته این باشگاه 
را کمی مردد کرده است. با این وجود، مارتینس علاقه زیادی به حضور 
در بارسلونا دارد و نظر خود را هم به مدیران اینتر اعلام کرده است، اما 
اینتر نمی خواهد به راحتی این بازیکن را از دست بدهد و می خواهد تا 
جایی که ممکن است مبلغ بیشتری از بارسلونا بابت فروش او به دست 
بیاورد. رونالد کومان، سرمربی جدید تیم فوتبال بارسلونا، چندی پیش 
لوئیس سوارز را در فهرســت فروش تیمش قرار داد و گزینه اول برای 

جانشینی سوارز، مارتینس است.

منچستریونایتد آماده جذب گرت بیل
اوضاع گرت بیل در رئال اصلا خوب نیست و شــرایط بر وفق مرادش 
پیش نرفته است. سران رئال، هواداران و از همه مهم تر زیدان خواستار 
جدایی اش هســتند، اما او در حالتی برزخی به ســر می برد و مشخص 
نیست که رئال را ترک خواهد کرد یا در این باشگاه خواهد ماند. اکنون 
به ادعای نشریه  تایمز، منچستریونایتد خود را برای جذب این بازیکن 
آماده می کند. به نظر می رسد ناکامی منچســتریونایتد در به خدمت 
گرفتن جیدون سانچو، وینگر انگلیسی دورتموند، باعث شده است که 
آن ها به سمت گرت بیل بیایند. به گفته  تایمز، منچستریونایتد خود را 
آماده می کند تا به زودی مهاجم ولزی را با قراردادی قرضی به خدمت 
بگیرد و اگر نتواند ســانچو را به خدمت بگیرد، گرت بیل اولویت اصلی 
شیاطین ســرخ خواهد بود. گرت بیل در ماه گذشته 31 ساله شد و به 
نظر می رســد که دیگر دوران حضورش در مادرید به ســر آمده باشد. 
رئال مادرید می خواهد در همین تابستان و پیش از بسته شدن پنجره  
نقل وانتقالات او را به فروش برســاند. بیل در تابستان 2013 از تاتنهام 
راهی رئال شــد و در فصل اولش با گلزنی در فینال های کوپا دل ری و 
لیگ قهرمانان اروپا نوید یک فوق ستاره  جدید را داد، اما به مرور دچار 

مصدومیت های بلندمدت و افت شدید شد.

تهدید گونزالس به مرگ پس از درگیری با نیمار
نیمار مدعی شد که گونزالس، مدافع مارســی، در جریان دیدار مقابل 
پاری سن ژرمن که با پیروزی یك برصفر مارسی همراه شد، از عباراتی 
توهین آمیز و نژادپرستانه خطاب به او استفاده کرده است. او پس از این 
صحنه به گونزالس ضربه زد و با دریافت کارت قرمز از زمین بازی اخراج 
شد. با این حال مارسی به حمایت از بازیکن خود پرداخته و اعلام کرد 
که او پس از بازی تهدید شده است. در بیانیه منتشر شده از سوی باشگاه 
آمده: »المپیک مارسی به پیروزی برابر پاری سن ژرمن افتخار می کند. 
این پیروزی به شکلی منصفانه به دست آمد و به لطف تعهد بازیکنا نمان 
با بازی خوب در زمین کسب شــد. گونزالس نژادپرست نیست چراکه 
از زمان پیوســتن به باشــگاه در رفتار روزانه اش این را نشــان داده و 
هم تیمی هایش می توانند آن را تایید کنند. جنجال به وجودآمده بسیار 
جدی بوده و عواقب جدی داشته است. باشــگاه متوجه شده که تلفن 
همراه خصوصی آلوارو گونزالس و نزدیکانش در رسانه ها و شبکه های 
اجتماعی برزیل منتشر شده و توهین های بی شماری از جمله تهدید به 
مرگ به این بازیکن رسیده است. المپیک مارسی نماد ضدنژادپرستی در 
ورزش حرفه ای فرانسه است و این امر به دلیل تاریخ آن و شهر مارسی 

است که با قدرت در برابر این پدیده ایستادگی کرده.«

    گوشه و کنار مستطیل سبز

   اولین خوش شانسی: گروه هلو!
اولین و بزرگ ترین خوش شانسی استقلالی ها در این 
مســابقات، گروهی بود که در آن قرار گرفتند. آبی ها 
که معمولا در قرعه کشــی های مرحله گروهی لیگ 
قهرمانان آسیا، در گروه های دشواری قرار می گرفتند و 
گروه آنها لقب گروه مرگ را به خود اختصاص می داد، 
این بار با خوش شانســی محض در آسان ترین گروه 
ممکن قرار گرفتند. حریفان آنها در این گروه، الاهلی 
عربستان، الوحده امارات و الشرطه عراق بودند. برای 
اینکه عمق خوش شانسی آبی ها در قرعه کشی لیگ 
قهرمانان را درک کنید کافی اســت گروه های سایر 
نمایندگان ایران در این مســابقات را مــرور کنید. 
شهرخودرو با الهلال عربستان، قهرمان فصل گذشته 
لیگ قهرمانان، پاختاکور ازبکستان و الشباب امارات 
همگروه شده و سه باخت در سه بازی اول گویای قدرت 
حریفان این تیم است. پرسپولیس با الدحیل که یکی 
از قدرت های فعلی آسیاست، الشارجه قهرمان فصل 
گذشته امارات و التعاون عربستان همگروه شد و تیمی 
که ضعیف ترین تیم این گروه محسوب می شد، یعنی 
التعاون عربستان، در حال حاضر صدرنشین است! به 
عبارت دیگر، در این گروه هر چهار تیم شانس صعود 
به مرحله بعد را دارند و تیم ضعیفی در این گروه دیده 
نمی شود. سپاهان هم در دشــوارترین گروه ممکن 
قرار گرفت. آنها با العین امارات، الســد قطر و النصر 
عربستان همگروه شدند. السد که نیازی به تعریف و 
تمجید ندارد و به تازگی سانتی کاسورلا ستاره اسبق 
آرسنال را هم به خدمت گرفته است. النصر عربستان 
هم اگر از السد پرستاره تر نباشد، کم ستاره تر نیست. 
تنها خوش شانسی سپاهان این بود که العین امارات 

در ضعیف ترین حالت سال های اخیر خود قرار دارد.

  بحران رقیب اصلی استقلال
اســتقلال در اولین بازی خــود در مرحله گروهی به 
مصاف الشــرطه عراق رفت و در حالی که پیش بینی 
می شد به راحتی بتواند این تیم را از پیش رو بردارد اما 
در نهایت به تساوی یک - یک مقابل این تیم رضایت 
داد. استقلال در بازی دوم خود مقابل الاهلی عربستان 
قرار گرفت. تیمی که چند ماه قبل پا به پای الهلال در 
کورس قهرمانی لیگ عربستان قرار داشت و در رقابتی 
نزدیک، قهرمانی را به این تیم واگذار کرد. آنها ابتدای 
فصل گذشته برانکو ایوانکوویچ را به خدمت گرفتند 
اما تنها پس از پنج هفته و با کسب نتایجی ضعیف او 
را برکنار کردند! چند روز بعد کریستین گروس مربی 
معروف سوئیسی جایگزین او شد اما او هم موفقیتی 
کسب نکرد و درست یکی، دو روز قبل از بازی مقابل 

این تیم از هدایت الاهلی برکنار شــد! به این ترتیب 
الاهلی در بحرانی ترین شــرایط ممکن و با یک مربی 
ناشناخته به نام »مازن بخلی« که دستیار گروس بود 
به مصاف استقلال آمد. این بهترین فرصت برای آبی ها 
بود که بتوانند حریف عربستانی و جدی ترین رقیب 
خود در این گروه را شکست بدهند اما وضعیت برای 
استقلال از این هم ایده آل تر شد وقتی ترکیب اصلی 
الاهلی اعلام و مشــخص شد که ســتارگان این تیم 
یعنی عمرالسوما، یوسف بلایلی، جانینی و عبدالفتاح 
عسیری روی نیمکت خواهند نشست. با وجود ترکیب 
به شدت ضعیف الاهلی، استقلال اما نتوانست از این 
فرصت خوب اســتفاده کند و در نهایت بــازی را به 
حریفی که ســتارگانش را در ترکیب اصلی نداشت 

2بریك واگذار کرد!

  کناره گیری یک مدعی دیگر
در پایان هفته دوم لیگ قهرمانان آســیا، استقلال با 
یک مساوی و یک باخت در رده ســوم قرار داشت و 
الاهلی با 6 و الوحده با 4 امتیاز در رده های اول و دوم 
ایستاده بودند و به رغم همه پیش بینی های اولیه، صعود 
استقلال به مرحله بعد سخت شده بود. دو بازی رودررو 
با نماینده امارات بازی های دشواری بود که می توانست 
استقلال را به کلی از صعود از این گروه ناامید کند اما 
کرونا، لااقل در این مقطع حسابی به کمک استقلالی ها 
آمد. تیم اماراتی که برخلاف انتظارات، مدعی صعود 
شده بود و می توانست استقلال را ناکام کند، به دلیل یا 
بهانه شیوع کرونا، از حضور در ادامه مسابقات انصراف 
داد و به قطر نیامد و نتایجش از جدول گروه حذف شد. 
به این ترتیب تعداد مدعیان جدی صعود از این گروه 
به دو تیم رسید. دوشنبه شب هم الاهلی عربستان با 
پیروزی بر الشرطه عراق، استقلال را از قعر گروه به رده 

دوم فرستاد!

   استراحت آبی ها و رسیدن 
مصدومان و سفر کرده ها!

با لغو دو بازی پیاپی استقلال مقابل الوحده امارات، حالا 
این تیم چند روز بیشتر از الاهلی و الشرطه استراحت 
می کند و خستگی و فشار هفته های پایانی لیگ برتر 
و جام حذفی از تن بازیکنان این تیم خارج می شــود. 
علاوه بر این، اگــر الوحده انصراف نمــی داد و بازی 
این تیم مقابل اســتقلال برگزار می شد، نامجومطلق 
نمی توانســت از بازیکنانی مثل شــیخ دیاباته که به 
قطر نرســیده بود و علی کریمی که اصلا قصد سفر 
به قطر نداشت اســتفاده کند. اما این دو بازی لغو شد 
و حالا شــیخ دیاباته در قطر به اردوی تیم پیوسته و 

گفته می شــود علی کریمی هم امروز و فردا به جمع 
بازیکنان اســتقلال اضافه خواهد شد. همچنین این 
اتفاق باعث شد تا بازیکنانی که از سفر به قطر جامانده 
بودند هم فرصت بیشــتری بــرای تمرینات گروهی 
و هماهنگی با ســایر بازیکنان داشــته باشند. میلاد 
زکی پور، حسین پورحمیدی، فرشــید اسماعیلی و 
عارف غلامی بازیکنانی بودند که از سفر به قطر جا مانده 
بودند و محمد دانشگر هم بعد از تمدید قراردادش به 

شاگردان نامجومطلق در دوحه اضافه شد.

 90 دقیقه تا صعود
با حذف الوحده از جدول گروه، حالا استقلال شانس 
زیادی برای صعــود به مرحله بعد پیدا کرده اســت. 
روز پنجشنبه بازی برگشت الاهلی و الشرطه برگزار 
می شــود و اگر تیم عراقی موفق به پیروزی بر الاهلی 
نشود، استقلال می تواند با پیروزی بر این تیم عراقی 
در بازی روز یکشنبه 30 شــهریور 4 امتیازی شود و 
صعود خود به مرحله بعد را قطعی کند. البته در صورت 
رخ دادن این نتایج، استقلال فقط در صورتی می تواند 
به عنوان تیم اول گروه صعــود کند که بازی الاهلی و 
الشرطه مساوی شود و شــاگردان نامجومطلق هر دو 
بازی باقی مانده خود را با پیروزی پشــت سر بگذارند 
و تفاضل گل بالاتری از تیم عربستانی پیدا کنند. در 
این صورت در مرحله بعد با تیــم دوم گروه B روبه رو 

خواهند شد.

  بدشانسی های آبی ها
استقلال در طول لیگ قهرمانان فقط با خوش شانسی 
روبه رو نبوده و یکی، دو بدشانسی هم یقه این تیم را 
گرفته اســت. آبی ها در بازی مقابل الاهلی در دقیقه 
90 توانستند با سوپرگل امیرارسلان مطهری بازی را 
به تساوی بکشانند اما تصمیم سختگیرانه تیم داوری 
در آفساید اعلام کردن گل او باعث شد تا استقلال در 
نهایت بازنده این بازی شود. دیگر بدشانسی استقلال، 
احتمال ضعیف صدرنشینی این تیم در گروه خودش 
است. اگر الاهلی روز پنجشنبه بر الشرطه غلبه کند، 
استقلال فقط می تواند به عنوان تیم دوم از گروه خود 
صعود کند و در این صورت باید به مصاف تیم اول گروه 
B که به احتمال زیاد الهلال عربستان خواهد بود برود. 
الهلال همین دوشنبه شب، موفق شد پاختاکور را هم 
شکست بدهد و با سه برد پیاپی صدرنشین گروه خود 
شود و احتمالا تا پایان مرحله گروهی جایگاهش را هم 
حفظ خواهد کرد. یادمان نــرود که این تیم که فصل 
گذشــته قهرمان لیگ قهرمانان آسیا شد، امسال هم 

مدعی اصلی قهرمانی در این مسابقات است.

   نکته بازی

دی ماه سال گذشته وقتی جهانبخش با قیچی برگردان دروازه چلسی را باز 
کرد، به نظر می رسید دل گراهام پاتر سرمربی برایتون با او صاف شده است! اما 
نجات از شکست برابر آبی های لندنی حتی در دقیقه 84 و با گلی به زیباترین 
شکل ممکن از سوی جهانبخش هم نتوانست کارگشا باشد. دوشنبه شب در 
شــروع مجدد لیگ جزیره، وقتی  برایتون در ورزشگاه خانگی »فالمر« سراغ 
چلسی رفت حداقل ایرانی ها منتظر تکرار اتفاقات بازی فصل گذشته بودند اما 

مرغ پاتر یک پا داشت و جهانبخش باز هم در ترکیب ذخیره ها بود.
خودزنی مرغان دریایی: در دقیقه 21 اشتباه آلزاته بازیکن برایتون توپ را 
به جورجینیو رساند تا او با پاس در عمق تیمو ورنر، خرید جدید چلسی را در 
موقعیت تک به تک قرار دهد  اما خروج متئو رایان از دروازه و خطایی که او روی 
مهاجم آلمانی مرتکب شد، شاگردان لمپارد را صاحب یک ضربه پنالتی کرد و 

جورجینیو هم پنالتی را به سبک خاص خودش تبدیل به گل کرد.
آرامش قبل از طوفان: حملات برایتون در دقیقه 54 نتیجه داد و شوت پشت 
محوطه زمینی لئاندرو تروسارد، دور از دستان کپا وارد دروازه چلسی شد تا 
کار به تساوی کشیده شود  اما این تازه شروع کار بود و نتیجه یک - یک خیلی 

پابرجا نماند. 
ریس جیمز شبیه کارلوس : در دقیقه 56 پاس در عرض جورجینیو را ریس 
جیمز با شوت استثنایی از پشت محوطه جریمه به طاق دروازه برایتون چسباند 
تا چلسی دوباره با یک گل مقابل برایتون پیش بیفتد. این گل خاطره روبرتو 
کارلوس مدافع برزیلی را زنده کرد که از فواصل مختلف با شوت های سهمگین 

گلزنی می کرد.
وبستر تیر خلاص را زد:  در دقیقه 66 جیمز در نقش سازنده گل ظاهر شد 
و ارســال دقیق او از روی کرنر سمت راســت زمین را کورت زوما در شرایط 
نامتعادلی با ضربه بغل پا زد که توپ در میانه راه به وبستر برخورد کرد و وارد 

دروازه برایتون شد.
انتقام لامپتی را کور کرد : میزبان از ابتدای مسابقه موقعیت های کمی داشت 
اما شاید اگر قدر فرصت ها را بیشتر می دانســت حتی شانس متوقف کردن 
دوباره شاگردان لمپارد را داشت. در یکی از بهترین موقعیت ها طارق لامپتی 
بازیکن سابق چلسی، در لحظه ای حساس ترجیح داد به دروازه تیم سابقش 
شوت بزند اما این ضربه جز ضربه کرنر فایده ای نداشت. ضربه او باعث ناراحتی 
بازیکنان هجومی برایتون شد. آنها معتقد بودند موقعیت شان نسبت به طارق 
بهتر بوده و او می توانسته با یک پاس، زمینه ساز گل احتمالی شان باشد. با این 
همه موقعیت بهتر نصیب کاپیتان برایتون شد. ارسال عالی تنها یک اشاره برای 
گُل شدن کم داشت ولی ضربه سر دانک به طرز عجیبی وارد دروازه کپا نشد تا 

کاپیتان برایتون در حسرت این موقعیت روی زمین دراز بکشد.  
جهانبخش؛ آمدی ولی حالا چرا؟ علیرضا جهانبخش، ستاره ایرانی برایتون 
که در دیدار برگشــت فصل گذشته مقابل چلســی یک گل به یادماندنی و 
تماشایی به ثمر رسانده بود، در نخستین مســابقه فصل جدید از دقیقه 79 
به عنوان آخرین تعویضی تیمش وارد بازی شد ولی در این مدت کوتاه نتوانست 

کار خاصی به جز دو نفوذ از سمت راست زمین انجام دهد.
برایتون 6 تایی شــد؟ تا پیش از این دیدار چلســی و برایتون شش بار در 
لیگ جزیره به مصاف هم رفته بودند که پنج شکســت و یک تســاوی سهم 
یاران جهانبخش بوده. در شش دیدار قبلی مرغان دریایی تنها دو گل به ثمر 
رسانده اند که یکی از این گل ها سهم لژیونر کشورمان است. با شکست در این 

بازی شش شکست شاگردان پاتر ثبت شد. 
تعجب ورنر از جثه مدافعین انگلیسی! تیمــو ورنر  در بازی چلسی مقابل 
برایتون که با پیروزی 3بریــك آبی های لندن مقابــل برایتون تیم علیرضا 
جهانبخش به پایان رســید اولین بازی خود با پیراهن این تیم را انجام داد و 
موفق شد یک پنالتی برای تیمش بگیرد. اما آنچه حضور تیمو ورنر را در این 
بازی جالب کرد صحبت های او در پایان بازی بود. ورنر در پایان بازی جمله ای 
گفت که واکنش های زیادی داشته. او به دوربین شبکه اسکای گفت از اینکه 
در مقابل چنین مدافعینی با جثه بزرگ و بدن های بسیار ورزیده قرار گرفته 
تعجب کرده است. ستاره سابق لایپزیش و مهاجم فعلی چلسی بعد از انجام 
اولین بازی خود با پیراهن این تیم به دوربین شــبکه اسکای گفت: »تا حالا 
مقابل سه مدافعی قرار نگرفته بودم که اینقدر قد بلند باشند و چنین جثه های 

بزرگی داشته باشند!«

حمایت لمپارد از کپا ادامه دارد: کپا آریسابالاگا که اخیراً از سوی هواداران 
چلسی با انتقادهایی مواجه شده، در جریان پیروزی 3بریك آبی های لندن 
مقابل برایتون باز هم از فاصله دور گل خورد. این نوزدهمین گل او با پیراهن 
چلسی با شوت هایی از بیرون محوطه جریمه بود. ولی لمپارد سرمربی چلسی 
از کپا حمایت کامل کرد و گفت سنگربان اسپانیایی دروازه بان اول او است و از 
عملکردش رضایت دارد. لمپارد در پایان بازی در پاسخ به سوال هایی درباره 
آریسابالاگا گفت: »من از کپا راضی ام. امروز دیدم که او اعتماد به نفس دارد. او 
اینجاست، دروازه بان ماست و من از او رضایت دارم.« حمایت کامل لمپارد در 
شرایط فعلی که کپا با انتقادهای زیادی مواجه است، برای او فوق العاده باارزش 
است. البته منتقدین کپا همچنان مشغول انتقاد از او هستند و می گویند 19 
گل دریافتی او از شوت های راه دور نشــان می دهد کپا در حد و اندازه دروازه 
چلسی نیست. در دو سال گذشته هیچ دروازه بانی در لیگ برتر این تعداد گل 

از راه دور دریافت نکرده است.

جهانبخش زیر قیچی لجبازی!
چلسی، برایتون را 6 تایی کرد

حجت نظری عضو هیات رئیسه باشــگاه استقلال دیروز در 
گفت وگو با ایســنا نکاتی را عنوان کرده کــه از آن می توان 
اینگونه برداشت کرد که اعضای هیات مدیره باشگاه استقلال 
هماهنگی لازم را با هم ندارند. نظری در خصوص جلسه روز 
گذشته می گوید:» ما به طور متوســط دو هفته یک بار و در 
بعضی مواقع هفته ای یک بار جلســه داریم و بر اساس یکی 
از مصوباتی که وجود داشــته اســت، ما توافق کردیم تا در 
روزهای دوشنبه عصر، به صورت یک هفته  در میان و گردشی، 
جلسه ای در دفاتر اعضای هیات مدیره برگزار کنیم. قرار بود 
که بنده میزبان اعضای هیات مدیره باشم. ما از ساعت 14:30 
روز دوشنبه منتظر عزیزان شدیم. در این جلسه،  بنده، آقای 
خلیل زاده و آقای نیکخو، دبیر جلسه حضور داشتند و به خاطر 
اینکه جلســه به حد نصاب خود نرســید، ما هیچ مصوبه ای 
نداشتیم.« سوال اول این است که احمد سعادتمند مدیرعامل 
اســتقلال، مهدی عبدیان و هادی زبده اعضای هیات مدیره 
استقلال از زمان جلسه اطلاع نداشــتند   یا اگر خبر داشتند 
چرا در جسله حاضر نشدند؟ او در مورد توافق با کارگزار جدید 
هم تلویحا خودش را بی خبر جلوه داده اســت. نظری در این 
باره گفت: »تنها صحبتی که داشتیم و به هیچ وجه مصوبه ای 
نمی توانیم برای آن داشته باشــیم، پیرامون مسائل کارگزار 

باشگاه بود. پیشنهاد مدیرعامل مبنی بر فسخ قرارداد با کارگزار 
باشگاه است و در ادامه این پیشــنهاد،  صحبتی در خصوص 
کارگزار بعدی و جایگزینی با کارگزار فعلی باشگاه مطرح شد 
که فقط این اظهارات در حد حرف است و ما در این مورد هم 
خیلی صحبت نکردیم.« سوال دوم را می توان اینگونه مطرح 
کرد که آیا فقط سعادتمند برای فسخ قرارداد با کارگزار قبلی 
و توافق با کارگزار فعلی تصمیم گیرنده بوده است؟ نظری به 
عنوان عضو هیات مدیره در خصوص ماجرای توافق و بازگشت 
استراماچونی به استقلال که بهمن نیکخو مشاور سعادتمند 
در مورد آن صحبت کرده می گوید: »من مصاحبه آقای نیکخو 
را ندیدم. در جلســه هم هیچ صحبتی مطرح نشد. ما انتظار 
داشتیم که آقای ســعادتمند درباره وضعیت استراماچونی 
توضیحاتی را ارائه دهند که البته ایشــان تشریف نیاورند و 
با  توجه به اینکه آقای نیکخو بیشــتر با آقای سعادتمند در 
ارتباط هستند، فکر می کنم ایشان اطلاعات بیشتری در این 
رابطه داشته باشند.« سوال سوم را از صحبت های این بخش 
نظری اینطور می شود مطرح کرد که چرا عضو هیات مدیره 
باشــگاه اســتقلال در جریان آخرین تحولات در خصوص 
ماجراي اســتراماچونی قرار ندارد و همچنان منتظر توضیح 

سعادتمند است!

کاروان استقلال برای حضور در ادامه رقابت های لیگ 
قهرمانان آســیا در قطر به ســر می برد. گفته می شود 
کاروان استقلال برای این رقابت ها 65 نفر است که کمتر 
از نیمی از این کاروان را بازیکنان تشــکیل می دهند. 
طبــق مقرراتی که در محــل اقامت آنها وجــود دارد، 
بازیکنان و عوامل تیم حق خروج از هتل را ندارند. حالا 
سوال این است که در شرایطی که باشگاه اوضاع مالی 
مناسبی ندارد، چرا باید در سفر به قطر 65 نفر در اردوی 
این تیم حضور داشته باشــند؟ اصلا این 65 نفر دقیقا 
چه کسانی هستند؟ فرض کنیم حدود 30 تا 35 نفر را 
بازیکنان و اعضای کادر فنی تشکیل می دهند، آیا نباید 
مشخص شود سایر این نفرات چه کسانی هستند و آیا 
اصلا لزومی به حضور آنها بوده یا نــه؟ فراموش نکنیم 
که بازی ها بدون حضور تماشــاگران برگزار می شود و 
طبعا نیازی به حضور لیدرها هم نیســت. ماجرا وقتی 
جالب می شود که خبر می رسد اســدالله مقدم معاون 
حقوقی باشگاه هم در این ســفر حضور داشته و البته 
پس از افشــای این ماجرا و شــدت گرفتن بحث ها در 
فضای مجازی بر سر چرایی حضور او در قطر، ظاهرا او و 
کاظم قیم دیروز به تهران برگشته اند اما تکلیف بقیه چه 

می شود؟ بد نیســت این را هم بدانید که سفر استقلال 
به قطر حدود دو هفته طول می کشد و دوستانی که در 
این ســفر، با دلیل و بی دلیل تیم را همراهی کرده اند، 
می توانند دو هفته را در کشور دوست و همسایه بگذرانند 
و به باشــگاه و هواداران خدمت کننــد، البته با خرج و 
هزینه باشگاه! با جنجالی که بر سر این ماجرا به وجود 
آمد، به یاد اتفاق بامزه تری در باشگاه ذوب آهن افتادیم. 
ظاهرا قبل از شیوع کرونا، از دادگاه CAS برای باشگاه 
ذوب آهن نامه ای ارسال می شــود تا نماینده ای از این 
باشگاه در جلسه حل اختلاف در پرونده رضا شکاری و 
روبین کازان شرکت کند. در آن مقطع تک تک اعضای 
هیات مدیره که مدت ها خبری از آنها نبود برای سفر به 
ســوئیس اعلام آمادگی کردند، بیمارها بهبود یافتند، 
آنهایی که در تهران بودند به اصفهان برگشتند و حتی 
کسانی که مرخصی گرفته بودند به دفتر باشگاه آمدند تا 
بخت خود را برای سفر به سوئیس امتحان کنند اما بعد 
از شیوع کرونا و وقتی قرار شد جلسه به صورت آنلاین 
برگزار شود، هیچ خبری از هیچ یک از دوستان نیست 
و کسی حاضر نیست از حق باشگاه دفاع کند! شما وجه 

مشترکی بین این دو ماجرا می بینید؟

چرا 65 استقلالی به قطر سفر کردند؟شکاف عمیق در هیات مدیره باشگاه استقلال

با کناره گیری الوحده امارات از لیگ قهرمانان آسیا، شانس استقلال برای صعود از این گروه بیشتر شده است. این اولین 
خوش  شانسی آبی ها در آسیا نبود و البته آنها در این مسیر یکی، دو بدشانسی هم داشتند.
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

بعد از كش وقوس هاي فراوان و با گذشت يك سال و سه ماه 
از مرگ ميترا استاد، همسر محمدعلي نجفي، شهردار اسبق 
تهران، بالاخره حكم نهايي توسط ديوان عالي كشور صادر 
شــد و محمدعلي نجفي به »قتل عمد« همسرش محكوم 
شــد. راي ديوان عالي كشــور ديگر قابل اعتراض نيست و 
لازم الاجراســت و نجفي بايد از لحاظ عمومي جرم 6 سال 
حبس داشته باشــد. اگرچه وكلاي نجفي، معتقد بودند با 
توجه به شواهد، او قتل شبه عمد انجام داده است كه اثبات 
نشد. ميترا اســتاد، هفتم خرداد ســال 98 به ضرب گلوله 
از سلاح همســرش در حمام در طبقه هفتم برج آرميتا در 
منطقه سعادت آباد به قتل رسيد. بعدازظهر همان روز، نجفي 
در خيابان وحدت اسلامي توسط پليس آگاهي دستگير شد 
و او در اعترافات اوليه به قتل همســرش به دليل اختلافات 
خانوادگي اعتراف كرد. نجفي با توجه به درخواست قصاص 
توســط خانواده و پســر ميترا اســتاد، در دادگاه بدوي به 
قصاص نفس محكوم شد. سپس برادر ميترا استاد، از سوي 
خانواده اش اعلام گذشت كرد، اما وجهه عمومي جرم پابرجا 
بود. وكلاي نجفي دوباره به حكم قتل عمد و قصاص اعتراض 
 كردند. در دادگاه او به 7 ســال ونيم زندان محكوم شد كه 
6 سال آن قابل الاجرا بود. همچنين نجفی در دادگاهی که 
۱۴ ارديبهشت ۱۳99 به رياست قاضی متين برگزار شد، در 
مورد جلب رضايت خانواده مقتول گفت حدود ۱۰ ميليارد 
تومان پرداخت کرده  که حدود 8 ميليارد آن مهريه ۱۳6۲ 
سکه ای ميترا استاد بوده  است. در نهايت شعبه دهم دادگاه 
کيفری محمدعلی نجفی را به شش سال ونيم حبس محکوم 

کرد و پرونده به ديوان عالي كشور رفت.
  تايید قتل عمد در ديوان عالي

روز گذشته، ۲5 شهريورماه نتيجه نهايي حكم محمدعلي 
نجفي توسط ديوان عالي كشور مشخص شد. جلسه هيأت 
عمومی ديوان عالی کشــور در مورد رای اصــراری پرونده 
محمدعلی نجفی، شهردار پيشــين تهران برگزار شد و ٣٩ 
نفر از قضات رای کيفــری يک و ٢٧ نفــر رای ديوان عالی 
را تاييد کردند و بر اين اســاس هيــأت عمومی ديوان عالی 
کشور قتل ميترا استاد را قتل عمد اعلام کرد. حجت الاسلام 
مرتضوی مقدم، رئيس ديوان عالی کشور عنوان کرد: پرونده 
مطروحه که مورد بحث اســت ويژگی خاصی ندارد و مثل 

همه پرونده هايی است که به صورت اصراری مطرح می شود؛ 
اما چون افکار عمومی موضوع اين پرونده را دنبال می کرد و 
سرنوشت آن را دنبال می کنند، اين موضوع جلوه پيدا کرده 
است وگرنه ما هر هفته جلسه داريم. مرتضوی مقدم اذعان 
كرد: پرونده درحال حاضر شاكی خصوصی ندارد و قصاص 
و ديه منتفی است و آنچه كه بايد تعيين تكليف شود جنبه 
عمومی جرم است؛ جنبه عمومی اين پرونده از دو حيث مورد 
توجه است كه اگر جنايت واقع شــده به صورت عمد تلقی 
شود يا غيرعمد و شبه عمد باشد، نوع ديگری مجازات دارد، 
از اين جهت بين دادگاه ها و شعبه ديوان عالی كشور اختلاف 
افتاده است. در ادامه رئيس شعبه مربوطه ديوان عالی كشور 
گزارشی درخصوص اين پرونده در هيأت عمومی ديوان عالی 
كشــور ارائه كرد و اعتقاد داشــت که گلوله كمانه كرده و 
مســتقيم به ســينه مقتول اصابت نكرده است. يکی ديگر 
از قضات ديوان عالی کشــور در ادامه جلسه هيأت عمومی 
گفت: متهم قيد کرده که اسلحه را مسلح و از ضامن خارج 
کرده است، زمانی که به سمت حمام می رود، بالش را با خود 
می برد که اسلحه معلوم نباشد. اسلحه نيمه خودکار بوده و 
پنج گلوله شليک  شده و چهار گلوله با مقاومت مقتوله به در 
و ديوار می خورد و در يک آن فاصله می افتد و گلوله مستقيم 
شليک مي شود و از دست وارد و از پشت دست خارج و داخل 
بدن شــود. بعد از قتل متهم با آرامش در صحنه مانده و به 
راننده خود زنگ زده و راننده آمده و وی را به بالا دعوت کرده 
و دو کيف به وی می دهد. متهــم در ادامه چهار صفحه نامه 
پشت ورو می نويسد و می نويسد که ايشان مهدورالدم بوده 
است. مجموع اين مسائل ما را به قتل عمد نزديک تر می کند. 
فرج اللهی، يکی ديگر از قضات ديوان عالی کشور، بيان کرد: 
گلوله به کف دست اصابت کرده، از پشت خارج و وارد قفسه 
سينه شده است. آنچه که مســلم است بين مقتول و متهم 
درگيری و کشمکش بوده. در نتيجه قصد شليک واقعا مورد 
ترديد است. عروجی، از ديگر قضات ديوان عالی کشور، گفت: 
متهم ســلاح را برای بهره برداری در مواقع ضروری داشته 
است، طبيعی است زمانی که سلاح دست متهم بوده و وارد 
حمام می شود آيا می توان گفت که متهم توجه نداشته که 
سلاح مسلح بوده يا خير؟ متهم سلاح را برده نه اينکه صرفا 
آن را نشان دهد، يقينا اين طور نيســت. با عنايت به سابقه 

حداقل يک ساله درگيری تند و توأم با زدوخورد و پر شدن 
حالت انتقام در قلب متهم به نظر می رسد اين قتل عمدی 

بوده و محاکم منطبق بر واقع تشخيص داده اند.
  شلیك عمدي بوده

بارانی، از ديگر قضات ديوان عالی كشور، گفت: متهم با انگيزه 
قتل  اقدام به شــليك كرده و اســلحه را بعد از مشاجره به 
حمام برده، اگر قصد تهديد داشت، چرا حمام را برای تهديد 
انتخاب كرده است و ضرورتی نداشت كه محل تهديد حمام 
باشد.  مزارعی، از ديگر قضات ديوان عالی كشور گفت: واضح 
است كه از قبل متهم قصد قتل داشــته و از طرفی مقتول 
عريان بوده و راه فراری نداشته است. همچنين قرائن پرونده 
بر اين دلالت ندارد و زمانی که شليک صورت گرفته فاصله 
داشته اند و در گزارش آمده به متهم التماس کرده و دست 
خود را جلو آورده، اما متهم شــليک کرده است. اين دقيقا 
منطبق بر نظر هيأت کارشناسی است. گلوله ها کمانه نکرده و 
قرائن و امارات قضائی و نظر هيأت کارشناسی تاييد کرده اند 
که گلوله به دست مقتول شليک شده و از طريق دست وارد 
سينه شده است. تارودی، از قضات ديگر ديوان عالی کشور، 
بيان کرد: قاتل حمام را پيدا کرده تا طرف نتواند فرار کند و 
با اسلحه آماده به شليک می رود، همه اينها دليل بر اين دارد 
شليک شــده و به قصد زدن مقتوله بوده است. گلوله هايی 
که به کاشی ها خورده خرد شده اســت. آيا برای ترساندن 
اين همه شليک لازم اســت؟ در نتيجه مجازات عمومی به 

قوت خود باقی است.
  گفته هاي وكیل نجفي

حميدرضا گودرزي، وکيل مدافع محمدعلی نجفی، پيرامون 
رای هيأت عمومی ديوان عالی درخصوص پرونده موکلش 
مي گويد: هيأت عمومی ديوان عالی با تشکيل جلسه موضوع 
پرونده موکلم آقای نجفی را تحت بررسی قرار داد و اتهام 

قتل عمد را تاييد کرد. ما به نظر هيأت عمومی ديوان عالی 
کشــور احترام می گذاريم، زيرا که نظــر بالاترين مرجع 
قضائی کشور است و قطعی است، اما کماکان به نظر خود 
مبنی بر شبه عمد بودن قتل پايبنديم، زيرا دلايل و مدارک 
بسيار روشنی در پرونده وجود دارد که نشان می دهد قتل 
 خانم ميترا اســتاد، شبه عمد بوده اســت؛ کماکان شعبه 
۴۱ ديوان عالی کشور در اين مورد ۳ بار اظهارنظر کرده و 
تعداد کثيری از قضات ديوان عالی در جلسه هيأت عمومی 
امروز به دفاع از ايــن نظريه پرداختنــد و موضوع را قتل 
شبه عمد دانســتند. به هرحال اينکه با رای هيأت عمومی 
روبه روييم که قابل اعتراض نيســت و به نظر ديوان عالی 
احترام می گذاريم، امــا اقداماتی که انجــام می دهيم در 
راستای دفاع به شرح زير اســت: يکی اينکه آقای نجفی 
در راســتای قانون مجازات اســلامی به لحاظ تعدد جرم 
به شش ســال و نيم حبس محکوم شده که بند خ ماده ۱۲ 
قانون کاهش  مجازات های تعزيری که اخيرا تصويب شده 
چنين اعلام کرده که در صــورت وجود کيفيات مخففه و 
گذشت شاکی بحث تعيين مجازات های تشديدی در باب 
تعدد جرم اعمال نمی شود؛ يعنی مجازات شش سال ونيم 
حبس قابل اجرا نيست و همان قانون به افراد  محکوم اجازه 
داده مراتب را از دادگاه تقاضا کنند تا نســبت به تخفيف 
مجازات طبق  قانون اقدام شــود و ما آن را انجام می دهيم 
تا در نهايت مجازاتی کمتر از  سه سال حبس قابل اعمال 
باشد. ديگر اينکه آقای نجفی اســلحه شخصی خود را به 
اداره آگاهــی تقديم كرده و محکوميت در باب اســلحه با 
قانون تعارض دارد که نسبت به آن تقاضای اعاده دادرسی 
خواهيم کرد. موکلم اکنون در زندان است و وثيقه اش بعد 
از يک سال وچندماه پذيرفته نشده، اما شايد بتواند تقاضای 

مرخصی کند. 

 قتل عمد؛ حكم نهايي محمدعلي نجفي
در پرونده ميترا استاد

وكيل شهردار اسبق:  زندان محمدعلی نجفی باید زیر 3 سال باشد
 نه 6/5 سال!

انجام تست PCR از معتادان متجاهر تهران 
دبیر شورای هماهنگی مبارزه با موادمخدر استان تهران گفت: 

فقط انجام تست PCR از هر معتاد متجاهر ۲۵۰هزار تومان هزينه 
دربر دارد و بدون استثنا از تمام معتادان جمع آوری شده در استان 

تهران، اين تست انجام شده است.مصطفی هادی زاده درباره 
پیشنهاد مطرح شده مبنی بر ايجاد يک دهکده با امکانات لازم و 

مدرن برای نگهداری معتادان متجاهر در تهران اظهار کرد: در حال 
حاضر هزينه های بسیاری برای معتادان متجاهر انجام می شود اما 

متأسفانه اين افراد مجدداً به چرخه اعتیاد باز می گردند. دبیر شورای 
هماهنگی مبارزه با موادمخدر استان تهران افزود: پیش از اين نیز 

اشاره شده هزينه نگهداری هر فرد معتاد در مراکز ماده 16، در سال 
جاری ۲8 هزار تومان است و هزينه های جانبی ديگری برای نگهداری 

اين افراد در مراکز بازپروری می شود يا به طور مثال فقط انجام تست 
PCR از هر معتاد متجاهر ۲۵۰ هزار تومان هزينه دربردارد و بدون 

استثنا از تمام معتادان جمع آوری شده در استان تهران، اين تست 
انجام شده است. 

تاه
 کو

خبر

مرگکودک6سالهبهخاطرکتکهای
زنعمو

 پسربچه 6 ساله زير شــکنجه ها و بدرفتاری های زن عمويش در اشتهارد به 
قتل رسيد. فرمانده انتظامی شهرستان اشــتهارد گفت: با تلاش کارآگاهان 
پليس آگاهی، پرده از راز قتل کودک 6ساله ای که بر اثر بدرفتاری ها و ضرب و 
شتم زن عمويش جانش را از دست داده بود برداشته شد و فرد جنايتکار روانه 
زندان شد.ســرهنگ کامران ملکی در اين خصوص گفت: در پی اعلام مرکز 
فوريت های پليسی ۱۱۰ مبنی بر فوت مشکوک يک پسر بچه 6ساله در يکی 
از بيمارستان های اشتهارد، بلافاصله بررسی موضوع در دستور کار کارآگاهان 
پليس آگاهی قرار گرفت.وی افزود: در بررسی های اوليه مشخص شد والدين 
متوفی از يکديگر جداشده اند و اين کودک در منزل عمويش زندگی  می کرده 
و برابر اظهارات همسر عموی اين کودک 6ســاله، او در حين بازی کردن از 
پله ها سقوط کرده و پس از انتقال به بيمارســتان فوت کرده است.در ادامه 
کارآگاهان با دريافت نظريه پزشکي قانونی متوجه شدند متوفی بر اثر شدت 
ضربات وارده فوت کرده و صدمات وارده نمی تواند بر اثر سقوط از پله حادث 
شــده باشــد و با توجه به تناقض گويی زن عموی مقتول، با هماهنگی مقام 
قضايي نامبرده دستگير و برای بازجويی به پليس آگاهی منتقل شد.سرهنگ 
ملکی اظهار کرد: در تحقيقات تخصصی و تکميلی کارآگاهان، متهم به ناچار 
لب به اعتراف گشــود و عنوان کرد که از ابتدا مخالــف حضور فرزندان برادر 
شوهرش در منزل شان بوده و بر سر اين موضوع با همسرش اختلاف داشته، 
بنابراين در روز حادثه اقدام به خيس کردن کف زمين کرده و با وانمود به اين 
قضيه که پسر بچه 6ساله اقدام به ريختن آب کرده است او را مورد ضرب و شتم 
قرار می دهد.وی افزود: کودک خردسال بر اثر شدت ضربات وارده بی هوش 
شده که پس از انتقال به بيمارســتان جان خود را از دست می دهد. فرمانده 
انتظامی شهرستان اشــتهارد در پايان گفت متهم پس از صدور قرار وثيقه 

قانونی، روانه زندان شد.

پنجفقرهموبايلقاپيدريكروز
رئيس کلانتری ۱۰۴ عباس آباد از دســتگيری دو موبايل قاپ توسط پليس 
پايتخت خبر داد و گفت: متهمان در روز دستگيری مرتکب 5 فقره موبايل قاپی 
شده بودند. سرهنگ عسگر فولادوند گفت: ساعت ۲۲:۳۰ شب دوشنبه ۲۴ 
شهريور ماه، گشت خودرويی کلانتری ۱۰۴ عباس آباد هنگام گشت زنی در 
حوالی خيابان مطهری دو موتورسوار را با يک دســتگاه موتورسيکلت فاقد 
پلاک انتظامی مشــاهده می کند و مدتی رفتار موتورسواران را تحت تعقيب 
قرار می دهند.وی بيان داشــت: در اين هنگام موتورســواران به شهروندی 
نزديک و قصد سرقت گوشی اش را که در حال مکالمه بوده، داشتند که سريعا 
گشت خودرويی کلانتری دســتور توقف موتورسيکلت را صادر می کند.اين 
مقام انتظامی با بيان اينکه موتورســواران با افزايش سرعت از محل متواری 
شــدند، تصريح کرد: عمليات تعقيب و گريز ســارقان آغاز تا اينکه متهمان 
وارد خيابان سهروردی شده و پس از آن به خيابان های فرعی وارد شدند. در 
نهايت موتورســيکلت را رها کردند و به صورت پياده از محل می گريزند.وی 
ادامه داد: ماموران کلانتری موفق شدند هر دو متهم را در يک عمليات پليسی 
دستگير و به کلانتری انتقال دهند. کلانتر محله عباس آباد با اشاره به اينکه در 
بررسی های بيشتر دوقبضه سلاح سرد از متهمان کشف شد، افزود: در بررسی 
پرونده های موبايل قاپی که در روز جاری اتفاق افتاده بود، مشــخص شد 5 
فقره موبايل قاپی که به پليس اعلام شــده است به شيوه اي يکسان در سطح 
کلانتری رخ داده که با دعوت شاکيان هر 5 مالباخته سارقان گوشی هايشان 
را هر دو متهم اعلام کردند.با توجه به سرعت عمل اين سارقان و تکرار موبايل 
قاپی در يک روز، هر دو متهم برای کشف جرائم احتمالی و تحقيقات تکميلی 

تحويل پايگاه سوم پليس آگاهی تهران شدند.

6ضاربمسلحمحیطبانفشمیدستگیرشدند

6 شکارچی غيرمجاز که در جنگل های فشم به محيط بان جنگل حمله کرده 
بودند در عمليات پليســی دستگير شدند. ســردار حميد هداوند، جانشين 
فرماندهی انتظامی تهران گفت: در پی حمله مسلحانه تعدادی از شکارچيان 
غيرمجاز به يکی از محيط بانان جنگل های فشم که منجر به جراحت شديد 
اين مامور فداکار شده بود، بلافاصله بررسی موضوع و شناسايی عاملان اين 
ضرب و جرح در دستور کار ماموران پايگاه يکم پليس امنيت عمومی تهران 
بزرگ قرار گرفت. اين مقام ارشــد انتظامی بيان داشــت: باانجام تحقيقات 
ميدانی مأموران پليس دريافتنــد که ضاربان در روز حادثه به قصد شــکار 
غيرمجاز و تفريحی به جنگل های فشــم مراجعه كرده بودند که با مقاومت 
مأمور جنگلبانی روبه رو و بلافاصله با وی درگير می شوند که در اين درگيری 
مســلحانه، مأمور فداکار جنگلبانی به شــدت مجروح و ضاربان نيز از محل 
متواری می شوند. وی افزود: در تحقيقات پليسی و تلاش مأموران پايگاه يکم 
پليس امنيت عمومی تهران بزرگ هر 6ضارب اين درگيری و مخفيگاه آنان 
در حاشيه يکی از روستاهای فشم شناسايی و نتيجه تحقيقات انجام شده در 
اختيار مرجع قضايی قرار گرفت و دستور بازداشت تمامی متهمان اين پرونده 
اخذ شد.سردار هداوند تصريح کرد: صبح روز ۲۳ شهريور ماه مأموران پليس 
به مخفيگاه متهمان اعزام و موفق شدند در ســه عمليات جداگانه هر شش 
متهم را دستگير و در بازرسی از مخفيگاه آنان يک قبضه سلاح شکاری لوله 
بلند به همراه فشنگ های مربوطه کشف کنند.جانشين فرماندهی انتظامی 
تهران بزرگ با بيان اينکه متهمان در تحقيقات پليسی به بزه انتسابی اعتراف 
کردند، اضافه کرد: هر 6عامل اين ضرب و جرح برای ســير مراحل قانونی به 

دادسرا معرفی شدند.

  اخبار 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اخری
 پوست
 تقلب
 رازک
طعام
 نانو

 وارن
 هنشو

5 حرفي : 
 اضمار
 اکتبر
 ایلول
 آدانا

 بحران
 پنجره
 تابان

 تسعیر
 تملیک

 تهمتن
 حیران

 سرپوش
قهقرا

 مسلسل
6 حرفي : 

 التزام
 آلودگی
 رومارن
 کاراته

7 حرفي : 
 زهر آگین
ناشی گری

8 حرفي : 
ارتباطات

شاکردوست
 وصیت نامه

 ویراستار

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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مصطفی میرسلیم، در 
جلسه دیروز مجلس 
شورای اسلامی با 
لباس های خاص خود. 
عکس از ثنا پازوکی، 
میزان. 

  
الکساندر لوکاشنکو، 
رئیس جمهور بلاروس با 
ولادیمیر پوتین، همتای 
روس خود، دیدار و 
گفت وگو کرد. پوتین 
بعد از این دیدار خبر 
داد که روسیه یک وام 
1/5 میلیارددلاری به 
بلاروس خواهد داد. 

  
حجت الاسلام والمسلمین 

انصاریان، واعظ مشهور، 
به دلیل ابتلا به کرونا در 
بخش مراقبت های ویژه 
یکی از بیمارستان های 
تهران بستری هستند 
و روند درمانی خود را 
به خوبی طی می کنند 

و وضعیت ایشان مرتبا 
بررسی می شود. عکس از 

ابوالفضل ماهرخ، مهر.

  یادداشت

  ترند

 روی سخنمان با شماست
آقای رئیس جمهور!

آقای روحانی! زندگی مردم ســخت است و ســخت تر می شود. هزینه 
زندگی هر روز بیشتر تنوره می کشد و گرانی که پایش را بر گلوی قشر 
ضعیف گذاشته هر ساعت فشارش را بیشتر می کند. قشر ضعیف هر روز 

نحیف تر می شود و قشر متوسط ضعیف تر. 
آقای روحانی! این حرف ها برای خودمان تازگی ندارد. غرغرهایی است 
که بیست وچهاری داریم تکرارش می کنیم. اگر داریم شما را خطاب قرار 
می دهیم به خاطر این است که کار دیگری ازمان ساخته نیست. به خاطر 
این است که نمی دانیم ســرمان را باید به کدام طرف بگردانیم و با کی 
حرف بزنیم. آقای رئیس جمهور، ما نمی دانیم شما از وضعیت ما، خبر 
دارید یا نه. قبلا فکر می کردیم خبر دارید و کاری از دستتان برنمی آید. 
اما حالا در مورد آگاهی تان از اوضاع هم مردد شده ایم. از حرف هایتان که 
برنمی آید خبر از حال ما داشته باشید؛ نه خودتان، نه معاون ها و اغلب 
وزرایتان. این اواخر حرف هایتان چنان شوخ وشنگ و فارغ البال است که 
انگار اصلا در دنیای دیگری هستید؛ اینکه مدام می گویید مردم راضی 
هستند، اینکه روز یکشنبه هم تاکید کردید مردم به خاطر آب و برقشان 
که قطع نمی شود به شما اعتماد دارند. این حرف ها را از کجا می آورید 
آقای رئیس جمهور؟ کدام مشاوری گفتنشان را به شما توصیه می کند؟ 
این حرف ها به همه مان یادآور می شــود که شما از فشاری که به مردم 
وارد می شود بی خبرید. اگر خدای نکرده این حرف ها را خواندید، سریع 
سر برنگردانید که مردم توقعشان زیاد است. که از حال وروز دولت خبر 
ندارند. داریم آقای روحانی. از حال وروز دولت و دست بسته اش و از همه 
تحریم ها و محدودیت ها باخبریم. از اینکه نفت صادر نمی شــود و دلار 
به حساب ها نمی آید باخبریم. شما برخلاف تصوری که احتمالا دارید و 
برخلاف آنچه از حرف هایتان به نظر می رسد در کشتی دیگری نیستید. 
مردم توقع معجزه از شما ندارند، اما حق دارند انتظار واقع بینی داشته 
باشــند. حق دارند بخواهند که اگر توفان و مصیبتی در کار است، شما 
خرجتان را جدا نکنید. اینقدر خوش بین و خوشحال نباشید. بیماری، 
چالش های اجتماعی و وضعیت اقتصادی، امان بخش بزرگی از جامعه 
را بریده و آنچه مردم از شما می بینند، همراهی و همدلی نیست آقای 
رئیس جمهور. قبول کنید انتظار زیادی نیســت. اینکه مردم بخواهند 
رئیس جمهور منتخبشان در روزهای سخت کنارشان باشد و حتی اگر 
وعده های زمان انتخابات را فراموش کرده یا کنار گذاشته، حداقل مردم 

را فراموش نکند، درخواست زیادی نیست. 
ما که نمی دانیم شــما چه می دانیــد آقای روحانی. قیمت مســکن و 
خودرو در ماه های اخیر همان راهی را رفته که در دو ســال گذشــته 
در پیش داشته و حالا داشــتن خانه و خودرو برای خیلی ها تبدیل به 
رویا شده. همانطور که دیگر اجناس و کالاهای اساسی زندگی. درباره 
قیمت دلار و سکه شــاید به شــما چیزی نمی گویند و خبر ندارید. ما 
که نگرانی در حرف ها و رفتارتان نمی بینیم. پــول ملی دارد بی ارزش 
می شــود و همه مردم مثل بعضی مســئولان دلشــان به حساب های 
بانکی پروپیمان و املاک و سرمایه ای که بشود با آن زندگی کرد، گرم 
نیست. کاش می آمدید و می گفتید که درد مردم را می فهمید. که حتی 
اگر چشــم اندازی ندارید این اوضاع وخیم را در کنار مردم سر خواهید 
کرد. به امید روز بهتر. کاش می گفتید که به خاطر این شــرایط شــما 
هم کمی به خود ســختی می دهید. کاش می گفتید که به خاطر مردم 
کره را از صبحانه تان حذف می کنیــد. کاش می گفتید به احترام مردم 
دستور داده اید درجه کولرهای محل حضورتان را کمی کم کنند. اینها 
پوپولیستی هم باشــد، دردی از مردم را هم دوا نکند، شاید به خودتان 
کمک کند که از این حال وهوای مفرح خارج شوید. شاید کمکتان کند 
که کمی از این اوضاع نگران شــوید. به میان مردم بیایید. شاید کمی 
یخ هایتان آب شود. شــاید اینقدر راحت از تاب آوری و رضایت خاطر و 

تحمل مردم صحبت نکنید.
تندی ما را ببخشید آقای رئیس جمهور. اگرچه فایده ای هم ندارد. اگرچه 
اتفاقی هم نمی افتد. حالا هم شما را مخاطب قرار داده ایم. فکر می کنیم 
کمتر کسی صدایمان را می شنود. شــما را مخاطب قرار داده ایم چون 
فکر می کنیم به خاطر رایی که به شما داده ایم، ممکن است هنوز کمی 
خود را مدیون ما مردم بدانید. همین گلایه ها و انتقادها را غنیمت بدانید 
آقای روحانی. همین مطالبه گری را غنیمت بدانید. ما را ببخشید آقای 
رئیس جمهور! اینها را می نویسیم تا شاید کمی حالتان دگرگون شود. 
شاید دستوری بدهید. ما که از حال شما خبر نداریم آقای رئیس جمهور. 

به ما که چیزی نمی گویید. 

مختار، صانعی و ...
10 پست پربازدید ویکی پدیای فارسی روز 24 شهریور:

۱. نوید افکاری ۲. یک مقاله غیراخلاقی
۳. مختار ثقفی ۴. شبث بن ربعی

۵. ابوعمره کیسان ۶. یک مقاله غیراخلاقی
۷. انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا )۲۰۲۰(

۸. مختارنامه )مجموعه تلویزیونی(
۹. ابراهیم بن مالک اشتر ۱۰. یوسف صانعی

  6 موضوع داغ توئیتر در روز شنبه تا ساعت 12 ظهر روز سه شنبه 
)برگرفته از صبا رسانه(:

۱. نوید افکاری، جریان تحریف
۲. تمدید کنکور نظام قدیم

۳. استراماچونی را برگردانید
۴. علیپور

۵. از دیار فهمیده )در مورد شهدا(
۶. هشتگ هایی درباره ایام عزای ماه محرم

   11 موضوع که بیشترین میزان رشد جست وجوی گوگل چهار روز 
اخیر را داشتند: 

۱. صانعی ۲. آهنگ چراغونی علی یاسینی 
۳. نوید افکاری ۴. حبس تعزیری

۵. بارسلونا در برابر خیمناستیک ۶. مرجانه گلچین
۷. وبملت ۸. کریم آتشی

۹. سمپاد ۱۰. کارگزاری اردیبهشت ایرانیان
۱۱. ثبت نام  و قرعه کشی ایران خودرو

 پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز 24 شهریور:
۱. سکه به مرز۱۳ میلیون رسید )۲.۵۸ میلیون بازدید در ۸۴۳ کانال(

۲. نحوه توزیع و قیمت واکسن آنفلوآنزا )۲.۴۷ میلیون بازدید در ۸۴۵ کانال(
۳. سخنان یک پزشک درباره اینکه موج سوم کرونا شدیدتر خواهد بود 

)۲.۳۳ میلیون بازدید در ۸۵۹(
۴. کدام اســتان ها در وضعیت قرمز و هشــدار کرونا هستند؟ )۲.۲۷ 

میلیون بازدید در ۸۴۱ کانال(
۵. وزیر ارتباطات: بسته سه ماهه اینترنت رایگان از امشب برای ۷۰۰هزار 

معلم فعال می شود )۲.۲۰ میلیون بازدید در ۱۰۳۶ کانال(

  
بیشتر از 12 هزار پناهجوی سوریه ای، آفریقایی و افغانی که بعد از آتش سوزی 
در کمپ مهاجران در لزبوس یونان آواره شدند، این روز ها بدون جای خواب و 

غذای مناسب زندگی خود را زیر آسمان یا چادر سپری می کنند. عکس از باشگاه 
خبرنگاران جوان به نقل از منابع خارجی. 

  
تصویری از گفت وگوی مجازی دانش آموزان با معلمانشان. عکس از بهمن صادقی، 

پانا. 

  
مدارس ایتالیا بعد از وقفه طولانی به دلیل شیوع ویروس کرونا، کارشان را از سر گرفتند.

  
آگهی تبلیغاتی کمپین ترامپ دردسرساز شده است. این آگهی هفته 
گذشته با شعار حمایت از نظامیان آمریکا و نیز جمله »ترامپ عظمت 

آمریکا را برمی گرداند« منتشر شد، اما روی آن تصاویر جت های روسی 
میگ 2۹ نقش بسته شده بود. به گزارش خبرآنلاین، به نقل از دیلی میل، 

این میگ برای مقابله با اف 15 و اف 16 آمریکا طراحی شده، اما گاف 
انتخاباتی ترامپی ها باعث شد تا داستان دخالت روس ها در انتخابات 

دوباره مطرح شود.

   
یک قطار حاوی پتاس در بریتیش کلمبیا در غرب کانادا از ریل خارج شد و خسارت مالی شدیدی برجای 

گذاشت.

  
آیین افتتاح 

تماشاخانه مرکز 
تجاری ایران مال 
شامگاه دوشنبه 

با حضور جمعی از 
پیشکسوتان تئاتر 

و اصحاب رسانه 
برگزار شد. عکس 

از عارفه فلاحی، 
باشگاه خبرنگاران 

جوان. 

   
کیش، آخرین روزهای تابستان. عکس از امیرحسین 
یگانه، خبرگزاری دانشجو. 

    ایران، کشــوری زلزله خیز اســت و زلزله های معروف 
زیاد دارد. شــدیدترین زلزله تاریخ ایران که پرتلفات ترین 
آن هم هستند، در قرن ســوم شمسی در دامغان رخ داده و 
بنا به اســناد تاریخی حدود ۲۰۰ هزار کشته برجای نهاده 
است. این زلزله ششمین زمین لرزه مرگبار تاریخ مدون بشر 
محسوب می شود. حدود ۴۰ ســال بعد هم زلزله مشابهی 
در اردبیل رخ داده با ۱۵۰ هزار کشته. پرتلفات ترین زلزله 
معاصر در ایران، زلزله رودبار و منجیل در سال ۱۳۶۹ است؛ 
نتیجه اش ویرانی رودبار و منجیل و لوشان، ۳۷ هزار کشته، 

۶۰ هزار مجروح و ۴۰۰ هزار بی خانمان.
   زلزلــه بم در ســال ۱۳۸۲ نیز حدود ۳۰ هزار کشــته 
داشــت و هزار هزار ماتم و میلیون میلیــون اندوه. در این 
میان احتمالا معروف ترین زلزله ایران، زلزله ســال ۱۳۴۱ 
بوئین زهراســت؛ به خاطر  تختی و کمک های خودجوشی 
که مردم شــهرهای بزرگ و تهرانی ها برای هموطنان شان 
فرستادند. در سال های اخیر نیز زلزله ها تلخی های زیادی 
آفریدند. آنها که بیشتر به یاد مانده اند، زلزله اهر و ورزقان در 
سال ۹۱ و زلزله کرمانشاه در سال ۹۶ و زلزله سر پل ذهاب 
در سال ۹۷ هســتند  اما از دهه ۳۰ شمســی که نخستین 
ایســتگاه های لرزه نگاری در ایران راه اندازی شدند، زلزله 

طبس »شدیدترین زلزله ثبت  شده« است.
   سختی های بازگشت به زندگی عادی: زلزله ۷.۸ ریشتری 
که ساعت هفت و نیم عصر آمد، طبس را با خاک یکسان کرد 

و ۱۵   تا ۲۵ هزار کشته داشــت. غروب بود و هوا تاریک شد 
و امدادرسانی سخت. تمام شــهر فروریخته بود؛ از خانه ها و 
کوچه ها تا میراث فرهنگی غنی و آثار مهم معماری. به دلیل 
شدت ویرانی پیکر بســیاری از جانباختگان هرگز پیدا نشد. 
حتما خیلی سخت بوده و خیلی مصیبت بار. در آن روزهای 
ناآرام که پهلوی دوم برای بقا، حد  و  مرزها را کنار می زد و با آن 
وضعیت نا بسامان سازمان امدادی جمعیت شیر و خورشید 
ســرخ ایران و با وجود محرومیت های طبس و اســتان های 
شرقی ایران و کمبود راه ها و دسترسی ها حتما کمک رسانی 
به بازماندگان دشوار بوده است و خیلی سخت شان شده تا آثار 

آن حادثه مهیب را در زندگی شان کمرنگ کنند.
   نسبت به حالا که بسنجیم، رســانه های اجتماعی هم 

نبوده و حتما همدلی ها و تسلی  دادن ها هم کم بوده.
هر چه از تلخــی نصیب طبســی ها بود بالاخره گذشــت. 
بعد هم زیاد طول نکشــید و طبس و روســتاهای اطرافش 
طی چند ســال دوباره ساخته شــد. مردم زندگی را دوباره 
از ســر گرفتند و حالا خبرهای خوب هم دارد این گوشــه 
حادثه دیده از ســرزمین ایرانی ها. اغلب روستاهای اطراف 
طبس، همان ها که با زلزله ویران شــده بودند، حالا آبادند؛ 
بعضی هایشان هم منطقه گردشگری شده اند. یک نمونه اش 
روستای »اصفهک« که اهالی اش بعد از زلزله دیدند که مدام 
کارشناسان میراث فرهنگی می آیند و می روند و دانستند قدر 

کهن  داشته های شان را.

   شهریور ۱۳۲۰ در داخل ایران کسانی حکومت می کردند 
که نه می دانســتند داخل چه خبر است نه خارج. رضاخان 
گمان می کرد آلمان نازی می تواند دوســت ایران باشــد و 
ولیعهدش گمان می کرد پیروزی آلمان و متحدانش حتمی 
است! همان موقع در خارج ایران هم کسانی بودند که اصلًا 
برای شان ممالک دیگر مهم نبود و هر جا می خواستند لشکر 
می کشیدند. ابرقدرت ها و دوستان شان افتاده بودند به جان 
هم و به جان دنیا. این طوری شــد که شــوروی و انگلیس، 
دوستی پهلوی ها با هیتلر را بهانه کردند و سه شهریور وارد 

خاک ایران شدند.

   ارتش رضاخانی طی چند ساعت از هم فرو پاشید و شهر 
به شهر، ایران اشغال شد. نیروهای شوروی از شمال آمدند 
و نیروهای انگلیس از جنوب و در قزوین به هم رســیدند. 
بعد هم عزم تهران کردند. ۲۵ شــهریور رضاخان بالاخره 
طرح »محمدعلی فروغی«، نخســت وزیر وقت را پذیرفت؛ 
انگلیسی ها موافقت کرده بودند که رضاخان برود و از سلطنت 
پســرش حمایت کنند. فروغی از ارتباطاتش استفاده کرد 
و شد آخرین نخســت وزیر پهلوی اول و اولین نخست وزیر 
پهلوی دوم. رضاخان هم باروبندیــل را جمع کرد و همراه 

خانواده اش راهی یک جای دیگر دنیا شد.
   سفر به یک جای دیگر دنیا! بخش عمده ثروت رضاخان 

هنگام ترک ایران در ایران جا ماند؛ بیش از یک و نیم میلیون 
هکتار زمین شامل اراضی کشاورزی، باغات، مراتع، جنگل ها 
و شکارگاه ها که بیش از دو هزار روستا را هم در برمی گرفت. 
اینطوری رضاخان شده بود ثروتمندترین مرد آسیا در آن 
دوران. بخش عمده این اراضی نیز با قیمت ناچیز و در واقع 
مفت خریداری  شده یا به زور تصاحب  شده بود. زمین ها ماند 
و رضاخان رفت. خودش گمــان می کرد به یک جای دیگر 
دنیا می رود؛ به هر جا که بخواهد. گویا قصد داشــته برود 

آرژانتین یا شیلی.

   با ۱۱ نفر از اعضای خانواده ســلطنتی یعنی همه به جز 
محمدرضا با اتومبیل عازم اصفهان شد و بعد یزد و کرمان 
و بندرعباس. با چه زحمت و حقارتی راه پیمودند و بالاخره 
از بندرعباس سوار کشتی انگلیسی شــدند و رفتند هند. 
می خواســتند پیاده شــوند و مدتی در هند بمانند، ولی 
انگلیسی ها خبر دادند که نمی توانند از کشتی پیاده شوند و 
باید بروند جزیره موریس در جنوب شرقی قاره آفریقا! مدتی 
همان جا ماندند و چند ماه بعد رضاخان با تلاش پسرش به 
ژوهانسبورگ در کشــور آفریقای جنوبی منتقل شد و در 
سال ۱۳۲۳ همان جا مُرد. او هم مثل دو شاه پیشین قاجار 

نتوانست در ایران بمیرد؛ بعدها پسرش هم نتوانست.
)فارس(

شدیدترین زلزله ای که در ایران ثبت شد

روزی که رضاخان    ثروت چپاول شده را گذاشت و رفت

مرتضی کلیلی   قاب  

    قاب تاريخ 2
تصویري از پیكان هاي 
دپو شده در پاركینگ 
ایران خودرو در دهه 50

 )زمان گذشته(

    قاب مشاهیر1
ستاره هاي صنعت  نفت آبادان در جام تخت جمشید سال 1356. تیمي 

كه این روزها خالي از ستاره شده! ایستاده از راست: عبدالرضا برزگري، 
عبدالواحد بزمه، حسن پوریوسف، جمشید بشاگردي و علي احمدي خرم. 
نشسته از راست: جمشید مجدمي، فریدون لقمان، نظام آبادي، اسماعیل 

كشتكار و صفدر بنده. )وب سایت جام تخت جمشید(

   قاب مشاهیر 2 
یك عكس با ظاهر متفاوت از جواني هاي علي كریمي با خودروي پژو 405 

در دهه 70

  قاب تاريخ 3
عكس یادگاري دومادر در کنار فرزندان خود در دوره کشف حجاب 

رضاخانی در گیلان سال 1314

  قاب تاريخ1
عكسي از ناصرالدین شاه 
قاجار در حال رصد شكار 

با دوربین
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پایان توهم شیرین بایدن
نامزد دموکرات ها برنامه های خود درباره برجام و ایران را شرح داد

ک 
کمی

 
   

کارتونی از SIGNE WILKINSON که در پالم بیچ پست منتشر شده و نشان می دهد یک جمهوری خواه، مشکل بی خانمانی را مربوط به شهردار دموکرات 
دانسته و یک دموکرات آن را مربوط به رئیس جمهور جمهوری خواه ولی مجسمه آزادی به عنوان نماد نیویورک گفته شاید این مشکل کشور ما باشد. 

ناوالنیِ زنده ماند
مهم ترین منتقد پوتین به روسیه بازمی گردد

الکساندر ناوالنی،  مهمترین رهبر اپوزیسیون دولت 
روسیه،  با انتشار عکســی تازه در اینستاگرامش از 

بهبود نسبی خود خبر داد.
او زیر این عکس که او را در کنار اعضای خانواده اش 
نشان می دهد، نوشت: »سلام. ناوالنی هستم. دلم 
برای همه تان تنگ شده.« و ادامه داد: »هنوز توان 
کار کردن نــدارم. اما کل دیروز را توانســتم بدون 
دستگاه نفس بکشم.« سخنگوی الکسی ناوالنی با 
تأیید بهبود نسبی وی اعلام کرد که او قصد دارد به 

روسیه بازگردد.
آقای ناوالنی که جدی ترین مخالف ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه به شمار می رود، ماه گذشته 
در پروازی که از مســکو به تومسک می رفت دچار 

مسمومیت شدید شد و به  کما رفت.
او ســپس برای درمان بــه برلین انتقــال یافت و 
آزمایش  ها در آلمان نشان داد که وی با گاز اعصاب 
»نوویچوک« مسموم شده اســت و اندکی بعد، دو 
آزمایشگاه مستقل دیگر در فرانسه و سوئد نیز همین 
نتیجه را تأیید کردند. پیش از این، علاوه بر رهبران 
آلمان و فرانسه، سازمان ملل متحد و وزرای خارجه 
گروه هفت نیز جداگانه خواستار تحقیقات کامل و 
بی طرفانه در این زمینه و مشــخص شدن مسئول 

حمله به آقای ناوالنی شده اند.
از سوی دیگر،  برلین اعلام کرده که مسمومیت آقای 
ناوالنی با هدف کشــتن وی صورت گرفته و تهدید 

کرده که اگر مسکو در این پرونده توضیحات روشن 
ارائه نکند، آلمان از پروژه مشترک انتقال گاز روسیه 

به اروپا کنار خواهد کشید.
کرملین که پس از انتشــار خبر مســمومیت این 
مخالف سرسخت دولت برای وی آرزوی سلامتی 
کرده بــود، هرگونه اتهام دخالــت در این ماجرا را 

»پوچ و بی اساس« خوانده است.
اخیرا مایک پمپئو، وزیر امور خارجه آمریکا ،گفته 
بود که مســئولان بلندپایه روســیه در طراحی و 
سازماندهی عملیات مسموم کردن الکسی ناوالنی 

نقش داشته اند.
این ادعای پمپئو که برای نخســتین بار انگشــت 
اتهام را مستقیم به ســوی کرملین نشانه می رود، 
فشار بین المللی به مســکو در ماجرای مسمومیت 
سرســخت ترین چهره مخالفت ولادیمیر پوتین، 

رئیس جمهوری روسیه را افزایش خواهد داد.
پمپئو شامگاه چهارشنبه گذشته در گفت وگویی با 
یک شبکه رادیویی در ایالات متحده گفت: »وقتی 
افراد می بینند که تلاش هایی برای مسموم کردن 
یک ناراضی انجام شده و می پذیرند که به احتمال 
زیاد این اقدام از جانب مســئولان بلندپایه روس 
تدارک دیده شده، فکر می کنم که این مسئله برای 

مردم روسیه اصلا خوب نیست.«
وزیر خارجه آمریکا بار دیگر تاکید کرد که واشنگتن 
و متحدان اروپایی اش مصرانه خواهان آن هستند 

که مقامات روسیه، »مسئولانه عمل کرده و عاملان 
اصلی مسموم کردن الکسی ناوالنی را شناسایی و 

محاکمه کنند.«
پمپئو همچنین با اشــاره به اینکه آمریکایی ها از 
جانب خود برای شناســایی مجرمان اصلی تلاش 
خواهند کرد، یادآور شد: »این همان چیزی است 
که ما بررســی و ارزیابی می کنیم تا مطمئن شویم 
هرآنچه بــرای جلوگیــری از تکرار وقــوع چنین 

حوادثی لازم است را انجام داده ایم.«
این در حالی است که ترامپ میل نداشت در مورد 
وضعیت ســلامتی ناوالنی نظر بدهد. وقتی از او در 
این خصوص سوال شد، او جواب خاصی نداد كه در 
رسانه ها به معنای حمایت از پوتین و جدی نگرفتن 

ماجرا از سوی رئیس جمهور آمریکا تعبیر شد.
آلکســی ناوالنی کارزاری سراسری را برای معرفی 
نامزدهای مخالف دولــت در انتخابات محلی به راه 
انداخته و تاکنون بارها دستگیر شده یا مورد حمله 
افراد ناشناس قرار گرفته است. او پیش از این یکبار 
هم به جرم فساد مالی دســتگیر شد، اما گفت که 
ماجرا سیاسی بوده است. مخالفان پوتین می گویند 
که او نخستین عضو اپوزیســیون نیست که دچار 
مســمومیت می شــود. پیوتر ورزیلــف و ولادمیر 
کارامورتزا که هر دو از کنشــگران مخالف دولتند 
نیز به ترتیب در ســال های ۲۰۱۸ و ۲۰۱۵ به  علت 

مسمومیت های مشابهی راهی بیمارستان شدند.

پای شکسته روان
روان بن حسین، مدل کویتی با انتشار ویدئویی در 

اینستاگرام اعلام کرد که کم کم راه افتاده و حالا 
می تواند بدون ویلچر راه برود. او مدتی پیش در حالی 

که به همراه مادر و دخترش در مراکز خرید در دوبی 
مشغول خرید بود، زمین خورد و زخمی شد به حدی 

که  دیگر نتوانست 
از جای خود بلند 

شود، بنابراین 
مجبور شدند او را 

با ویلچر حرکت 
دهند تا او را به 

بیمارستان ببرند. 
او سه هفته به 

دلیل شکستگی 
پا و پارگی رباطش 
از ویلچر استفاده 

می کرد اما حالا 
باید کمی با عصا 

راه برود تا سلامتی 
خود را بازیابد. 

  سایت نگار   

ممنوعیت تجمع بالای 6 نفر در انگلیس، رد صلح با اسرائیل از سوی قطر و ...
  کرونا

  تجمع بالای شش نفر در بریتانیا ممنوع شــد؛ پریتی پتل، وزیر کشور بریتانیا، 
روز سه شــنبه گفت طبق محدودیت های وضع شــده جدید در این کشور از این پس 
نشست وبرخاست بالای شــش نفر ممنوع است و در صورت مشــاهده چنین موردی 
افراد می توانند آن را به پلیس اطلاع دهند. پیش از این تجمع بالای 3۰ نفر در بریتانیا 
ممنوع اعلام شده بود. وی با تاکید بر اولویت سلامت عمومی و رد اینکه گزارش دهی به 
پلیس همان »فضولی« است، گفت: »ممکن است این کار از آن زاویه دیده شود، اما من 
فکر نمی کنم این دو قضیه به هم مربوط باشند. این اقدام جدید درباره پیروی نکردن 
از مقررات است. درباره این واقعیت که همه ما باید مســئولیت شخصی را بپذیریم.« 

)یورونیوز( 

منطقه
  سخنگوی دولت عراق: سرنخ هایی درباره ترور هاشمی داریم و به زودی اسامی 
مفسدان را اعلام می کنیم؛ »احمد ملا طــلال«، سخنگوی دولت عراق، روز گذشته 
در یک نشست خبری از کشف »سرنخ های مهمی« درباره ترور »هشام الهاشمی« خبر 
داد. الهاشمی از کارشناسان امنیتی شناخته شده و نزدیک به نخست وزیر عراق بود که 
تیرماه گذشته ترور و کشته شد. او همچنین بیان کرد که به زودی ممکن است در مورد 
اعلام اسامی مهم و ارجاع آنها به قوه قضائیه در نتیجه پرونده های فساد نیز اطلاعاتی 

منتشر شود. )ایرنا(
  شیعیان در لبنان از وزارت دارایی کوتاه نمی آیند؛ محمد رعد، رئیس فراکسیون 
حزب الله در پارلمان لبنان به رئیس جمهوری این کشور اعلام کرده است که جنبش امل 
و حزب الله بر حفظ وزارت دارایی و سهمشان در دولت آتی تأکید دارند. نبیه بری هم 
موضع خود را در قبال وزارت دارایی حفظ کرده و معتقد است که این وزارت باید سهم 
شیعیان باشد. اختلاف بر سر وزارت دارایی منجر شد که امانوئل مکرون، رئیس جمهوری 
فرانسه، به شخصه به این مسئله ورود کند و در تماســی تلفنی با نبیه بری دراین باره 

گفت وگو کرد. )ایسنا به نقل از رای الیوم(
  گفت وگوی پوتین و مکرون درباره لیبی؛ دفتر سرویس مطبوعاتی کرملین اعلام 
کرد: رئیس جمهوری روسیه در تماس تلفنی با همتای فرانسوی اش به بررسی مسئله 
لیبی پرداخت و بر نیاز به تلاش مشترک بیشتر برای اجرای مصوبات کنفرانس برلین 
تاکید کرد. امانوئل مکرون، هم در تماس تلفنی بــا ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری 
روسیه، بر پایبندی به راه حل سیاســی برای بحران لیبی و احترام به ممنوعیت ارسال 

سلاح که از سوی سازمان ملل اعمال  شده، تاکید کرد. )ایسنا، به نقل از اسپوتنیک(
  قطر: با اسرائیل صلح نمی کنیم؛ »لولوة الخاطر«، سخنگوی وزارت خارجه قطر، 
در مصاحبه ای گفت که قطر به همسایگان خود برای برقراری روابط دیپلماتیک با رژیم 
صهیونیستی نخواهد پیوست. او به خبرگزاری بلومبرگ گفت که این اقدام از سوی قطر 
تا زمانی که مناقشه فلسطینیان با اسرائیل حل نشود، صورت نخواهد گرفت و سازش 

نمی تواند راه حلی برای پایان این مناقشه باشد.
  حمله موشکی به سفارت آمریکا در بغداد؛ در پی حمله موشکی بامداد سه شنبه به 
سفارت آمریکا در منطقه سبز امنیتی بغداد، کمیته اطلاع رسانی امنیتی عراق بیانیه ای 
صادر کرد. در این بیانیه آمده است که منطقه سبز امنیتی رأس ساعت یک بامداد با دو 
موشک کاتیوشا هدف قرار گرفت. این بیانیه افزوده موشک ها پیش از فرود آمدن و با 
سامانه دفاع هوایی مستقر در سفارتخانه آمریکا رهگیری و در هوا منهدم شدند. )ایرنا(

سایر اخبار
  اروپا: لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس نیســت؛ جوزپ بــورل، نماینده عالی 
اتحادیه اروپا در امور خارجه در جلسه پارلمان اروپا گفت: وضعیت برای ما روشن است. 
ما انتخابات نهم آگوست بلاروس را آلوده به تقلب می دانیم. بنابراین لوکاشنکو از نظر ما 
رئیس جمهور مشروع نیست. بورل افزود: تحریم های هدفمند در اولین فرصت ممکن 
باید اتخاذ شوند. امیدواریم این کار تا ۲۵ سپتامبر انجام شود. علاوه براین، اتحادیه اروپا 
در شراکت خود با بلاروس تجدیدنظر می کند تا معلوم شود کار کدام بخش ها را می توان 
متوقف کرد. این مقام ارشد اتحادیه اروپا همچنین در بخش دیگری از صحبت هایش 
گفت، اروپا با تهدید از جانب ســه امپراتوری  دوباره ظهوریافته شامل روسیه، چین و 

ترکیه روبه روست. )ایسنا به نقل از اسپوتنیک(
  بریتانیا رسما روی توافق برگزیت پا گذاشت؛ نمایندگان مجلس عوام بریتانیا 
دوشنبه شب موافقت اولیه خود را با لایحه جنجالی بوریس جانسون، نخست وزیر این 
کشور برای بازنگری یا نادیده گرفتن بخش هایی از مفاد توافقنامه برگزیت اعلام کردند. 
پارلمان بریتانیا در حالی به پیشنهاد نخســت وزیر برای چشم پوشی از بخش هایی از 
توافقنامه برگزیت چراغ سبز نشان داد که این اقدام در صورت اجرائی شدن به اعتقاد 
تحلیلگران و کارشناسان »نقض قوانین بین الملل« و زیر پا گذاشتن تعهد بریتانیا در 
قبال توافقنامه ای محسوب می شود که سال گذشــته پس از کشمکش هاي فراوان با 
اتحادیه اروپا به امضا رسید. این لایحه که شــماری از نمایندگان به شدت مخالف آن 
بودند و حتی در میان اکثریت محافظه کار پارلمان شکاف و اختلافاتی را ایجاد کرده بود 

در نهایت با 3۴۰ رای موافق در برابر ۲۶3 رای مخالف به تصویب رسید.
  یک گور جمعی دیگر مرتبط با جن گیری در پاناما کشف شد؛ پلیس پاناما یک 
گور جمعی دیگر مرتبط با آئین هــای جن گیری یک فرقه مذهبــی را پیدا کرد. این 
گور جمعی جدید در نزدیکی یک گور جمعی دیگر اســت که ماه ژانویه در این منطقه 
دورافتاده کشف شد و طی آن جسد ۷ نفر؛ یعنی یک زن باردار و ۵ فرزند او و یک نوجوان 
از زیر خاک بیرون آورده شد. به نظر می رسد این گورها متعلق به قربانیان آزار و شکنجه 
و مراسم خشــن جن گیری یک فرقه مذهبی در این منطقه باشــد. دادستان عمومی 
پاناما، آزیل توگری گفته بازرسان جنایی برای دستیابی به این گور حدود ۱۰ ساعت 
از ارتفاعات منطقه بالا رفته اند. گور جمعی کشف شــده در 3۵۰ کیلومتری پایتخت، 

پاناماسیتی، است.
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دو سال زندان برای آقای نماینده مجلس
  حادثه روز

این آقا چارلی الفیک اســت. نماینده ســابق 
مجلــس بریتانیا از گروه محافظــه کار. او در 
آســتانه پنجاه ســالگی قرار دارد و از منطقه 
کنت، به عنــوان نماینــده در مجلس عوام 
انگلستان حاضر بود. حالا او به دو سال زندان 
محکوم شده است. چرا؟ به دلیل آزار جنسی 

دو خانم. یکی از آن ها یــک کارمند پارلمان 
بوده و قضیه مربوط به ســال ۲۰۱۶ است و 
یکی دیگر مربوط به زنی از اعضای خانواده اش 
مربوط به سال ۲۰۰۷ که گفته شده در خانه 
او، در مرکز لندن مورد اذیت و آزار قرار گرفته 

است.  

پنج کشور با بیشترین میزان افزایش مبتلا )14 سپتامبر(پنج کشور با بیشترین میزان افزایش متوفی )14 سپتامبر(
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  دعوای تغییرات اقلیمی بین ترامپ و 
بایدن؛ تغییرات آب و هوایی و شرایط اقلیمی 
به موضوع اصلی در مرکز مبارزات انتخاباتی 
ریاســت جمهوری آمریــکا  تبدیل شــده و 
تضاد بیــن دو کاندیدای ریاســت جمهوری 
۲۰۲۰ را به بیشترین حد خود رسانده است. 
دونالد ترامپ در حین دیدار از آتش ســوزی 
در کالیفرنیا نقش پدیــده گرمایش زمین را 
نادیده گرفت و سوءمدیریت در جنگل داری 
این منطقــه را عامل آتش ســوزی ها خواند. 
او همچنین گفت که گرمــای این منطقه به 
زودی کم شده و هوا خنک تر خواهد شد. او 
در پاسخ به این سوال که علم با نتیجه گیری 
او موافق نیســت، گفت: فکــر نمی کنم علم 
واقعیت را بداند. بسیاری از شهرهای آمریکا  
در روزهای گذشــته به دلیل آتش ســوزی 
گسترده آمریکا آســمانی نارنجی و پردود را 

تجربه کرده اند. بســیاری از مناطق اورگن و 
کالیفرنیا پر از دود و عجیب بــه نظر آمدند 
و آتش سوزی ها  جنگل های بســیاری را از 
بین برده است. در آن ســو، جو بایدن نامزد 
دموکرات ها در انتخابات ۲۰۲۰، ترامپ را به 
نادیده گرفتن بحــران اصلی پیش روی ملت 
متهم می کند. بایدن در این بــاره گفت: اگر  
چهار سال دیگر به آتش افروزان آب وهوایی 
در کاخ ســفید فرصــت دهید، چــرا باید از 
آتش گرفتن نیمی از آمریکا تعجب کنیم؟ اگر 
چهار سال دیگر به منکران پدیده آب وهوایی 
در کاخ سفید فرصت دهید، چرا کسی باید از 

زیر آب رفتن بیشتر آمریکا تعجب کند.
  بایدن رای داد و گفت ترامپ همه آرا را 
نخواهد شمرد؛ بایدن صبح دوشنبه )به وقت 
محلی( با حضور در ایالت دلاور رای خود را در 
انتخابات اولیه به صندوق انداخت و در پاسخ 

به خبرنگاران مبنی بر اینکه آیا شما مطمئن 
هستید که همه آرا شمارش می شوند،گفت: 
من اطمینان دارم کــه ترامپ تلاش خواهد 
کرد که چنین اتفاقی نیفتد اما مردم آمریکا 
بر آن )شمارش آرا( پافشاری می کنند. بایدن 
همچنین در پاسخ به ســوال خبرنگاران در 
مورد اینکه چرا رای خود را زودتر به صندوق 
انداختید؟ گفــت: زیرا معلوم نیســت فردا 
کجا باشــم. نامزد دموکرات ها در انتخابات 
ریاســت جمهوری ۲۰۲۰ آمریکا در پیامی 
توئیتری نیز نوشت: ۵۰ روز تا زمان برگزاری 
انتخابات مانده است، ما در این مدت هرکاری 
را که دونالد ترامپ بــه رئیس جمهوری تک 
دوره ای تبدیل شود انجام خواهیم داد. بایدن 
در ادامه نوشت: ما می توانیم ترامپ را شکست 
دهیم و این کشور را بهتر بسازیم. )ایرنا به نقل 

از واشنگتن پست(
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  کیوسک

نشنال با چاپ عکسی از ونوس یا 
همان سیاره زهره، به یافته های 
جدید دانشمندان در خصوص کشف 
نشانه های حیات در این سیاره 
پرداخته است.   

وال استریت ژورنال تصویری از رئیس 
حزب حاکم جدید و نخست وزیر آینده 

ژاپن به جای شینزو آبه را روی جلد 
برده است. 

بار
 اخ

 

رامتین لطیفی | چهار سال پیش و در پیچ وخم 
رقابت های انتخاباتی ۲۰۱۶ بین دونالد ترامپ 
و هیلاری کلینتون، بحث بر ســر توافق برجام 
داغ بود و از یک ســو کلینتون آن را دستاورد 
مهم سیاست خارجه دولت اوباما برمی شمرد و 
خواهان ادامه آن در دولت خودش بود و از سوی 
دیگر دونالد ترامپ آن را توافقی سراسر باخت 
توصیف می کرد که اوباما با امضای آن به مردم 
آمریکا توهین کرده و به حکومت ایران باج داده 
است. در آن روزها ترامپ وعده یک توافق بهتر 
درباره برنامه هسته ای ایران در دولت خودش 
را می داد. ترامپ توافق بهتر از برجام را این گونه 
توصیف می کرد که علاوه بر جلوگیری و ممانعت 
از احتمال دســتیابی ایران به سلاح هسته ای، 
از گسترش برنامه موشــکی، ماجراجویی های 
نظامی در منطقه و نیز نفوذ ایران در دولت های 

همسایه  خود بکاهد.
پس از گذشت چهار ســال از این وعده پوچ و 
توخالی، امروز ترامپ و آمریــکا در قبال ایران 
در وضعیت بسیار خطرناک و منحصربه فردی 
قرار گرفته اند و نه تنها نتوانســتند برنامه های 
هســته ای، موشــکی و نفوذ منطقه ای ایران را 
متوقف کنند، بلکه در همراه کردن نزدیکترین 
متحدان ســنتی خود در برابر ایران در شورای 
امنیت سازمان ملل نیز ناکام ماندند. همچنین 
اگر اتفاقات چهار سال گذشــته را مرور کنیم 
دســتکم به این مــوارد برمی خوریــم که در 
این مدت موشــک هایی ایرانــی پایگاه نظامی 

عین الاسد آمریکا در عراق را مورد اصابت قرار 
دادند، میزان اورانیوم غنی شده ایران نسبت به 
سال آخر دولت اوباما بیش از ۱۰ برابر شده است 
و نه تنها از نفوذ منطقه ای ایران کاســته نشده، 
بلکه افــکار عمومی و جامعــه جهانی در مورد 
مسائل ســوریه و یمن نیز به سمت ایران سوق 

پیدا کرده است.
دو روز پیش جو بایدن با مــرور این اتفاقات در 
بیانیه ای سیاســت های ترامپ در مقابل ایران 
را مورد نقــد و نکوهش قــرار داد و گفت ما در 
دوران اوباما سیاســتی اتخاذ کردیم که حتی 
روســیه و چین نیز در طرف مــا و مقابل ایران 
نشسته بودند، اما ترامپ همه چیز را خراب کرد 
و اکنون ما در مقابل ایران تنها مانده ایم. بایدن 
در ادامه اظهاراتش سیاســت های دولت خود 
درباره ایران را در ســه مرحله و اینگونه شــرح 
داد که او در مرحلــه اول به دنبال برقراری یک 
تعهد الزام  آور برای عدم دسترسی ایران به سلاح 
اتمی خواهد بود، سپس در مرحله بعد به دولت 
ایران پیشنهاد خواهد داد که هر دو طرف به میز 
مذاکره بازگردند و راه حلی دیپلماتیک برای حل 
مسائل فی مابین پیدا کنند. به گفته بایدن اگر 
ایران بپذیرد که به تعهدات خود ذیل برجام و نیز 
میز مذاکره بازگردد، آمریکا نیز بی هیچ درنگ 
و بی هیچ چون وچرایی به برجام به عنوان نقطه 
شروع دور جدید مذاکرات دیپلماتیک بین ایران 
و آمریکا بازخواهد گشت و این گونه می توان با 
حضور دیگر طرف های مذاکره، در مورد مسائل 

دیگر مانند مسئله حقوق بشر نیز گفت وگو کرد.
بایدن به لغو تحریم ها که مبارزه ایران با کرونا 
را تحت تاثیر قرار داده اســت و نیز لغو فرمان 
ممنوعیت ســفر ایرانی ها به آمریکا که توسط 
ترامپ صادر شــده بود نیز اشاره کرد و مرحله 
ســوم طرح خود را این گونه شرح داد که برای 
حمایت از اســرائیل و متحدان خود در منطقه 
از گزند ایران و نیز برقراری شــرایط استاندارد 
حقوق بشــری در داخل ایــران، تحریم های 
هدفمند و جدیدی علیه ایران طراحی و به کار 

گرفته می شوند.
گفتنی اســت کــه بــر اســاس جدیدترین 
نظرســنجی صورت گرفته، ۶۶ درصد از مردم 
آمریکا معتقدند کــه برجام توافق مناســبی 
بوده است و آمریکا باید بی درنگ به این توافق 
بازگردد. همچنین ۴۱درصــد از آمریکایی ها 
معتقدند سیاســت فشــار حداکثری ترامپ 
علیه ایران، از امنیت جهان کاسته است و تنها 
۲۸درصد معتقدند که این سیاست جواب داده 
و جهان تحــت این ایده مکان امن تری شــده 
است. همچنین بیش از ۵۰ درصد از مردم نیز 
خواهان برقراری صلح دائم با ایران هســتند. 
این آمار بازگوکننده آن اســت که برنامه های 
اعلام شــده توســط بایدن درباره ایران تطابق 
بیشــتری با افکار عمومی آمریکا دارد و بایدن 
سعی دارد در این موضوع خاص در مسیری قدم 
بگذارد و گام بردارد که افکار عمومی را همراه 

خود داشته باشد.


	01
	02
	03
	04
	05
	06-07
	08
	09
	10-11
	12
	13
	14-15
	16

